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Prestigioasă manifestare 

economico-comercială, Tîr- 
gul Internațional Bucu
rești, ajuns Ia ediția a 
Xlf-a, și-a închis ieri por
țile. Cunoscînd rezultatele 
valoroase înregistrate de-a 
lungul celor 9 zile, cît au 
fost deschise publicului 
larg, numeroșilor specialiști 
veniți din țară și de peste 
hotare, standurile și pavi
lioanele din incinta com
plexului expozițîonal din 
Piața Scînteii, se poate a- 
firma cu deplină certitudi
ne că ampia manifestare 
a constituit și de această 
dată un cadru deosebit de 
favorabil încheierii unor 
numeroase tranzacții re
ciproc avantajoase, punind 
totodată în valoare pu
ternica dezvoltare a indus
triei românești, a întregii 
noastre economii naționale, 
capacitatea acesteia ue a se 
înscrie ca partener compe
tent și prețuit, mtr-o mă
sură crescîndă, în schim
bul mondial de valori ma
teriale și spirituale, la divi
ziunea internațională a 
muncii.

Ediția din acest an a tîr
gului, desfășurată ®ub de
viza devenită tradițională

Avem nevoie de revoluțio
nari în toate domeniile. Aceas
tă idee de profundă semnifi
cație politică formulată de 
secretarul general al partidu
lui, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, și la recenta ple
nară a C. C. al P. C. R. 
concentrează esența unui 
imperativ de stringentă actua
litate pentru destinele po
porului român, pentru progre
sul României socialiste. Moti
vația obiectivă care legitimea
ză un atare imperativ rezidă 
în problematica vastă și com
plexă pe care o avem de so
luționat, de aici eforturile in
tense pe care trebuie să le de
punem în vederea îndeplinirii 
obiectivelor stabilite, transpu
nerii în practică a strategiei 
generale de dezvoltare a pa
triei noastre. Desigur, absolut 
firesc, satisfacerea imperati
vului de care aminteam soli
cită. între altele, o fermă în
credere în forțele proprii. în 
capacitatea poporului român 
de a progresa, de a-si asigura 
viitorul în condiții de liber
tate. bunăstare și prosperita
te. Și nu este vorba pur și 
simplu de o încredere rămasă 
doar la nivelul afectiv, al do
rinței, ci, cu prioritate, de 
acea conștiință de sine înte
meiată pe rațiune, pe cunoaș
terea exigentelor practicii care 
devine Ia rîndul său sursă de 
elan și pasiune pentru ceea 
ce avem de făcut.

Temeiurile încrederii în noi 
înșine sînt numeroase, iar re
gistrul lor consemnează la 
măsura a ceea ce este deci
siv adevărul și perenitatea 
idealurilor comuniste de mun
că și viață, realizările dobin- 
dite pînă acum în dezvoltarea 
multilaterală a societății so
cialiste românești. Proiectele 
noastre sînt îndrăznețe, pre
tind eforturi mari, o investi
ție remarcabilă de inteligență,

dispunînd astăzi de întreprin
deri moderne, dotate cu ma
șini și utilaje la nivel mon
dial. utilizînd în procesele de 
producție tehnologii avansate. 
De _ asemenea. învățămîntul 
românesc a pregătit și pregă
tește în continuare un număr 
impresionant de cadre cu înal
tă pregătire, muncitori și spe
cialiști in măsură să stăpî- 
nească producția la cotele 
cele mai exigente de eficiență

Jdei-forță ale devenirii 
noastre revoluționare

spirit creator, angajament 
unanim și deplin fată de în
făptuirea sarcinilor ce ne re
vin fiecăruia în parte și tu
turor laolaltă.

După cum arăta tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, dispunem 
de tot ceea ce este necesar 
pentru a ne atinge telurile. 
Astfel incit, ceea ce astăzi 
este .prefigurat, mîine.' într-un 
viitor cît mai apropiat, să de
vină realitate, să capete con
turul sigur al faptelor. Inves
tițiile uriașe făcute de-a lun
gul anilor au dus la o zestre 
materială, economică deose
bită, România, poporul român,

șl calitate. Toată această bo
găție acumulată inspiră, fi
resc. încredere. Și totuși, 
după cum se știe, indiferent 
cît de valoroasă ar fi mașina, 
chiar și in condițiile în care 
acționăm în vederea robotiză
rii și automatizării produc
ției. decisiv pentru soarta 
producției de valori rămine 
Omul. Pentru ca încrederea de 
care avem nevoie să dea roa
dele scontate, spiritul revolu
ționar ce animă angajarea 
noastră pentru înfăptuirea 
exemplară a politicii partidu
lui impune o reconsiderare 
amplă și profundă a dimen

siunilor personalității omului, 
a participării lui active și res
ponsabile la măreața operă de 
edificare a socialismului și 
comunismului în România,

Nevoia de revoluționari 
evocată de secretarul general 
al partidului este impusă toc
mai de nevoile dezvoltării 
economico-sociale a țării. 
Omul chemat sâ răspundă 
concret și eficient acestor ne
voi trebuie să-și asume o con
cepție nouă despre muncă și 
viață, despre calitatea și efi
cienta eforturilor ne care 
este chemat să Ie depună. 
Fără o conștiință înaintată, în 
acord cu cerințele practicii 
sociale, nu se poate vorbi des
pre spirit revoluționar. După 
cum. fără o înaltă pregătire 
profesională, fără a avea asi
gurate toate datele de infor
mare științifică și tehnică 
aduse la ultima oră. nu se 
poate vorbi despre un om ca
pabil să rezolve corespunză
tor problemele de muncă tra
sate. Pe ansamblu și In 
esență, nevoia de revoluțio
nari reclamă afirmarea în 
practica de zi cu zi a celei 
mai profunde răspunderi față 
de patrie și popor, fată de 
dezideratele progresului nos
tru general si multilateral,

TRAIAN GANJU
(Continuare în pag. a IV-a)

întreprinderea „Electroputere“ Craiova

Noi exigențe ale organizării 
și conducerii producției
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Oameni care au spus NU lui „NU SE POATE"

MIRACOLUL ROMÂNESC

„Comerț — Cooperare — 
Dezvoltare — Pace“ s-a în
scris totodată ca o nouă 
și exocventă expresie a do
rinței sincere a României 
socialiste de a dezvolta și 
aprofunda continuu relațiile 
comerciale, cooperarea eco
nomică și tehnico-științifi- 
că cu toate statele lumii, 
indiferent de orînduirea lor 
social-politică, pe baza de
plinei egalități în drepturi 
și avantajului reciproc, în 
folosul progresului, al cau
zei păcii, înțelegerii și co
laborării între națiuni. Fapt 
ilustrat de prezența nu
meroasă a unor firme pres
tigioase din țară și de pes
te hotare — numărul aces
tora ridieîndu-se la peste 
1 200 de întreprinderi, din 
România și alte 36 de state 
— ca și de oferta comer
cială extrem de variată și 
de un înalt nivel tehnic și 
calitativ a țării gazdă și a 
celorlalți expozanți prezenți 
la cea de-a Xll-a ediție a 
Tîrgului Internațional Bucu
rești.

De remarcat că pe întrea
ga durată a actualei ediții 
a tîrgului s-a desfășurat o 
intensă activitate de con
tacte și negocieri, punîn- 
du-se în valoare posibilită
țile largi pe care țara noas
tră le are in direcția dez
voltării schimburilor comer
ciale, extinderii cooperării 
și specializării în producție. 
Rezultat al nivelului tehnic 
și al complexității produse
lor expuse de România, al 
negocierilor purtate în a- 
ceste zile, au fost semnate 
numeroase contracte co
merciale de export pe 1986 
și pentru anii următori. Au 
fost încheiate totodată im
portante înțelegeri de coo
perare și specializare în 
producție în diverse sec
toare. In acest sens sînt 
demne de evidențiat con
tractele încheiate pentru 
exportul unor mașini-unel- 
te românești în țări pre
cum Cehoslovacia, U.R.S.S.. 
Bulgaria, Iugoslavia, S.U.A., 
India, Italia, Spania și Si
ria, precum și pentru ex
portul, în zeci de țări de pe 
toate continentele, de va
goane și locomotive, trac
toare și mașini agricole, 
autovehicule, autoturisme, 
mijloace de automatizare, 
tehnică de calcul, aparataj 
electric, utilaje tehnologice 
pentru industria chimică, 
petrochimică și metalurgi
că, mobilă, confecții, țesă
turi și de alte produse im
portante. Au fost încheiate, 
pe de altă parte, contrac
te pentru achiziționarea 
din diferite țări a unor 
mașini și utilaje necesare 
economiei românești.

Prin numărul și contrac
tele comerciale de export
import încheiate, ediția a 
Xll-a a T.I.B. se înscrie 
ca o manifestare importan
tă, ce contribuie la adin- 
cirea și extinderea colabo
rării economice a României 
cu tot mai multe state, pe 
baze echitabile și reciproc 
avantajoase. Apoi, presti- . 
giul cunoscut de Tirgul in
ternațional București, inte
resul crescînd manifestat 
pentru produsele prezenta
te la actuala ediție a ma
nifestării expoziționale, re
prezintă o elocventă măr
turie a dimensiunilor cali
tative noi ce caracterizea
ză dezvoltarea intensivă a 
economiei noastre națio
nale, o pledoarie pentru a- 
devărul că viitorul umani
tății depinde de edificarea 
unui larg climat de cola
borare între toate națiu
nile lumii.

N. MILITARII

Foto: GH. CUCUImagine din municipiul Brăila

CAMPANIA AGRICOLĂ DE TOAMNĂ

ENTUZIAST RĂSPUNS AL TINERILOR
Printre unitățile care au fost 

distinse anul acesta cu înaltul 
titlu de „Erou al Noii Revoluții 
Agrare" se află și Cooperativa 
Agricolă de Producție Orlea, ju
dețul Olt. La orz, producția rea
lizată a fost de 8 426 kg la hec
tar, și acest lucru s-a datorat în 
mare parte asigurării unui cli
mat de muncă exigent și deplin 
responsabil. De altfel. întreaga 
activitate desfășurată în cîmpia 
de sud.a județului Olt a stat sub 
semnul răspunderii conștient a- 
sumate. Despre modul în care 
s-a realizat acest lucru. am(stat 
de vorbă cu Maria Mitrică, pre
ședinta Consiliului unic agro
industrial Ianca. locul unde in 
ultimii ani s-au înregistrat pro
ducții record la principalele 
culturi, respectiv : griu. orz, po
rumb, sfeclă de zahăr, tomate.

De la Începutul discuției 
noastre aveam sâ desprindem o 
idee clară, și anume străduința 
cu care se urmărește ca pămîn- 
tul să producă mai mult și mai 
bine. în același timp, trebuie să 
remarcăm și eforturile care 
s-au făcut pentru ca munca oa
menilor să fie răsplătită din 
plin. Retribuirea substanțială a 
cooperatorilor, cointeresarea ma
terială directă a acestora repre
zintă pîrghii extrem de impor
tante in obținerea producțiilor 
record. Pentru' susținerea afir- 
rpației, interlocutoarea noastră 
ne dă un singur exemplu, după 
părerea noastră foarte sugestiv: 
Multă vreme docurile din por
tul Constanța erau ticsite cu ță
ranii din Ianca, veniți delaatîta 
distanță să cîștige un ban. Ma
joritatea au făcut cale-ntoarsâ.

Lucrează în cele patru coopera
tive agricole de producție din 
Ianca, au lot personal, cultivă 
roșii într-o fostă mlaștină re
dată circuitului agricol, mun
cesc cu rîvnă și cîștigă anual 
zeci de mii de lei. Apoi, drep
turile ce li se cuvin și le. pri
mesc și în produse agricole în 
funcție de normele efectuate.

într-un consiliu unic agroin
dustrial precum cel din Ianca, 
munca nu este deloc ușoară. E 
drept, zona-i irigată. Planul de 
producție însă obligă, iar am
biția ca toate cooperativele să 
producă recolte mari este jus
tificată și stimulatoare în ace
lași timp.

ELENA CATUNEANU
(Continuare in pag. a IV-a)

După ce ne-au văzut țara, 
după ce s-au convins cu ochii 
lor de realitățile societății ro
mânești au exclamat : „E un 
miracol !" Nu știm care anume 
dintre ziariștii, oamenii de afa
ceri sau oamenii politici a vor
bit primul despre „miracolul 
românesc", cert e că vorba a 
prins și. o vreme, ea a făcut 
vîlvă. fiecare dîndu-i înțelesuri 
noi. dar ea denumea ceva ce. 
pentru noi. era un fapt firesc. 
Bănuim că totul a pornit de la 
prejudecata Iui „nu se poate" : 
nu se poate ca o țară să se an
gajeze i.n atîtea lucrări de an
vergură și, dacă se poate să se 
angajeze, nu se poate să le ducă 
pînă la capăt, și. dacă se poate 
să le ducă pină la capăt, nu se 
poate să le ducă singură, fără 
ajutorul altora ! Ei bine, s-a 
putut ! Și noi spunem că lă mij
loc nu-i nici un miracol. Noi, 
românii, nu vorbim despre „mi
racolul românesc", ci despre 
munca eroică a poporului nos
tru, despre libertatea si cute
zanța gîndului. despre îndrăz
neala ideii, despre vocația noas
tră constructivă. Să rezolvi, a- 
proape in totalitate, problema 
locuințelor (prin construirea și 
reconstruirea localităților), să-ți 
așezi industria pe cuceririle cele 
mai noi din domeniul științei și 
tehnologiei, să-ți propui să con
curezi, într-un timp foarte 
scurt, cu produsele tale piața 
mondială, să imprimi agricultu
rii un ritm intens, științificește 
reglat, să construiești în mai 
puțin de două decenii obiective 
de mare îndrăzneală tehnică (o- 
biective bazate pe soluții și pro
iecte curajoase, dar și pe o în
treagă economie, capabilă să a- 
sigure utilajele necesare con
struirii lor !), toate acestea — 
fiecare în parte, dar. mai ales, 
împreună — au însemnat însă 
necesități și, dacă au fost ce
rute cu necesitate de ridicarea

nivelului de trai, de rezolvarea, 
pe cont propriu, a unor proble
me de transport, de ridicarea 
eficienței economice etc., ele nu 
au fost, nu puteau fi elemente 
într-o alternativă (adică putem 
sau nu putem să le facem !). In 
locul alternativei, mai modești 
și mai tenaci, noi am zis : tre
buie ! Din acest punct de vede
re probabil că miracolul româ
nesc trebuia să apară !
C1ȘTIGA, MEREU, CEL CE SPUNE 

SE POATE

Istoria fiecărei mari realizări 
ne oferă numeroase exemple 
pilduitoare despre cum gîndul 
îndrăzneț al omului (al omului 
ce spune „se poate") a fost su
focat un timp de scepticismul 
celor »e aruncă, în treacăt, o 
vorbă care să prindă rădăcini : 
„nu se poate". E-adevărat. une
ori, ideea este prea îndrăznea
ță și nu se poate atunci, în 
chiar clipa aceea (ceea ce nu 
înseamnă că ea. ideea. trebuie 
abandonată, clasată după for
mula : „această idee este im
posibilă"), dar, alteori, numai 
scepticismul cîtorva a intîr- 
ziat punerea ei. în practică.

Cine spune „nu se poate" nu 
riscă nimic, nici atunci, nici 
mai tîrziu (istoria ' uitînd să-i 
consemneze pe cei ce nu au vrut 
sau nu au putut!). Cine se ho
tărăște și spune : „se poate", 
riscă. Dar de riscat, riscă numai 
cel foarte bine pregătit, numai 
cel ce are încredere în puterile 
sale și în puterile celor din ju
rul său, numai un optimist 
Mergînd pe soluțiile comode, 
verificate, nu pierzi, nu gre
șești. Nu pierzi și nu greșești 
prea mult, căci de pierdut, si
gur se pierde. Mihai Mar
gine (ca să dăm un exemplu 
concret) știe foarte bine acest 
lucru. Pentru' că el a riscat în

nenumărate rinduri. De ce-a 
riscat ? Pentru că trebuia să 
meargă mai departe cu lucra
rea respectivă. De ce-a riscat 
tocmai el ? E mai greu de ex
plicat ! Poate că e-n firea Iui. 
Poate-a văzut atîtea pe șantie
rele pe unde-a fost. îneît a a- 
juns la concluzia că „nu se poa
te" există numai atîta vreme cît 
nimeni nu a încercat.

La viaductul de la Topolog 
s-a spus cu voce tare, s-a spus 
de parcă s-ar fi dat un verdict : 
nu se poate ! Nu se poate să ri
dici o greutate de 120 de tone 
(cam cît un bloc de 14 etaje !) 
pînă la înălțimea de 40 m“. Nu 
se poate ? ! Nu se poate ! Dar 
trebuie, pentru că viaductul tre
buie făcut ! Grinzile trebuie a- 
șezate ! Și, atunci, â apărut 
ideea lansatorului care, fără a 
intra în amănunte tehnice, a 
fost creat pe principiul că dacă 
nu se poate așa. sigur se poate 
altfel. Pentru că toți se cram
ponau de ideea ridicării grinzi
lor, au existat 2—3 oameni care 
au gîndit simplu : decît să Ia 
ridicăm (că tot nu se poate), 
mai bine le împingem (le lan
săm !). Dumitru Chiriacescu și 
Dumitru Butmălai (ingineri) au 
gindit lansatorul și. Mihai Mar
gine l-a folosit. Sigur că a fost 
nevoie de „mici" modificări la 
tehnologia de montaj, după cum 
zice Mihai Margine, socotin- 
du-le pe-astea niște bagatela 
față de soluția cea mare, sigur 
că. pe ici pe colo, s-au făcut 
auzite niște voci („aceleași care 
ziseseră nu se poate ? Nu știu, 
nu-mi aduc aminte, și-apoi. ce 
mai contează ? !“) care atrăgeau 
atenția, cu toată responsabilita
tea. că nu-i momentul de a ex-

Reportaj de 
PETRE DOMȘA și 
CONSTANTIN STAN

(Continuare în pag. a IV-a)

Noua și strălucita inițiativă de pace a președintelui Nicolae Ceaușescu

SOARELE ESTE 
Z1MBETUL COPIILOR

Aici, pe Șoseaua Bucu
rești — Măgurele și-au dat 
intilnire constelațiile, bo- 
tezind străzile, multe din 
ele, purtindu-și casele doar 
pe o singură parte : Strada 
Venus, Strada Orion. Strada 
Neptun. Trec autobuze. 
Dacii, camioane, căruțe. Mai 
ales eărute, încărcate cu toi 
de porumb, căruțe goale, cu 

'sau fără coviltir, a căror 
apariție nu surprinde pe 
nimeni.

Curțile au, fără excepție, 
fintini, flori și vite cu stru
guri tămiioși.

Cele două stafii parcurse 
de la „Antiaeriană" pină Ia 
„Vîrtejului" (de la ce ană 
buclucașă i-o fi venit nume
le ?!> par a mă rupe brusc 
de rumoarea orașului pen
tru a mă introduce într-o 
zonă de tranzit spre ceva 
amintind de viata patriar
hală a unui sat miniatural.

Fafă in față cu Școala 
generală nr. 125 din secto
rul 5 se află un eimp cu 
porumb ; unui orășean get- 
beget poate să-i pară 
nesfirșit. „Mie îmi place 
culoarea galbenă pentru că 
este culoarea griului și a 
orzului", se destăinuie (în
tr-o primă lucrare de con
trol) Nicoleta V., clasa a 
IV-a B. Colega ei. Danie
la B„ are preferințe mai 
exotice : îi place culoarea 
galbenă, „pentru că este 
culoarea bananei".

Pilpîie toamna în coa
ja gutuilor. îngrijitoarea 
școlii, după ce a măturat 
frunzele din fata porții, le-a 
adunat intr-o movilită si 
le-a dat foc. Acum se vede 
urcind spre noi un fuior 
firav de fum.

„Soarele este o plantă". 
Deci elevii clasei a patra 
sînt convinși de acest ade
văr. Dar Cristian C. Igno

ră realitatea : „Soarele
este zimbetul copiilor". Nu 
mă așteptam. Ieri venise cu 
tema nescrisă la matema
tică, azi la geografie se cam 
codea să răspundă. „Soarele 
este zimbetul copiilor".

Pentru o clipă l-am iertat. 
Pe străzile purtind nume 

de constelații, oamenii abia 
întorși din schimbul trei 
scutură nuci si culeg cior
chinii negri. Prin curtea 
școlii — o cloșcă gureșă cu 
cifiva pui. Au început să Ie 
apară aripile.

Directoarea scolii, profe
soara Eugenia Ilerlea. predă 
istoria.

Ciudată, stranie coinciden
tă : să vorbești despre tre
cut, aici într-o zonă care 
aparține, din ce în ce mai 
mult, viitorului.

„Mie mi-ar plăcea să 
scriu despre pămint și mai 
ales despre oameni". (Flo
rentina T. din banca a treia, 
rîndul din mijloc).

Orașul începe cu adevă
rat Ia o distantă de două 
stafii cu autobuzul 303. Dar 
oamenii îl simt, îl cunosc, 
îl știu aproape, aici, în 
preajma gospodăriilor cu
minți în care cresc porci, 
gîște și găini, sub paza cli
nilor puși în lanț. Știu că 
nu peste mult vor aparține 
orașului în întregime.

„Mie în București îmi 
plac clădirile și oamenii".

Pe lingă clădirea scolii ■ 
trecut o turmă de oi albe, 
unele — însemnate pe «pi-

CARMEN FOCȘA
(Continuare în pag. a ÎV-a)

Unanimă aprobare, 
înflăcărată adeziune 

a tuturor tinerilor 
patriei noastre socialiste
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[NoTeXIGENȚE ALE ORGANIZĂRII Șl CONDUCERII PRODUCȚIE?
Eforturi concentrate pentru asigurarea energiei

Realizarea unor cantități 
sporite de energie electrică 
și termică reprezintă o sarcină 
deosebit de importantă in fie
care termocentrală pe cărbune. 
Măsurile și acțiunile stabilite 
în această direcție evidențiază 
pe ansamblu preocupări și 
eforturi susținute pentru fi
nalizarea operativă a lucrări
lor de reparație și revizie pla
nificate, funcționarea irepro
șabilă a tuturor instalațiilor și 
grupurilor, întărirea contro
lului și supravegherii tehnice 
la fiecare loc de muncă in 
parte. Un exemplu concret îl 
constituie întreprinderea E- 
lectrocentrale Oradea, unitate 
care a obținut rezultate deo
sebite în întreaga activitate 
productivă desfășurată pină 
acum. Realizările de la în
ceputul anului argumentează 
temeiul afirmației făcute. 
Energeticienii orădeni se si
tuează constant în fruntea 
întrecerii pe ramură. De la 
începutul anului, termocen
trala a pulsat suplimentar 
în sistemul energetic național 
o cantitate de aproape 90 mi
lioane kWh energie electrică. 
Numai pe luna in curs depă
șirile însumează mai bine de 
6 milioane kWh energie elec
trică. Așadar, un ritm înalt 
de activitate prin valorificarea 
superioară a efortului propriu 
de inițiativă și acțiune. Fi
rește, acest bilanț va fi îm
bunătățit substanțial pină ]a 
sfîrșitul anului. De altfel. în 
prezent este realizat și depă
șit angajamentul suplimentar 
pe întregul an. Cu alte cuvinte 
există perspectiva sporirii 
continue a cantităților supli
mentare de energie electrică 
pe cărbune.

Un prim aspect ce trebuie 
reținut se referă lâ asigurarea 
funcționării la parametri 
maximi a echipamentelor și 
instalațiilor din dotare. De 
remarcat că întregul volum de 
instalații stabilit pentru a- 
ceastă perioadă a fost execu
tat în devans. Pe total, la 
acest indicator se înregistrează 

Importanța faptului aparent mărunt

Din multitudinea de probleme 
care preocupă în cel mai înalt 
grad harnicul colectiv al cu
noscutei întreprinderi de Con
ductori Electrici Emailați din 

'■ actualitate în activitatea între
prinderii. „Drumul de la moso
rul de 50 kg, la cel de 100 kg și 
apoi de 200—350 kg. este însă 
foarte greu, deoarece a trebuit 
ea fiecare instalație de emailat 
să fie modificată — ne-a spus 
inginerul loan Sabău, șeful ate
lierului proiectare autoutilare. 
Modernizarea instalațiilor de 
emailat s-a făcut ținind cont 
de faptul că în etapa a Il-a

La prima 
de proble- 
puțin sem- 
fi dacă ea ar 
în afara im-

continuu.
pe

Respectarea riguroasă a disciplinei contractuale

Pe biroul tînărului inginer 
Florin Radu, șeful comparti
mentului producție al I.A.M.C. 
Vaslui, la momentul documen
tării noastre se afla un telex, 
prin care o întreprindere 
Capitală, încunoștiința unitatea 
vasluiană că din lipsa unor ma- 
nometre, nelivrate Ta termen de 
aceasta, nu a putut 
către un important ’ 
siderurgic din țară o 
mare putere, necesară

apar 
de zi 
la di- 
avînd

un avans de aproape o lună 
de zile. Aceasta echivalează 
cu producția termocentralei 
pe perioadh unei săptămini de 
activitate. Este remarcabil spi
ritul de dăruire și angajare a 
acestui coiectiv in efectuarea 
lucrărilor impuse de pregăti
rile pentru sezonul rece.

Așa cum ne spunea ingine
rul Tiberiu Sîrbu. directorul 
adjunct al unității, energeti
cienii bihoreni sînt hotăriți 
să-și îmbunătățească recordu
rile obținute pînă acifm la 
producția de energie electrică.

La întreprinderea EtecSrocentrcle Oradea

Pl EMBII1 DEPĂȘIM DE PÎAI, AEEIțlE 
■ MAXIMĂ PMĂIIMDD PEIIMI IAMĂ!

Citeva realizări concrete vor
besc de la sine. în primul 
țind, disponibilitatea constant 
ridicată a turbinelor. Durata 
totală a imobilizărilor s-a di
minuat considerabil în raport 
cu anul trecut. Practic aceasta 
s-a redus la jumătate. Re
partizarea judicioasă a sarci
nilor pe fiecare schimb de 
producție a condus de aseme
nea la obținerea bunelor re
zultate. în mod concret, pe 
schimburile doi și trei pro
ducția de energie electrică se 
situează la nivelul primului 
schimb de activitate. Desigur, 
explicația principală o dau 
acțiunile și măsurile tehnice 
stabilite la nivelul termocen
tralei. Intr-adevăr, s-a. îmbu
nătățit nivelul activității de 
intervenție pe fiecare schimb, 
în paralel cu întărirea spiritu
lui de ordine și disciplină la 
locurile de muncă. în același 
timp, s-au executat temeinic, 
riguros lucrările de moderni

conductor, in loc de 600 g cît 
s-ar fi pierdut in cazul folosirii 
a 4 mosoare de 50 kg. în puține 
cuvinte am redat astfel impor
tanța unei măsuri de maximă

La întreprinderea 
de Conductori Electrici 

Emailați Zalău

vom trece Ia mosoare de 200 kg, 
iar în final, încă in dcest cin
cinal, la mosoare de 350 kg, 
aliniindu-ne și la acest capitol, 
la nivelul tehnicii de vîrf pe 
plan mondial în materie, fiindcă 
din punct de vedere calitativ, 
conductorii noștri emailați se 
înscriu la acest nivel. Rezolva
rea problemelor vizînd realiza
rea acestei modernizări am gin- 
dit-o aici, în unitate, aplicînd 
soluții noi cum ar fi cea a acu
mulării in plan vertical a con
ductorului pe mosor. Problema 
cea mai grea a fost mărirea 
capacității tamburilor atît la 
emailare, cît și la trefilare, pen
tru că și la trefilare lucrăm cu 
mosoare de capacitate mărită".

Exemplul prezent mai sus nu 
este singular în activitatea 
unității, pe linia modernizării 
producției, a organizării activi
tății în întreprindere. Iată ce 
ne spunea în acest sens, ingi
nerul ' șef, Wan Sițaru. „La

U

tot ce ne trebuie, să ne onorăm 
Integral contractele. Din păca
te, lipsa unor materii prime ne 
pune în situații foarte dificile 
față de beneficiari, dar și față 

din de propriile obiective ale rea- 
'lizării indicatorilor economici.
Spre exemplu, la ora actuală, 
ne lipsește o mare cantitate de 
bare de alamă, unele canti
tăți de tablă de alamă etc. în a- 
ceastă situație fie că nu am o- 
norat. fie că am devansat, eu 
acordul unor beneficiari, livră
rile unor produse. ,

La întreprinderea Aparate de Măsură 

și Control Vaslui

In mod normal, o astfel de 
situație ar trebui să afecteze 
și nivelul de realizare a indica
torilor economici, întreprinde
rea însă stă foarte bine din a- 
cest punct de vedere, produc- 
ția-marfă fiind realizată în pro
porție de 104.1 la sută, produc
ția netă de 107,6 la sută, pro
ducția fizică, în proporție de 
105,2 la. sută, iar productivita
tea muncii. în proporție de 
104,1 la sută. Explicația o aflăm 
tot de la tovarășul Florin Radu. 
„Aici intervine promptitudinea 
noastră in rezolvarea unor pro
bleme de producție. Dacă am 

zare prevăzute la toate ca
pacitățile de producție. în 
aceste condiții, a crescut sim
țitor gradul de fiabilitate a 
tuturor instalațiilor și echipa
mentelor energetice. Au fost 
executate, de asemenea, ac
țiunile tehnice prevăzute la 
tunelul de dezgheț al cărbune
lui, gospodăria de cărbune, 
ventilatoare de gaze și electro- 
filtre. în prezent toate func
ționează ireproșabil. Desigur, 
in mod prioritar s-a acționat 
la efectuarea reviziilor stabi
lite Ia cazane. în mod deose

bit s-a insistat și asupra mo
dernizării instalației de în
călzire cu aburi a buncărelor 
din stația de descărcare a 
cărbunelui și schimbarea ali
mentatorilor la benzile trans
portoare, în vederea utilizării 
acestora în serie. Un loc apar
te in activitatea specifică 
desfășurată l-a ocupat produc
ția proprie de piese de 
schimb. în paralel, s-a extins 
considerabil activitatea de re- 
condiționare. Valoarea totală 
a acestora însumează mai bine 
de 11 milioane lei.

Așa cum preciza interlocu
torul nostru, toate problemele 
care țin de termocentrală sînt 
soluționate corespunzător la 
această dată. Din păcate, însă, 
altele care intră în competen
ța furnizorilor de echipamente 
și utilaje energetice, respectiv 
cărbune, solicită o rezolvare 
grabnici Iată concret despre 
ce este vorba. Să începem cu 
stocul de cărbune asigurat.

această dată, ne aflăm în plin 
proces de dezvoltare a noi ca
pacități de producție, în special 
din gama conductorilor foarte 
subțiri și a conductorilor pentru 
bobinaje speciale, destinați bo- 
binajului automat. Pentru a 
ajunge însă la obiective de ase
menea amploare, trebuie în 
permanență să rezolvăm din 
mers, multe, foarte multe pro- 
hleme — aparent mărunte, de 
modernizare, de perfecționare a 
proceselor de producție. In ria
dul acestor preocupări, alături 
de mărimea capacității mosoa- 
relor, am rezolvat multe alte 
probleme, cum ar fi producerea 
de variatoare electronice, pen
tru a înlocui vechile variatoare 
mecanice de pe mașini, care 
trebuiau aduse, ca piese de 
schimb, din import și sint și mai 
puțin performante decit. cele 
realizate de noi ; am asimilat 
curelele cu inserție de sticlă și 
cu inserție metalică, cu ajuto
rul I.M. Agnita și al C.A.T.C. 
Jilava ; am realizat in concep
ție proprie tancuri pentru 
email, cu reglare automată a 
vîscozității lichidului, datorită 
cărora am obținut, o creștere 
substanțială a calității operației 
de aplicare a emailului pe con
ductori. Pe linia perfecționării 
tehnologice, am dotat instalați
ile de emailare cu grupuri iner
țiale pentru protejarea la go
luri de tensiune și variații de 
frecvență, și am aplicat și alte 
multe măsuri, care au condus 
la obținerea unor importante 
sporuri pe linia calității pro
ducției". Așadar, ceea ce animă 
activitatea în unitate, în direc
ția creșterii permanente a efi
cienței și productivității este 
spiritul de participare la găsirea 
și aplicarea celor mai noi. și 
rentabile soluții tehnice, tehno
logice și organizatorice.

CRISTIAN DUMITRESCU

A

văzut că nu primim unele ma- lei mai înalte eficiente econo- 
terii prime și chiar după nu
meroase intervenții nu am so
luționat problema, nu am stat 
cu mîinile încrucișate ca să a- 
rătăm cu degetul spre cei care 
ni le-au creat, pentru a ne jus
tifica nerealizările. ci am cău
tat soluții. $i soluții sînt. Lu- 
înd legătura cu diverși benefi
ciari, și cu acordul acestora, pe 
baze contractuale am devansat 
termenele de livrare a unor 
produse pentru care aveam a- 
sigurată baza materială. în alte

situații, cînd pe baza legături
lor cu furnizorii am primit a- 
sigurări ferme că ne vor sosi 
materiile prime, ne-am concen
trat producția asupra celorlalte 
componente ale produsului și 
cînd au Sosit materialele lipsă 
am executat în bloc și restul de 
repere etc. Aceste soluții s-au 
bazat insă pe un efort supli
mentar de muncă și pe o struc
tură organizatorică modificată, 
adaptată, dar de fapt „defor
mată" la nevoile unuî astfel 
de sistem de producție, care 
nici într-un caz nu este al ce- 

Termocentrala trebuie să dis
pună la această dată de un 
stoc de 200 mii tone cărbune 
pentru sezonul rece. Or, In 
magaziile acesteia sint depo
zitate numai 142 mii tobe căr
bune. Așadar, un deficit de 
aproape 60 de mii tone căr
bune... Cu restanțe mai mari 
se înscriu exploatările și ca
rierele din Peșteatia, Sălaj și 
Anina. Restanțele pe această 
luna ating aproape 21 de mil 
tone cărbune. Situația impune 
măsuri eficiente pentru reeșa- 
lonarea graficelor de transport 
al cărbunelui către termocen
trală și asigurarea vagoanelor 
navetă necesare. Este absolut 
imperios să se respecte cu 

strictețe programul stabilit în 
acest domeniu de către foru
rile tutelare.

Un alt aspect se referă la 
blocajul de vagoane din 
termocentrală, datorită livră
rilor în salturi a cărbunelui. 
Un exemplu îl oonstitue si
tuația concretă existentă pe 2 
zile de activitate. Iar, bună
oară, în ziua de 19 octombrie 
volumul total livrat din ex
ploatările miniere a fost de 
5 600 tone cărbune, pentru ca 
în 20 octombrie să ajungă la 
14 700 tone cărbune. Or, ca
pacitatea reală existentă în 
termocentrală este de 11 mii 
tone cărbune zilnic. Blocajul 
realizat astfel a condus la 
imobilizarea unui număr im
portant de vagoane-navetă. 
Se impune, deci, mal multă 
răspundere din partea furni
zorilor pentru respectarea 
graficelor de acțiune stabilite.

în ce privește furnizorii de 
utilaje, problemele sînt ți mai

I.U.T. Buzău

Foto: GK. euCU

mice".
întreprinderea obține în 

acest an. față de aceeași peri
oadă a anului trecut, realizări 
bune, producțta-marfâ fiind su
perioară cu 15 la sută, cea fi
zică cu Ifl la sută, ‘ producția 
netă cu 42 la sută, Iar produc
tivitatea muncii cu 12,3 la sută. 
Exemplul prezentat Insă ne de
monstrează c& eficienta ți re
zultatele ar fi fost mult supe
rioare dacă scurtcircuitările în 
aprovizionarea cu unele materii 
prime nu ar genera unele difi
cultăți, ce sînt surmontate cu 
mare greutate. O altă conclu
zie care se desprinde este a- 
ceea a importanței deosebite pe 
care fiecare produs o ace în an
samblul economiei naționale. în 
cadrul unei economii planifica
te, nimic nu se realizează în 
plus, in afara unor nevoi reale, 
orice nereallzare în producție, 
avind implicații nu numai la 
producător sau la beneficiarul 
direct, ci și la alți beneficiari 
sau utilizatori, cărora la rinduî 
lor le creează induscutabtl greu
tăți în înfăptuirea propriilor 
sarcini. Iată de ce imperativul 
realizării întregii producții pla
nificate. fără restanțe. Ia toate 
sortimentele fizice este un o- 
biectiv atît cantitativ cît ți de 
eficientă al activității econo
mice.

CRISTIAN DUMITRESCU 

complexe. Cazanul nr. 6 din 
termocentrală nu a fost pus 
în funcțiune tocmai datorită 
lipsei de utilaje. Termenele de 
punere în funcțiune au fost 
decalate succesiv, ultima dată 
fiind stabilită pentru 15 de
cembrie. Acesta însumează o 
capacitate de 350 tone abur 
pe oră, absolut indispensabil 
in perioada sezonului rece. în 
momentul de față se fac efor
turi susținute din partea ener- 
geticieniior pentru impulsio
narea lucrărilor de punere in 
funcțiure a acestei capacități. 
Lipsesc deocamdată dapetele 
de etanș de la întreprinderea 
Vulcan București. De aseme
nea. Antrepriza de Instalații 
Refractare București, care are 
sarcina de a executa lucrările 
de zidire a cazanului, a întîr- 
ziat nepermis de mult începe
rea acestora. Vinovată este în 
parte și termocentrala care nu 
a asigurat la timp cantitatea 
de cărămizi refrafctare soli
citate. Acum problemele sint 
soluționate, astfel incit se 
poate trece la executarea 
grabnică a lucrărilor de pu
nere în funcțiune a cazanului. 
Restanțe mari sint acumulate 
și la CET II Oradea, în ce pri
vește intrarea m funcțiune a 
primului grup de 50 MW. Și 
la acest obiectiv’ termenele de 
punere în funcțiune au fost 
decalate datorită lipsei de 
materiale, utilaje și lechipa- 
mente energetice. Intre furni
zorii restanțieri reținem : în
treprinderea Vulcan București 
— 5 bucăți clapete etanșe, 
Automatica București — ca
sete și piese de schimb pentru 
pupitre, Nepun Cîmpina — 
pompele de păcură și -IUT 
Buzău — 10 filtre ionice. Ul
timul termen de punere în 
funcțiune a agregatelor este 
15 decembrie. Deși energeti
cienii bihoreni sînt confrun
tați la această dată cu o se
rie de probleme de ordin teh
nic, ei sînt hotăriți să-și de
pășească angajamentele asu
mate pe acest an la producția 
de energie electrică de căr
bune. Astfel, prevederile sta
bilite vor îi realizate cu un 
avans de cel puțin 2 săptă- 
mîni de zile.

IOAN GAVRA

Nici un scurt circuit pe lanțul cooperării

In ziarul nostru din 8 octombrie a.c„ în articolul : „Cuvintul 
furnizorilor de utilaje cintărește greu in balanța energetică a țării", 
realizat pe șantierul de investiții al noii Centrale Electrice și de 
Termoficare din Bacău, semnalam că intensificarea ritmului de 
montaj, absolut necesară pentru respectarea noilor termene de 
punere în funcțiune a principalelor capacități ale acestui important 
obiectiv de investiții depinde in hună măsură de primirea utila
jelor tehnologice. Așa cum se arăta și în articolul menționat, ca 
urmare mai ales a bunei activități desfășurate de constructori — 
brigada A.C. Ind. Bacău a T.A.G.C.M. Gh. Gh. Dej — încă de la 
începutul lucrărilor, practic Ia toate obiectivele de investiții au fost 
predate in devans mentorilor, cu mai multe săptămini și chiar luni, 
fronturile de lucru necesare. La rinduî lor, montorii și-au organi
zat de așa manieră activitatea incit și ei să înregistreze ritmuri 
superioare de lucru. Din păcate, frecvent, activitatea lor a fost — 
și este și mai mult in prezent — afectată de marile restanțe ale 
unora din principalii furnizori de utilaje : întreprinderea „Vulcan" 
din București, întreprinderea de Utilaje Tehnologice din Bistrița și 
întreprinderea de Mașini Grele București. Cea mai mare parte a 
utilajelor restante — peste o mie de tone — ce afectează la ora 
actuală ritmul de montaj la Centrala Electrică și de Termoficare din 
Bacău trebuia să fie realizată și — conform graficelor, conform 
contractelor, livrată incă din trimestrul III — de întreprinderea 
de Utilaje Tehnologice din Bistrița. Iată de ce /ne-am deplasat la 
Bistrița, încercind să aflăm mai ales măsurile care se întreprind 
aici pentru finalizarea și livrarea cit mai promptă a utilajelor res
tante, pentru a se înlesni astfel urgentarea ritmului de construe- 
ții-montaj, implicit apropierea termenelor de punere in funcțiune 
a principalelor capacități ale centralei băcăuane.

— Utilajele energetice dețin 
ponderea în totalul producției 
realizate de unitatea noastră, 
ne informează Dorin Stoian, 
șeful serviciului P.P:U.P. al 
I.U.T. Bistrița. Executăm un vo
lum impresionant de lucrări 
pentru practic toate obiectivele 
energetice aflate în curs de 
construcție sau modernizare ca 
șl pentru cele ale căror grupuri 
se află în revizie sau reparație. 
Conștienți fiind de importanța 
realizării și livrării la timp și 
în cele mai bune condiții a uti
lajelor energetice, este firesc 
să facem totul pentru respecta
rea obligațiilor contractuale asu
mate de numeroșii noștri be
neficiari din domeniul energe
ticii. Astfel, putem aprecia, atit 
noi. cît mai ales beneficiarii 
noștri că, urmare a măsurilor

Întreprinderea de Confecții Botoșani

Perfecționarea permanentă a pregătirii profesionale

ÎNALTA MĂIfSIIIIf. EA 0 lilISli IINĂI1Ă
Orice meserie are tainele ei. 

Cu atît mai mult meseriile mo
derne ale celor ce produc sau 
prelucrează metalul sau conduc 
complicate procese tehnologico 
slujindu-se și de calculator. 
Cunoașterea lor implică pătrun
derea in adincime a tainelor, 
ceea ce e lucru anevoios și 
de durată. De aceea maeștrii 
au de obicei fire albe de păr. 
Sint însă și tineri maeștri. 
Adică strungari, oțelari. lami
natori, constructori, ingineri sau 
medici care devin maeștri la o 
virstă tinără, care, invățînd cu 
multă asiduitate, fâcind efortul 
zilnic de a se autodepăși, lu- 
crintțzcu talent și spirit de dă
ruire cu totul deosebit, ajung 
să reușească acolo unde zeci și 
sute de aceeași profesie nu 
reușesc.

Dar să dau un prim exemplu. 
Recent, după ce am parcurs 
in lung și î>n lat secțiile de 
producție ale întreprinderii 
„Laminorul de tablă" Galați, 
unitate fruntașă pe ramură anul 
trecut și în prima parte a aces
tui an. m-am intilnit cu ingine
rul Augustin Vals, șeful secției 
I, specialist care ii prețuiește 
foarte mult pe bunii meseriași. 
Secția pe care o conduce se 
numea cîndva „laminorul 
vechi", dar numele nu mai co
respunde întrucit a fost aproape 
complet refăcută si reutilată, 
modernizată. Mi-am amintit 
atunci de un anumit prag al 
meseriei de laminator din uzina 
respectivă : centrarea liniei de 
laminare. In perioada la care 
ne referim, din anii ’60, toți 
maiștrii și laminatprii din sec
ția respectivă făceau lucrări 
foarte bune, dar operația res
pectivă nu reușeau să o exe
cute decit maiștrii primi Petre 
Blaga și Cernenco. Cei doi 
ieșiseră la pensie, dar, Ia fie
care reparație capitală, era tri
mis cineva să le bată în poartă 
și să-i roage să vină în uzină, 
pentru a centra din nou linia 
de laminare. Și ei se urcau în 
mașina trimisă să-i aducă, in
trau apoi in secție, încet, îm
povărați de ani, dar mîndri că 
era nevoie de ei, și efectuau 
operația respectivă folosindu-se 
de un compas și o bulă cu 
aer.

Cine efectuează în prezent 
centrarea liniei de laminare ?

*

• ••

Întreprinse în ultima vreme. în 
linii mari colaborăm bine, utila
jele realizate de noi dovedin- 
du-se de calitate superioară. De 
asemenea, urmare a măsurilor 
luate, a priorității acordate exe
cutării acestor comenzi, finali
zăm in timp mult mai scurt 
utilajele de acest tip (extrem 
de diverse, de altfel, multe din 
ele unicat, sau de serie mică). 
Construcția metalică pentru 
C.E.T. Bacău însă reprezintă 
pentru noi o premieră. Și. in
tr-adevăr, a durat ceva mal 
mult decît ne propuseserăm 
asimilarea și introducerea în fa
bricație a ansamblelor ți sub- 
ansamblelor componente. Și 
totuși, ar fi fost pe deplin po
sibil să ne înregistrăm cu res
tanțe mult mai mici — și chiar 
deloc — dacă am fi primit la 

„Noi îl avem acum pe tînărul 
subinginer Dan- Linte, îmi 
spune simplu de tot inginerul 
Augustin Vals. El coordonează 
realizarea acestei operații. E 
foarte priceput, are multe bre
vete de inovator și apoi nu s-a 
lăsat pînă nu a pătruns price 
taină a meseriei". îi cer lămu
riri. explicații detaliate și Au
gustin Vals stă o clipă pe gîn- 
duri. Apoi reia : „Cred că în 
Însușirea temeinică a unei me
serii cel mai greu cintărește 
ambiția de a ajunge să execuți 
direct, cu palmele tale, orice 
lucrare și orice operație. Cel 
puțin. Dan Linte așa a proce
dat. Cînd a venit aici ca sub
inginer, deși avea sarcini doar 
de tehnolog, a îmbrăcat salo
peta de muncitor și a început 
să lucreze... Și nu a vrut să re
nunțe la această dublă postură, 
pină nu a învățat să lucreze pe 
fiecare post din secție. Sigur că 
eu l-am lăsat să procedeze ast
fel, întrucit prezența lui clipă 
de clipă în cadrul unei forma
ții de muncă ducea și la întă
rirea disciplinei și la mai buna 
respectare a tehnologiilor, la 
Îndeplinirea ritmică a planului. 
Apoi mă gîndeam că în felul 
acesta el va reuși, deși e foarte 
tinăr, să treacă și acel prag al 
profesiei. Și nu m-am înșelat : 
la prima reparație capitală a li
niei de laminare, a executat o- 
peratia de centrare cu siguranță 
și rapiditate, reușind pe de
plin".

Mi-am manifestat atunci do
rința să-l cunosc pe acest tinăr 
maestru, pe subinginerul Dan 
Linte. Șeful secției a trimis 
după el și curind a intrat in 
biroul respectiv un tinăr cu o 
privire pătrunzătoare, îmbrăcat 
în salopetă, pe care, înainte cu 
un ceas sau două, îl mai intil- 
nisem prin secție. Crezusem 
atunci că e un tinăr laminator...

Pe cele mai înalte trepte ale 
măiestriei profesionale pot fi 
întîlniți deci tineri care fac 
mereu efortul de a ști tot mai 
mult, de a se autodepăși, de a 
fi și creatori, inovatori și in
ventatori. Cîștigătorii concursu
rilor profesionale si ai olimpia
delor pe meserii sînt și ei ase
menea tineri. Ei lucrează la 
strung sau la alte agregate, sînt 
proiectanți sau ingineri și ci
tesc multă carte tehnică, caută

BACĂU
timp tabla necesară de Ia C.S. 
Galați și dacă întreprinderea 
Electrocentrale Turceni și, in 
mai mică măsură întreprinde
rea Electrocentrale Rovinari nu 
ne-ar fi solicitat cu insistență 
să executăm suplimentar unele 
comenzi de mare complexitate 
și maximă urgență. Cum aceste 
comenzi ne-au fost încredințate 
abia în trimestrele II și III ale 
acestui an — și apar mereu al
tele noi, fără ca măcar cele 
„vechi", finalizate deja de mai 
multe luni să fie ridicate — ne- 
avînd așadar, asigurată din 
timp întreaga bază materială 
necesară, am fost nevoiți să în
cetinim ritmul la alte comenzi, 
printre care și cea pentru C.E.T. 
Bacău. Tocmai de aceea nu în
țelegem de ce acum, cînd au 
trecut luni bune de la finaliza
rea comenzii de „maximă ur
gență" a I.E. Turceni, acești 
atît de „nerăbdători" benefi
ciari nu vin să-și ridice cele 
1400 tone diverse utilaje care 
ne provoacă în continuare mul
tiple dificultăți, ocupînd și blo- 
cînd importante suprafețe pro
ductive.

— Trecînd peste acest aspect 
— deși el ar merita o analiză 
mai aprofundată din partea fo
rurilor competente, mai ales a 
I.E. Turceni, C.I.P.E.E.T. Bucu
rești și M.E.E. — și revenind 
la comanda pentru C.E.T. Bacău, 
intervine tînărul sublnginer 
loan Constantin, responsabil cu 
urmărirea realizării utilajelor 
energetice în cadrul I.U.T. Bis
trița, vă putem informa că, ur
mare a măsurilor întreprinse, 
am livrat deja beneficiarilor 
noștri băcăuani mai bine de 800 
tone confecții metalice, alte 
300 tone fiind de asemenea pe 
rampa de expediție. De aseme
nea, restul de circa o mie tone 
construcții metalice pentru ca
zanul II se află în diverse sta

mereu soluții noi, convinși că 
numai în acest fel se poate ur:a 
pe drumul perfecționării profe
sionale. Pe acest drum, încre
derea în capacitatea tinerilor 
de a fi și ei printre cei mai 
buni este un factor deosebit de 
stimulator.

Un alt exemplu, simetric cu 
primul,. ne relevă cu claritate și 
pregnanță importanța remarca
bilă a urcării pe cele mai înalte 
trepte ale măiestriei profesio
nale. Eram la întreprinderea de 
Alumină din Tulcea și pre
ședintele comisiei inginerilor și 
tehnicienilor din unitatea res
pectivă a ținut să ne spună o 
poveste cu tîlc : „Noi, a început 
el, pînă a-1 descoperi pe Grosu. 
pentru a centra cuptorul 1 de 
calcinare, apelam la serviciile 
unui bătrîn maistru de la Tîr- 
năveni. îl plăteam bine și el 
venea și ne centra cuptorul 
efectuind corecții de 2—3 mili-- 
metri. Cînd nu am mai putut 
să-l mai aducem pe acesta, am 
apelat la un tinăr inginer de la 
Medgidia. Dar acesta, după ce 
a efectuat măsurătorile ce se 
impuneau, ne-a vorbit de niște 
abateri de 40—60 milimetri. 
Ceea ce nouă ni s-a părut 
enorm și am zis că e imposibil, 
că nu se pricepe el, și ne-am 
dlSpfensaț- de serviciile lui. Cînd 
cubtorul s-a oprit, n-am avut 
încotro și am apelat la tînărul 
inginer Dumitru Grosu care ne 
mai scosese din alte încurcă
turi, el fiind și cel mai harnic 
inovator din întreprindere. 
Grosu a făcut și el măsurăto
rile și a constatat aceleași aba
teri, de 40—60 de milimetri. 
Abia atunci ne-am dat seama 
cît am greșit cu tînărul din 
Medgidia. De atunci cuptorul 
este centrat de Grosu și func
ționează mult mai bine decît 
înainte. De aici și concluzia că 
o vorbă veche trebuie întoarsă 
altfel spre adevăr : dacă nu ai 
tineri capabili trebuie să-i 
cauți".

In întreprinderi, tinerii maiș
tri au un prestigiu deosebit. 
Asemenea Iui Dan Linte sau 
Dumitru Grosu. Lor li se „re
zervă" operațiile cele mai di
ficile. Ei sint pentru toți cei
lalți tineri, modele de deve
nire de urmat.

ION CIHRIC

dii de execuție astfel incit, încă 
din luna noiembrie, să livrăm 
toată partea de construcție me
talică pentru cazanul II. Vreau 
totodată să precizez că am făcut 
mari eforturi — în contextul 
problemelor create atît de co
menzile suplimentare ale I.E. 
Turceni, cît și de marile restanțe 
ale C.S. Galați — pentru a li
vra totuși utilajele pentru C.E.T. 
Bacău in ordinea strictă de 
montaj,. Asta, in ceea ce pri
vește construcția metalică. Re- 

'-•feritor la electrofiltru, o altă 
comandă importantă pentru 
C.E.T. Bacău, și aici intrăm în 
cel mai scurt timp, încă de luna 
viitoare. în normal. Concret, am 
expediat deja lagărele, șurubu
rile de fundație și o mare par
te din carcasă, urmînd ca încă 
din această săptămină ritmul li
vrărilor să crească apreciabil. 
Reușim astfel — mai tîrziu decit 
ar fi trebuit, e drept —, să adu
cem graficele de livrări la zi la 
furniturile ce condiționează ter
menele de punere în funcțiune 
ale acestui an. Din păcate, cu toa
te eforturile noastre, Combina
tul Siderurgic Galați neasigu- 
rindu-ne nici pînă la această 
dată tabla necesară, nu putem 
finaliza decît cel mai devreme 
în prima parte a primului tri
mestru al anului viitor restanța 
la părți specifice pentru C.E.T. 
Bacău. Am livrat doar 70 de 
tone, vom mai livra alte 60—70 
tone aflate in diverse stadii de 
execuție, dar, cum vă spuneam, 
pentru restul — pînă la 470 tone 
— nu avem asigurată tabla ne
cesară. Am primit însă asigu
rări că se va rezolva și această 
problemă și sîntem pregătiți și 
ferm hotărîți să facem totul 
pentru a ne respecta integral 
obligațiile contractuale față de 
beneficiarii noștri, inclusiv 
C.E.T. Bacău.

Dind deplin credit angajamen
telor constructorilor de utilaje 
tehnologice bistrițeni, forței 
de mobilizare a tînărului colec
tiv de la I.U.T. Bistrița, se poa
te aprecia că în următoarele 
săptămini ritmul montajului 
pe șantierul de la C.E.T. Bacău 
se va intensifica' apreciabil, 
condiție absolut necesară pen
tru respectarea termenelor de 
punere în funcțiune.

EMIL STANCIU

Zalău, una are parcă b prio
ritate absolută — creșterea 
capacității mosoarelor de con
ductori electrici, 
vedere, o astfel 
mă pare relativ 
nificativă, și așa ar 
fi privită simplist, . 
plicațiilor deosebite pe care le 
are atît pentru întreprinderea 
producătoare, cît și pentru utili
zatorii conductorilor livrați pe 
aceste mosoare. Iată amănunte. 
De pe mașinile care îi produc, 
conductorii sînt înfășurați pe 
mosoare, în flux 
După vechile tehnologii și 
actualele mașini, greutatea unui 
astfel de. mosor — înfășurat — 
este pină la 50 kg. Tendința pe 
plan mondial, este ca colecta
rea să se iacă pe mosoare de 
100—20,0 kg. Explicația este fa
cilă. Prin utilizarea unor mo
soare de dimensiuni mari se re
duce numărul de manipulări, 
oprirea mașinilor pentru înlo
cuirea mosorului etc. Dar de 
cea mai mare importanță este 
trecerea la gabarite superioare 
a mosoarelor pentru utilizatorii 
conductorilor, adică .pentru în
treprinderile producătoare * *1 de 
bobine. La aceste unități, dato
rită imposibilității folosirii in
tegrale a firului — Ia 50 kg de 
cablu să se realizeze un număr 
fix de bobinaje, s-a calculat, 
că în medie pe un mosor, rămin 
circa 150 g de conductor, ce nu 
mai poate fi utilizat. Această 
cantitate de conductor se pierde, 
practic. Dacă se utilizează mo
soare de capacitate mai mare 
100—200 kg. pierderea este 
aceeași — 150 g. în realitate 
este vorba deci de o importantă 
economie de conductor, râmî- 
nînd nefolosite numai 150 g de

expedia 
combinat 
presă de 

____ _____ „______ unor noi 
capacități de producție. „în ter
meni tehnici, ne-a spus ingi
nerul Florin Radu, această si
tuație determină nefinalizarea 
și netestarea prin probe a pre
sei și implicit imposibilitatea 
expedierii la beneficiar, iar în 
termeni mai puțin academici, 
ar însemna că stă, din cauza 
unei șaibe, căruța. Noi nu am 
putut onora respectiva coman
dă dintr-uri motiv foarte clar, 
lipsa unor materiale indispen
sabile realizării reperului res
pectiv. Cit privește poziția 
noastră în acest caz, este sufi
cient să vă spun că aceste pro
bleme le înțelegem la dimensi
unea reală, în sensul că ne dăm 
perfect de bine seama ce, im
plicații au pentru fiecare din 
miile de beneficiari și că încer
căm cu toate forțele să le re
zolvăm. în cadrul biroului pro
ducție astfel de situații 
foarte des și ducem zi 
„campanii" de intervenții 
verși furnizori pentru ca.
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Noua și strălucita inițiativă de pace a președintelui Nicolae Ceaușescu

UNANIMĂ APROBARE, ÎNFLĂCĂRATĂ ADEZIUNE 
A TUTUROR TINERILOR PATRIEI NOASTRE SOCIALISTE

„Realitatea, viața demonstrează cu puterea 
faptelor de netăgăduit că planurile de dezvol
tare economico-socială ale fiecărui popor - deci 
și ale poporului nostru - se pot realiza numai 
în condiții de pace. De aceea, în întreaga noas
tră activitate internațională acționăm cu hotă
rîre pentru dezvoltarea unei largi colaborări 
economice și tehnico-științifice cu toate statele 
lumii, pentru înfăptuirea dezarmării nucleare 
și convenționale, pentru pace - bunul cel mai 
de preț al omenirii".

NICOLAE CEAUȘESCU

Magistrala cuvintare o tovarășului 
Nicolae Ceaușescu rostita în fața fo
rului legislativ suprem este inco o 
strălucita dovadă o glndirii de o ex
cepțională valoare teoretică și practi
că o secretarului general ai partidului, 
o expresie a convingerii întregului 
nostru popor că realizarea marilor 
aspirații de progres și civilizație ale 
omenirii întregi este posibilă numai in 
condițiile unei păci trainice, ale unei 
atmosfere de destindere și înțelegere. 
Hotărirea Marii Adunări Naționale 
privind odoptareo cuvintării tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, secretarul general 
al partidului, președintele Republicii 
Socialiste România, ca document pro
gramatic al politicii externe o Româ
niei este întîmpinată cu unanimă sa
tisfacție de întregul nostru popor, care 
recunoaște in Ideile secretarului gene
ral al partidului dorința milenară de 
poce o românilor, dorința poporului 
nostru de a trăi în pace, in relații de 

bună prietenie cu toate popoarele 
lumii, dorința de a munci cu dăruire, 
cu competență pentru progresul pa
triei dragi. Cu binecunoscuto-i clarvi
ziune, președintele țării noastre a ana
lizat marile și complexele probleme 
ale lumii contemporane, o adus în 
atenția opiniei publice românești și 
internaționale propunerile și inițiati
vele promovate de România în vederea 
soluționării tuturor conflictelor existen
te pe bazo înțelegerii și o colaborării 
dintre toate statele. „In actualele îm
prejurări internaționale, România se 
pronunță cu toată hotărirea pentru o 
abordare nouă, responsabilă, de către 
toate statele, a problemelor grave ale 
vieții internaționale. Mai mult decit 
orice, o spus tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, trebuie puse pe primul 
plan interesele păcii, asigurarea con
dițiilor necesare cc uriașele mijloace 
ce se cheltuiesc pentru înarmare să 
fie puse in slujba dezvoltării econo- 

mico-sociale, a soluționării gravelor 
probleme economice și sociale, inclu
siv ale subdezvoltării."

Legea adoptată de Marea Adunare 
Noțională privind reducerea de către 
Republica Socialistă România cu 5 la 
sută o armamentelor, efectivelor și 
cheltuielilor militare și consultarea po
porului în legătură cu aceasta rn ca
drul unui referendum, pe bazo propu
nerii tovorășului Nicolae Ceaușescu, 
dovedește inițiativa, dorința activă de 
pace a țării noastre, confirmă vocația 
de pace a președintelui României so
cialiste, contribuția concretă a țării 
noastre la găsirea unor căi și mijloace 
care să contribuie la rezolvarea ma
rilor probleme care frămîntă lumea 
contemporană. Poporul nostru, con
structor al socialismului și comunismu
lui pe pămîntul străbun, puternic an
gajat în efortul de a realiza hotăririle 
Congresului al Xltl-lea a) partidului, 
își va exprima în cadrul referendumu

lui opțiunea pentru pace, pentru un 
viitor fericit, adeziunea la Legea adop
tată de Marea Adunare Națională, 
pentru că există conștiința că numai 
prin pace, numai prin muncă pașnică, 
numai prin înțelegere și colaborare 
se justifică rațiunea de a exista, nu
mai în aceste condiții are rost efortul 
constructiv al oamenilor de pretutin
deni. Tineretul României, crescut și 
educat în spiritul păcii, al prieteniei, 
in cultul muncii pașnice, strins unit in 
jurul partidului, urmind neabătut 
exemplul glorios de viață și muncă al 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, genial 
strateg al societății noastre, erou al 
păcii, își reafirmă deplina adeziune la 
politica internă și externă a partidului 
nostru, își reafirmă și cu acest prilej 
angajamentul de a munci mereu mai 
mult și mai bine pentru bunăstarea și 
fericirea poporului nostru, pentru 
creșterea prestigiului internațional al 
scumpei noastre patrii.

0 DOVADĂ DE ÎNALT MUNCA — UN LIMBAJ AL PĂCII,
UMANISM 

SI PROFUNDĂ 
RESPONSABILITATE

Prof. dr. docent VICTOR EM. SAHINI,
membru corespondent al Academiei

Republicii Socialiste România
Lucrările recentei sesiuni a 

Marii Adunări Naționale au 
constituit. în anii frămîntați 
de multiple contradicții ai a- 
cestui sfirșit de secol, un 
exemplu strălucit de clarvi
ziune politică, prin adoptarea 
unor hotărîri istorice si cu 
deosebită semnificație in po
litica tării noastre. în urma 
amplei cuvîntări rostite cu 
acest prilej de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. secretarul 
general al partidului, pre
ședintele Republicii Socialiste 
România, document programa
tic de o inestimabilă valoare 
teoretică și practică. înaltul 
forum legislativ al țării a 
decis reducerea unilaterală 
de către România cu 5 la 
sută a armamentelor, efecti
velor și cheltuielilor mili
tare. Analiza realistă, mul
tilaterală și profund știin
țifică a complexului de pro
bleme care caracterizează ac
tuala situație politică inter
națională, efectuată cu acest 
prilej de președintele Româ
niei. propunerile concrete și 
măsurile preconizate pentru a 
asigura în viitor o lume fără 
arme și fără războaie consti
tuie o inițiativă generoasă vi- 
zînd, prin dezarmare si asigu
rarea păcii, condițiile pentru 
dezvoltarea liberă și indepen
dentă a fiecărei națiuni, ca și 
ale înțelegerii între state.

Cuvîntarea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu. ca și legi
le adoptate de Marea Aduna
re Națională oferă prilejul 
unor ample deschideri către 
numeroase probleme ale con
temporaneității. dintre care de

o importantă deosebită slnt 
cele privind înalta responsa
bilitate socială și morală ce 
revine omului de știință în 
condițiile progresului tehnolo
gic contemporan pentru a asi
gura viitorul pașnic al ome- 

*■ nirii. Ca niciodată pînă în pre
zent o atît de mare parte din 

v resursele materiale ale Terrei 
și din cele spirituale ale ome
nirii nu a fost folosită pen
tru pregătirea unor arme al 
căror potential distrifctiv în
trece tot ce se cunoaște a fi 
existat pînă acum. La sfirșitul 
acestui secol, mai mult ca ori- 
cînd pînă în prezent, datorită 
succeselor remarcabile obți
nute în știință și tehnologie, 
societatea se află în situația 
de a alege intre utilizarea in 
scopuri umanitare a acestor 
rezultate sau de a-și făuri 
mai departe arme tot mai per
fecționate. Datorită clarvăză
toarei si generoasei initia
tive a președintelui Nicolae 
Ceaușescu și votului expri
mat de Marea Adunare Na
țională. România a ales calea 
utilizării în scopuri pașnice a 
marelui potential științific și 
tehnic pe care îndelungatul 
proces de cunoaștere si inova
ție l-a adunat în decursul 
vremii. în acest fel s-a evi
dențiat valoarea deosebită a 
acțiunii politice consecvente și 
a dorinței de a se trece cu 
hotărîre de la faza intențiilor 
generoase la cea a acțiunilor 
concrete de dezarmare, pentru 
asigurarea unui climat de în
credere reciprocă între state.

AL
Pentru cel ee locuiesc in car

tierul bucurestean „Drumul Ta
berei", întreprinderea „Tricoda- 
va" e un reper sigur și lămuri
tor. E frumos acest nume de 
„Tricodava" și orgolios, totoda
tă, de vreme ce ..dava“ înseam
nă cetate, așezare bine Înteme
iată. spațiu de apărare și viețui
re pașnică. O cetate a tricotaje
lor. deci, in care muncesc, după 
cum ne spunea Dumitra Gheor- 
ghe (membră a comitetului 
U.T.C. din întreprindere) peste 
4 000 de oameni, în marea lor 
majoritate tineri, dornici de 
afirmare. Prin ei, „Tricoda
va" a devenit un nume, o 
firmă serioasă, un partener 
de nădejde in cele mai exi
gente relații comerciale, pri
cind gata să garanteze calitatea 
înaltă a produselor cu inșesi În
semnele fabricii. „Avem foarte 
mult export, ne mărturisea Vio
rica Ignat (secretarul comitetu
lui de partid pe întreprindere) 
și nu ne este indiferent faptul 
că tricotajele realizate de noi 
poartă și precizarea onorantă : 
„Made in Romania". Devenim 
astfel purtătorii de cuvînt, pu
tem spune, ai hărniciei, price
perii si gîndurilor de pace care 
animă poporul nostru. Sînt gin- 
duri izvorâte din adîncul ființei, 
noastre, din credința nestrămu
tată că astăzi, mai mult ca ori- 
cind. stă in puterea fiecăruia de 
a milita prin ceea ce facem 
pentru o lume mai bună si mai 
dreaptă, pentru o lume ă înțe
legerii și conlucrării pașnice. De 
altfel, așa cum sublinia secreta
rul general al partidului." tovară
șul Nicolae Ceaușescu, în ma
gistrala sa cuvintare la recenta 
sesiune a Marii Adunări Națio
nale, activitatea desfășurată de 
România pe plan extern, in ceea 
ce privește dezvoltarea relațiilor 
politico-economice. colaborarea 
multilaterală cu toate statele, 
indiferent de orînduire socială 
relevă adevărul de netăgăduit 
că în lupta pentru dezarmare si 
pace, in dialogul și negocierile 
ce vizează pacea si securitatea

ÎNȚELEGERII
mondială, țările mici ei mijlocii, 
popoarele lor pot juca un rol 
determinant in afirmarea li 
conservarea dreptului suprem al 
omenirii — dreptul la viată", 
întreprinderea „Tricodava" este 
unul din numeroasele argumen
te ale politicii de dezvoltare, de 
progres și pace duse de Româ
nia anilor noștri. O politică, de
sigur. implicită, ce preferă fap
tele declarațiilor de bune inten
ții. Produsele „Tricodavei" par
curg imense distante geografice 
dar si de suflet, legînd (nu nu
mai metaforic) îndepărtate zone 
ale lumii Munca devine limbajul 
comun al ințelegerii si conlu
crării internaționale. La atelie
rele de tricotat sau la cele de

eonfecții, la mașinile rectilinii 
iau circulare, la Kett sau tri- 
ploc investiția de hărnicie si 
frumos ee validează in trăini
cia acestor glnduri firești de 
pace și omenie. „Ceea ce s-a 
realizat In ultimii douăzeci de 
ani in țara noastră e o dovadă 
a statornicei noastre vocații 
constructive, ne spunea Vasilica 
Dumitru, muncitoare la atelie
rul de confecții circulare. Ideea 
de război, de distrugere nu poa
te să aibă nici o legătură cu 
ceea ce Înfăptuim și ne propu
nem să facem oe viitor", Vasi
lica Dumitru se gîndește la co
legele ei de muncă, la cei 4 co
pii ai săi. cărora, bineînțeles, le 
dorește o viată plină de împli

ÎNTRE OAMENI
niri și liniște, de adevăr si trăi
nicie. N-ar fi singurul exemplu. 
La „Tricodava". prin specificul 
profesiunii, lucrează foarte mul
te femei. Pentru ele ocrotirea 
vieții nu e doar o îndatorire, cit 
mai ales o superbă și constantă 
rațiune de a fi. Stefania Gheor- 
ghe. Elena Andrei, tstrate Floa
rea, Lidia Onofrei. (de la con
fecții circulare). Maria Radu. 
Ioana Zidaru (de Ia confecții 
cotton) sînt muncitoare pri
cepute și, totodată, mame a pa
tru copii, cu responsabilități fa
miliale precise. Ele. mai mult 
ca oricine, au valoarea grijii 
statornice fată de om, ce ca
racterizează societatea noastră 
8i „Tricodava" e un exemplu

semnificativ tn acest «ens, lu
crătorii întreprinderii benefi
ciind de o cantină bine utilată, 
o creșă modernă si încăpătoare, 
o grădiniță cu orar prelungit, ti
nerele necăsătorite avînd la dis
poziție poate cele mai frumoase 
și mai Îngrijite cămine din Ca
pitală etc. Toate acestea nu au 
nimic de-a face cu teroarea 
înarmării șl a spiritului milita
rist. Alfabetul păcii incepe de 
aici, de la om. de la condițiile 
lui de viață si muncă. E ono
rant să lucrezi intr-o întreprin-, 
dere puternică cum este „Trico
dava". Dar asta presupune și 
multă conștiință profesională, 
dragoste de frumos, încredere în 
atributele inconfundabile ale

OĂM ViAȚĂ
IPÂCII8

Să dăm viață păcii, oameni ai vieții > 
Să izbăvim planeta de războaie, , 
Să fie _ pacea vieții roditoare, 
Să ne iubim popoare-ntre popoare 
Sub raza limpede a dimineții !

Eu cred în dimineața planetară, 
Cea neamenințată de vreo armă:
Eu cred în tot ce zămislit-a omul, 
Demiurg ce a supus atomul,
Eu cred în primăvară nu în iarnă.

Sînt fiul României Socialiste 
Și-am învățat de la străbunii mei 
Că Patria mi-e singurul temei
Și voi lupta ca viitorul ei 
Doar în lumina Păcii să existe.

VASILE BARDAN

vieții și spiritului constructiv. 
„Ce poate fi mai trainic si mai 
dătător de speranțe decît tine 
rețea, ne spunea Niculina Iar 
cu, secretara comitetului U.T. 
pe întreprindere. Multi din co 
Kii noștri sînt la vîrsta iub. 
și afirmării profesionale. Nimen. 
din această lume nu are dreptul 
de a pune sub semnul întrebă
rii dragostea, frumosul, mim ** 
tul sentiment al împlinirii mal 
ne. Iată de ce. la apropiatul î 
ferendum ne vom alătura voi. 
tei întregului popor de a spt 
ne DA cu toată convingerea ș 
maturitatea prevederilor legii eu 
privire la reducerea de către 
România socialistă cu 5 la sutf 
a armelor, efectivelor si chel
tuielilor militare aprobată în 
Marea Adunare Națională. Pen
tru a făptui tot ce ne-am pro
pus, avem nevoie de pace si 
conlucrare internațională pe 
toate planurile, de garanții fer
me privitoare la stabilitatea si 
destinderea situației mondiale. 
Nu ne este indiferent că în lume 
se cheltuiesc aberant sume 
exorbitante pentru întărirea su
premației militare a unei puteri 
sau a alteia. Sînt sume ce ar 
contribui la eradicarea atîtor fe
nomene incompatibile cu pre
tențiile de civilizație si progres 
tehnic la care a ajuns omenirea: 
analfabetism, foamete, boli, să
răcie. violență etc. Sîntem con- 
știenti de eforturile ce se fac de 
către partidul si statul nostru 
pentru propășirea patriei și 
creșterea necontenită a nivelului 
de trai al tuturor oamenilor 
muncii. Nimic nu se dobîndește 
din senin. Prin efortul nostru 
colectiv, prin această importan
tă reducere cu 5 la sută a chel
tuielilor militare, sîntem siguri 
că vom trăi mai bine, mai fru
mos, pe măsura înaltelor idea
luri ce ne animă". Un gînd de 
pace poate să înceapă si de la 
aceste produse fabricate în ceta
tea bucureșteanâ a tricotajelor 
și care nu întîmplător. poartă 
Însemnul : „Made in Romania".

ședințele Republicii, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, la recenta sesiune a Marii 
Adunări Naționale a însemnat și pentru 
mine un nou prilej de mare satisfacție și 
mîndrie patriotică, vibrantele cuvinte ale 
stimatului nostru conducător exprimînd 
de fapt, limpede și hotărit. într-o genială 
sinteză, dorința întregului nostru popor 
de a trăi și munci în liniște. într-o lume 
a păcii și înțelegerii între toate popoare
le. Este ușor de înțeles, cred, pentru ori
cine, că. avînd în vedere situația deo
sebit de gravă din Europa, unde se află 
cea mai mare concentrare de arme de 
toate felurile, acum, mai mult ca oricînd, 
se impune să se facă totul pentru redu
cerea și eliminarea treptată a tuturor

S. PREDA

TÎNĂRA GENERAȚIE A ROMÂNIEI SOCIALISTE ÎȘI EXPRIMĂ VOINȚA 
FERMĂ DE A TRĂI ÎNTR-0 LUME A PĂCII Șl LIBERTĂȚII, DE A FACE 
TOTUL PENTRU ELIMINAREA RĂZBOIULUI DIN VIAȚA POPOARELOR

• Ion Sirb, operator chimist, I.P.M.P. 
Năsăud, jud. Bistrița-Năsăud ;

„Mă aflu, asemenea tuturor colegilor 
mei, sub puternica impresie produsă de 
magistralele cuvîntări rostite de tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. secretarul general al 
partidului, președintele Republicii, la 
plenara Comitetului Central al partidu
lui și la Marea Adunare Națională, cuvîn
tări străbătute de extraordinară clarvi
ziune și patos revoluționar prin care mult 
iubitul și stimatul nostru conducător a 
dovedit încă o dată preocuparea sa con
stantă pentru cauza păcii pe planeta 
noastră, pentru făurirea unei lumi fără 
arme și fără războaie, o lume a colabo
rării și înțelegerii între toate popoarele. 
Asemenea tuturor oamenilor muncii din. 
țara noastră, am luat cunoștință cu de
plină satisfacție de hotărirea Congresului 
oamenilor muncii — marele forum al de
mocrației muncitorești-revoluționare — de 
a propune întregului nostru popor trece
rea unilaterală de către tara noastră la 
unele măsuri reale de dezarmare, iar 
acum. cînd. la propunerea mult stimatu
lui nostru secretar general, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. Marea Adunare Na
țională a adoptat Legea cu privire Ia re
ducerea de către Republica Socialistă 
România cu 5 la sută a armamentelor, 
efectivelor și cheltuielilor militare și la 
consultarea poporului în legătură cu 
aceasta. în cadrul unui referendum. îmi 
afirm cu întreaga mea conștiință de mun
citor și comunist, de revoluționar, ade
ziunea deplină la această hotărîre. Voi 
spune, asemenea tuturor, un DA limpede 
și ferm, în cadrul acestui referendum, un 
DA care să reprezinte în fapt dorința 
noastră a tuturor de a trăi și a munci 
într-o lume a demnității și libertății, o 
lume a păcii și colaborării internaționale, 

lipsită de amenințarea unui război pus
tiitor".
• Carmen Șeitan, studentă, anul II, 

Facultatea de Mecanică, Universitatea 
Brașov : „

„Exprimînd încă o dată, cu deplină cla
ritate. profund umanism și spirit revolu
ționar. idei definitorii pentru modul de 
a gîndi și a simți realitatea al întregului 
nostru popor, magistrala cuvintare a 
secretarului general al partidului, pre
ședintele Republicii Socialiste România, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu. rostită în 
fata Marii Adunări Naționale. în care 
analiza lucidă a evenimentelor interna
ționale. a tensiunii de neadmis existentă 
în acest moment în lume este dublată de 
voința de a demonstra întregii lumi, prin 
forța de netăgăduit a exemplului, dorința 
puternică a României, a oamenilor săi, 
de a trăi și munci într-o lume eliberată 
de arme de tot felul. în special de cele 
nucleare, mi-a trezit în suflet, asemenea 
tuturor colegilor mei. profunde senti
mente de stimă și respect pentru mult 
iubitul 'nostru conducător, odată cu mîn- 
dria si satisfacția de a aparține acestui 
popor și acestei epoci fără egal din în
treaga noastră devenire. Legea cu privire 
la reducerea de către Republica Socia
listă România cu 5 la sută a armamente
lor. efectivelor și cheltuielilor militare și 
la consultarea poporului în legătură cu 
aceasta. în cadrul unui referendum, sem
nifică. în acest sens, un vibrant apel 
umanist al întregului nostru popor la în
țelepciune. Ia înțelegerea realistă a fap
tului că numai pe baza tratativelor, a 
dialogului, a renunțării la forță și la 
amenințarea cu forța, popoarele lumii pot 
construi viitorul așa cum și-1 doresc. în
tr-o lume a colaborării pașnice si con

structive. Mă voi alătura din toată inima 
întregului nostru popor în a spune un 
DA răspicat și puternic în cadrul referen
dumului organizat cu acest prilej, argu- 
mentind astfel dorința mea. dorința tu
turor studenților români de a trăi, munci 
și învăța, de a se forma ca buni specia
liști. într-o lume a păcii și încrederii, a 
bucuriei de a construi și nu. de a dis
truge, de a duce mai departe făclia știin
ței și culturii".
• Gheorghe Bîgu, mecanizator. C.A.P. 

Frumușița, jud. Galați :

„Impresionanta cuvintare rostită de 
secretarul general al partidului, pre- 

Anchetă de opinie politică

acestor arme, iar exemplul pe care tara 
noastră îl oferă prin hotărirea de a re
duce cu 5 la sută armamentele, efectivele 
și cheltuielile militare ar trebui să con
stituie un exemplu semnificativ pentru 
toate celelalte națiuni. Strins uniți în 
jurul partidului, al secretarului său ge
neral. tovarășul Nicolae Ceaușescu, prin 
munca pașnică a noastră, a tuturor, sint 
convins că vom reuși să impunem în 
conștiința națiunilor lumii puternica 
voință de pace a întregului nostru popor. 
Pj-in DA-ul categoric pe care îl voi rosti în 
cadrul referendumului prin care întregul 
nostru popor va fi consultat în legătură 
cu această hotărîre. îmi voi exprima, ast
fel, asemenea tuturor tovarășilor mei de 

muhcă, dorința de a trăi și a munci tn- 
tr-o tară a libertății și demnității, într-o 
lume a colaborării pașnice și deplinei în
țelegeri între popoare, o lume dip care 
coșmarul atomic să fie eliminat pentru 
totdeauna".

• Alexandra Mareș. elevă, elasa a 
VIII-a, Școala generală nr. 8 Buzău

„Noi, copiii și tinerii care ne-am năs
cut și am crescut în anii luminoși ai 
Epocii Nicolae Ceaușescu, Înconjurați 
permanent de grija părintească a secre
tarului general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, prietenul cel mai a- 
propiat al tinerei generații, considerăm 

că în aceste momente de agravare fără 
precedent a situației internaționale, cau
zată de aberanta cursă a înarmărilor, de 
amplasarea de noi rachete nucleare, de 
extinderea militarizării Cosmosului, de 
lipsa unor măsuri sau înțelegeri concre
te intre națiuni, in vederea realizării u- 
nei adevărate destinderi, forțele progre
siste de pretutindeni trebuie să spună un 
NU hotărit unui război nimicitor, ar
melor care ne amenință. Un NU hotărât 
războiului, și un DA ferm si entuziast pă
cii pe care, asemenea părinților noștri, 
îl vom rosti întotdeauna. Legea cu pri
vire la reducerea de către Republica So
cialistă România cu 5 Ia sută a armamen
telor. efectivelor și cheltuielilor militare 
și la consultarea poporului in legătură 
cu aceasta, in cadrul unui referendum, 
am înteles-o in aoest sens ca o nouă si 
grăitoare dovadă a României, a președin
telui său. tovarășul Nicolae Ceaușescu. de 
a oferi întregii lumi exemplul posibilită
ții reale a trecerii concrete spre dezar
mare, spre destindere. Impresionanta cu
vintare rostită cu aoest prilej de tova
rășul Nicolae Ceausescu a însemnat șl 
pentru mine, cum sint. convinsă, a însem
nat pentru toții elevii patriei noastre, un 
nou și puternic prilej de satisfacție si 
mîndrie patriotică, mindria de a trăi în
tr-o tară a libertății si demnității, ca fii 
ai unui popor hotărit să-și apere drep
tul la viață si la muncă, oferind întregii 
lumi exemplul concret al voinței sale de 
paoe. de bună înțelegere cu toate po
poarele".
• Anton Baliga, cercetător principal, 

I.C.P.E.A.R. București :
„împreună cu colegii mei ne alăturăm 

întregului nostru popor, exprimlndu-ne 
totala adeziune la politica de paoe. de 

destindere, de soluționare pe cale paș
nică a conflictelor, promovată cu consec
vență și fermitate de România socialistă 
sub conducerea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, făuritorul întregii politici in
terne și externe a statului nostru. Noi, 
cercetătorii, știm bine în ce constă peri
colul proliferării armelor nucleare. al 
militarizării spațiului cosmic, al unei posi
bile conflagrații mondiale a timpului 
nostru și considerăm că avem marea 
răspundere de a milita activ pentru fo
losirea cuceririlor științei exclusiv în 
slujba păcii și progresului umanității. In 
întreaga activitate urmăm exemplul per
sonalității tovarășei academician doctor 
inginer Elena Ceaușescu. eminent mili
tant politic și strălucit om de stiintă. Pre
ședinte al Comitetului National Român, 
-Oamenii de știință și pacea», care își 
consacră eforturile cu profund patriotism 
dezvoltării impetuoase a stiintei și teh
nologiei românești, punerii aoestora în 
slujba progresului și civilizației. Iată 
de oe, recenta Lege adoptată de Marea 
Adunare Națională la propunerea pre
ședintelui Republicii Socialiste România, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, cu privire la 
reduoerea de către tara noastră cu 5 la 
gută a armamentelor, efectivelor si chel
tuielilor militare și la consultarea po
porului în legătură cu aoeasta. In ca
drul unui referendum, a tost primită și 
în cadrul colectivului nostru de muncă 
cu deosebită satisfacție si mîndrie pa
triotică, prin DA-ul hotărit pe care ii 
vom exprima tn cadrul acestui referen
dum, exprimîndu-ne. de fapt. dorința 
noastră de a trăi și munci tn liniște și 
demnitate, tn paoe si Înțelegere cu toate 
națiunile lumii".

GABRIEL NASTASE

1
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ORGANIZAȚIILE U.T.C. ÎN MUNCA LOR DE ZI CU ZI
între cele 83 de comitete co

munale ale U.T.C. care-și des
fășoară activitatea în satele 
teleormănene, cel din Drăgă- 
nești-Vlașca se află de mai 
multă vreme pe un loc fruntaș 
în ceea ce privește inițiativa 
și rezultatele obținute în între
cerea utecistă. „Ținem seama 
de un aspect foarte important, 
ne spune tehnicianul Anton 
Voinea, secretarul Comitetului 
comunal al U.T.C., și anume 
de tradiția pe care și-a făcut-o 
organizația noastră în partici
parea la viața satului". Și ■ 
participa în Drăgănești-Vlașca 
Ia viața satului înseamnă să 
fii, ca și în alte părți de țară, 
un bun gospodar care își în
țelege pe deplin rosturile. Un 
element deosebit de dinamic in 
munca organizatorică a activu
lui U.T.C. din Drăgănești- 
Vlașca îl constituie comitetul 
U.T.C. de nivel intermediar de 
la Liceul agroindustrial din 
comună. Cele 6 organizații 
U.T.C. din această școală de 
agricultură, numărînd peste 
GOO de tineri care vor fi spe
cialiștii de mîine ai satului, 
dau întreaga măsură a unui 
entuziasm bine ancorat în 
problemele satului, accentul 
câzînd. firește, pe agricultură. 
Apoi mai sînt organizații 
U.T.C. puternice la cele două 
cooperative agricole (Drâgă- 
nești și Comoara), la S.M.A., 
la Stațiunea de cercetări agri
cole. organizații care au de 
partea lor și experiența pro
ducției. De altfel, aceste orga
nizații ce numără peste 200 
de tineri obțin în fiecare an 
rezultate notabile mat ales sub 
genericul mobilizatoarei între
ceri „Tineretul — participant 
activ la înfăptuirea noii revo
luții agrare". Făcind o trecere 
în revistă a rezultatelor obți
nute de organizația U.T.C. din 
Drăgănești, organizație care 
candidează, pentru al treilea

an consecutiv, îa Iocuî I pe 
județ în întrecerea utecistă, 
trebuie să evidențiem inlțtatt- 
vele care au fost lansate aici 
și care sint susținute de tineri 
cu toată consecvența. înțele- 
gind că inițiativa in acțiune ii 
reprezintă și le deschide larg 
spațiu de afirmare în primul 
rind in și prin viața de orga
nizație. Fiecare organizație 
U.T.C. are inițiativele sale de 
producție. în funcție de locul 
unde muncesc tinerii. La 
S.M.A. semnalăm o inițiativă

comunei, exemplu de dăruire 
și participare la marile urgen
țe agricole. Rezultate bune la 
întreținere culturi au obținut 
organizațiile U.T.C. de la 
C.A.P. Drăgănești, C.A.P. Co
moara și Stațiunea de cerce
tări. Este vorba 
re nu numai la 
pe lotul luat de 
munal în acord 
Ia acordul global luat de fre
care tînăr. Acest aspect — fie
care tinâr să aibă culturi pră
sitoare în acord global — este

de participo- 
lucrările de 
comitetul co- 
global. ci și

agricole desfășurate de organi
zațiile U.T.C. în binecunoscuta 
formă a acordului global au 
cuprins in acest an suprafețe 
importante, liceul având 20 de 
hectare, iar organizațiile 
U.T.C. de la C.A.P. peste 50 
hectare. Este de notat și acti
vitatea tinerilor, mobilizați de 
activul comunal al U.T.C., des
fășurată chiar in comună, 
pentru înfrumusețare,, mai 
ales in parc. în perioada va
canței de vară tinerii au fost 
îndrumați să lucreze ca zilieri

Un obiectiv major - participarea
tinerilor la viața satului

legată de economiile de com
bustibili. în zootehnie tinerii 
răspund de buna furajare și 
de curățenie. Inițiativa „Fle
care palmă de pămint folosită 
în' scopuri productive" cuprin
de pe toți tinerii organizației 
pentru că la cultivarea pămin- 
țului și obținerea de rod bogat 
sint cuprinși toți oamenii sa
tului și, firește, tinerii n-ar 
putea să lipsească. Mai multi 
ei sînt și trebuie să fie în pri
mele rînduri. Despre implica
rea tinerilor in activitățile 
agricole ale satului obținem 
date relevante analizînd rezul
tatele obținute de organizația 
U.T.C. în îndeplinirea și depâ. 
șîrea angajamentului Ia muncă 
patriotică. Organizația U.T.C. 
de Ia S.M.A. a mobilizat tineri 
Ia lucrările de reparații. în
treținere șt reeondiționări șî 
a constituit, prin toți tinerii

îndeaproape urmărit de comi
tetul comunal al U.T.C. Cele 
150 de hectare ale pășunii din 
comună au fost întreținute tot 
de uteclștl. 40 de tineri de la 
C.A.P. Comoara au participat 
la recoltat și sortat legiune, 100 
de tineri au participat la lu
crări de specialitate din sta
țiunea de cercetări, tar altă 
sută de tineri au fost prezențî 
la recoltat sfeclă de zahăr. 
Acestea sînt doar cîteva date 
cu care tinerii din Drăgănești- 
Vlașca au intrat în campania 
de toamnă. Date la care se 
mal adaugă și participarea a 
citorva sute de tineri Ia cam
pania de irigații în legumicul- 
tură. De altfel, fiecare organi
zație U.T.C. are cite o grădină 
de legume (exemplu la liceu, 
la școala generală, la complex 
avicol, la cooperativa agricol» 
din . Drăgănești). Lucrările

și au lucrat, peste 200 dintre 
ei. la Stațiunea de cercetări, 
Ia C.A.P. Drăgănești, la C.A.P. 
Comoara, la Complexul avicol. 
Concursurile pe teme agricole 
reunesc întotdeauna sute de 
tineri, bucurîndu-se de succes 
aici și fiind încă un Indic'u 
despre dorința tinerilor de a 
se perfecționa in problemele 
fundamentale ale satului — 
eele legate direct de agricultu
ră. Pregătirea tinerilor pentru 
a trăi și' munci în satele co
munei este, de altfel, unul 
dintre cele mai importante 
obiective ale comitetului co
munal al U.T.C. Toate acțiu
nile și inițiativele de muncă 
sînt puse sub incidența acestui 
obiectiv major. Agroclubul 
care funcționează in comună 
este, de asemenea, organizat și 
îndrumat pentru formarea și 
informarea tinerilor in proble-

me agricole de maximă im
portanță. Obișnuirea tinerilor 
cu întregul evantai de munci 
agricole este încă un obiectiv 
în permanență urmărit de co
mitetul comunal al U.T.C. si 
din acest motiv comitetul 
munal își ia angajamente de 
mobilizare a tinerilor la 
ce înseamnă noutate agricolă 
sau lucrare agricolă hotăritoa- 
re. Deci, preocupări bine de
finite pentru orientarea pro
fesională a tinerilor, din aceste 
preocupări făcind paAte și in- 
tilnirile tinerilor cu specialiști 
și fruntași în agricultură. în 
urma acestor acțiuni, susținu
te de ani de zile, secretarul 
Comitetului comunal 
nești-Vlașca al U.T.C. 
spune : „Tinerii încep 
mină în comună Se 
vă totodată o mai bună coor
donare a acțiunilor organiza
țiilor U.T.C., cit și faptul că 
tinerii răspund in totalitate 
acțiunilor și inițiativelor bi
rourilor și comitetelor U.T.C. 
Experiența pe care o capătă 
tinerii liceului agricol, în viața 
agricolă a satului și în viața 
de organizație, iși spune cu
vântul. Sporește astfel capaci
tatea de acțiune a organizației 
comunale a U.T.C., rolul ei în 
mobilizarea tinerilor la dez
voltarea satului, la înfăptuirea 
noii revoluții agrare.

Deci tineri bine pregătiți 
profesional și politic, inte
grați puternicelor tradiții ale 
participării la viața satului, 
trăind și muncind într-o orga
nizație cu bune rezultate și 
obiective majore, la dimensiu
nile condițiilor și aspirațiilor 
satului de azi — iată o schiță 
de portret al celor care con
stituie o organizație comunală 
fruntașă în Teleorman — or
ganizația U.T.C. din Drăgă
nești-Vlașca.
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Copii frumoși și sănătoși pentru vigoarea și tinerețea patriei

DE-A PRIMĂVARA

ASIGURAREA FURAJELOR-O OBLIGAȚIE

Sînt în comuna giurgiuveană 
Frățești nu mai puțin de trei 
grădinițe. Ar fi existat, ni se 
spune, posibilitatea funcționării 
uneia singure, în cadrul căreia 
să fie cuprinși toți copiii Fră
țeștilor. în situația aceasta, 
însă, fiind vorba de o comună 
deosebit de întinsă, multi dintre 
prichindeii frâțeștenilor ar fi fost 
nevoiți să parcurgă zilnic. în 
drum spre grădiniță, kilometri 
Întregi. în concluzie, e bine, e 
chiar foarte bme că la Frățești 
există trei grădinițe mai mici, 
astfel încît, din oricare colt al 
satului ai porni, ajungi în cî
teva minute la una din ele. în 
ce ne privește, întîmplarea a 
făcut s-o descoperim, deși ve
neam din cealaltă parte a așe
zării, pe cea care poartă nu
mărul unu.

Clădirea, în care ea funcțio
nează, pare decupată dintr-o 
fermecătoare carte de poveste. 
Aici, ne spune educatoarea 
Ioana Burlacu, a fost, cu ani in 
urmă, casa primului învățător 
din sat. O casă care, în duda 
vechimii ei, se ținea bine pe 
picioare, din cîte putem să 
constatăm. E, cu alte cuvinte, 
funcțională și, dacă mai e ne
voie să subliniem, foarte pito
rească. Pare, privită din afară

și străbătindu-i, apoi, odăile cu
rate și luminoase, o casă în 
care, indiferent de vârstă, ai 
sentimentul că redevii copil, și, 
dintr-o clipă în alta, va scîrțîr 
prelung o ușă. ieșindu-ți în 
întîmpinare bunicii. în una din 
cele două săli de clasă, așezați 
pe scaune potrivite vârstei lor, 
copiii construiesc din cuburi fel 
de fel de figuri geometrice.

Afară plouă. Ploaie măruntă 
și deasă de toamnă. înăuntru, 
totul aduce însă a primăvară. 
Pe holul de la intrare, ca 
casa bunicilor, o găleată 
apă, iar de jur împrejurul 
pe aceeași policioară, căni 
diferite culori. Tot pe hal, 
cuier in care sînt agățate pal- 
tonașele harnicilor „arhitecți" 
de alături.

Față în față cu sălile de 
clasă, de cealaltă parte a holu
lui adică, este o altă sală care, 
aflăm cu uimire, găzduiește un 
veritabil muzeu. Un muzeu în 
care trecutul comunei Frățești 
e ilustrat, pe etape, încă din 
cea mal veche vechime. înfiin
țarea și organizarea muzeului 
se datorează, nici nu se putea 
altfel, unui om al locului. E 
vorba de profesorul de geogra
fie Dumitru Burlacu. Să recu
noaștem, ideea e de două ori

în 
cu 
ei, 
de 
un

valoroasă ; pe de o parte, prin 
ea însăși, pe de alta, gratie am
plasării muzeului, care, cum 
spuneam, înseamnă trecutul, 
bogat reprezentat, al comunei, 
sub același acoperiș cu grădi
nița, ce — nu-i așa ? — re
prezintă viitorul ei. Deci, tre
cutul, așezat la numai un pas 
de viitor. Fiii gospodarilor <Jin 
Frățești, ieșind din sala unde 
sînt învățați să gîndească și să 
trăiască frumos, intră direct in 
istoria locului lor natal. Aici au 
posibilitatea să vadă concret 
semnele materiale ale existenței 
generațiilor de pină la ei.

Frumoasă, pilduitoare lecție 
de patriotism !

Am putea afirma, este de 
părere educatoarea Elena 
Preda, că pitoreasca noastră 
grădiniță nu reprezintă, în fond, 
altceva decît muzeul istoriei de 
ieri și, in egală măsură, de 
mîine, a comunei Frățești. Așa 
e. adăugăm noi, privind încă o 
dată, din prag, în sala de clasă 
unde copiii se joacă de-a pri
măvara. A stat și ploaia, ceea 
ce ne face să credem că toamna, 
uitindu-se pe geam, a hotărit 
să se prindă și ea în captivan
tul joc al copiilor.

ȘTEFAN MITROI

PENTRU TOATE UNITĂȚILE AGRICOLE 
producția de vinuri, cu rezulta
tele. deosebite obținute de la 
ferma de vaci, care dau o pro
ducție de peste 4 mii litri lapte.
Aceasta în condițiile unei pro
ducții zilnice pe cap de vacă de 
12,5 litri lapte. Și tot „la zi“ a 
fost asigurat întregul necesar 
de fînuri, suculente și grosiere 
din culturile intercalate în vie, 
prin conservarea și depozitarea 
pentru iarnă a cantităților de 
furaje necesare celor 1 200 tau
rine. Să mai notăm, de aseme
nea, că o altă unitate cu profil 
preponderent horticol și anume 
întreprinderea agricolă de stat 
Cernavodă realizează zilnic de 
la ferma de vaci o producție 
medie de 8,5 litri lapte, iar pen
tru perioada de stabulatie și-a 
asigurat întregul necesar de 
furaje de toate sortimentele.

Vecină cu întreprinderea agri
colă de stat Nazarcea, de la care 
am început această investigație 
este și întreprinderea agricolă 
de stat Mihail Kogălniceanu, 
unitate binecunoscută pentru 
producțiile horticole și cerealie
re. dar și pentru rezultatele 
obținute de 4 500 litri lapte pe 
cap de vacă și 9 kg lină pe cap 
de oaie. Dar să vedem cum s-a 
pregătit această întreprindere 
pentru perioada de stabulație. 
După cum ne spune medicul 
veterinar, Dumitru Dima, uni
tatea dispune de o fermă fura
jeră proprie cu 925 ha, din care 
601 ha au fost cultivate cu lu
cerna, 60 ha cu sfeclă furajeră, 
100 ha cu pășune, restul de 
214 ha fiind ocupate cu porumb

Intreprinderea agricolă de stat 
Nazarcea este una dintre marile 
unități cu profil horticol din 
județul Constanța, binecunoscu
tă in toată țara pentru produc
țiile de fructe, legume și stru
guri. Dar I.A.S. Nazarcea este 
și una dintre unitățile agricole 
de stat cu foarte bune rezultate 
și în sectorul zootehnic, obți- 
nînd in prezent de la cele 400 
de vaci de lapte — din totalul 
de 948 taurine — producții me
dii de 8,7—9 litri lapte pe cap 
de vacă zilnic. Ce stă la baza 
acestor realizări ? „întreținerea 
corespunzătoare a animalelor — 
ne spune inginerul Gheorghe 
Nica, directorul întreprinderii — 
preocupindu-ne în special de 
asigurarea bazei furajere. Vara 
animalele au fost la pășunat, 
sau le-au fost administrate, Ia 
iesle, subproduse de la fermele 
horticole, iar masa verde de pe 
cele 160 ha lucerna, de la care 
am obținut 5 coase, a fost trans
formată în totalitate în fin. Anul 
acesta necesarul de fin a fost 
realizat în proporție de 140 la 
sută. Am mai obținut, de ase
menea, circa 700 tone de furaje 
suculente din porumb siloz și 
mai ales din culturile duble, 
realizate prin cultivarea sfeclei 
furajere și a dovleceilor în vie, 
livezi, pe lingă garduri".

Dar rezultatele și experiența 
întreprinderii agricole de stat 
Nazarcea nu sînt singulare. în
treprinderea agricolă de stat 
Murfatlar tinde să-și sporească 
faima pe care și-a cîștigat-o în

siloz, borceag și iarbă de Su
dan. Atit din cauză că nu s-au 
realizat producțiile prevăzute, 
dar mai ales datorită faptului 
că marea majoritate a cantități
lor de furaje au fost consumate 
ca masă verde in timpul verii, 
în prezent unitatea înregistrează 
un mare deficit in balanța fu
rajeră. Astfel, din necesarul de 
4-575 tone de. fin au fost depo
zitate 2 920 tone, iar din 19 mii 
tone suculente, în depozit se 
află numai jumătate. Lipsesc, 
de asemenea, î 000 tone grosiere. 
Așa se explică faptul că in 
prezent producția zilnică de 
lapte — de 7,8 litri — este sub 
nivelul unităților fruntașe. Mai 
sint insă și alte unități pe care 
toamna le-a surprins cu depo
zitele de furaje nici pe jumă
tate umplute, ne spune Ingine
rul șef al sectorului zootehnic 
din cadrul Trustului I.A.S. Con
stanta, tînărul Vasile Zelca. Este 
vorba de I.A.S. Băneasa, care 
din necesarul de 2 003 tone fîn 
a realizat doar 30 la sută, I.A.S. 
Ciocîrlia care a recoltat și de
pozitat 1201 tone fîn și 3 800 
tope furaje suculente din ne
cesarul de 4 470 tone fîn și res
pectiv 17 161 tone, suculente, can
tități care sint cu totul neîn
destulătoare pentru cele 3 900 
taurine, din care 1 731 sînt vaci 
de lapte. De asemenea, I.A.S. 
Negru Vodă cu 1 305 tone fîn 
realizat din necesarul de 2 221 
tone -și 4 225 tone fura je sucu
lente din 8 274 tone necesare.

DAN MIHAESCU
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FEREASTRĂ SPRE INIMA OMULUI

ENTUZIAST RĂSPUNS AL TINERILOR

„De mai bine de opt ani. 
meseria mea (care mă înfră
țește cu zborul avioanelor) se 
împletește cu neastimpărata 
pasiune de a scrie. în timpul 
liber colind văile și Obcinele 
Bucovinei, poposesc in satele 
răzlețe pe dealuri sau in noile 
cetăti industriale, lingă vetrele 
cu foc continuu ale muncii, 
străbat pădurile sucevene. De 
cele mai multe ori, mâ opresc 
la mineri. îmi place să-i în- 
tîmpin la gura galeriilor pen
tru a le mîngiia tăcerea intii- 
lor vorbe rostite în gind, o- 
dată cu străfulgerarea prime
lor raze ale luminii zilei, la 
ieșirea din șut. Acești oameni 
sint acum prietenii mei și le 
port un respect aparte. Drumul 
spre mineri este drumul spre 
lumină. De fiecare 
reîntorc acasă, mă 
bogat sufletește".

Iată o confesiune 
șl revelatoare ce aparține unui 
reporter împătimit, pe numele 
său Mircea Motrici. De felul 
său din frumosul ținut al Su
cevei. al cărui om este și a 
rămas. Mircea Motrici adună 
sub un titlu sugestiv „Fereas
tră spre inima nămîntuiui" o 
suită de impresii ce le încre
dințează unei colecții de presti
giu „Reporter XX". a Editurii ‘ 
„Junimea" din Iași. Gestul 
său este, prin el însuși, reve
lator. Mircea Motrici nu caută 
spectaculosul, nu caută inedi
tul cu orice preț, ci are acel 
neastîmpăr . frumos și ispiti
tor, a ceea ce unul dintre re
porterii noștri de neuitat — 
l-am numit pe Petre Dragu — 
a definit a fi „de ce ?-ul fără 
de care nu se poate...".

Intru aceasta el dovedește 0 
voluptate aparte în a descifra 
resortul intim, inefabilul mo
ral care chezășuiește actul de 

^nuncă și de viață al acestor

aspri bărbați : „Orice descrie
re a unui drum începe cu o 
calmă și discretă ' căutare a 
originii sale. Cum vor fi ară
tat, de pildă, acei răzeși care, 
fără să posede cunoștințe prea 
bogate despre adîncurile mun
ților, au încercat să le scoată 
la suprafață bogățiile ?“

Rînd pe rind. Mircea Motrici 
ne face să cunoaștem oameni 
de la Cacica, de la Leșul Ur
sului, de la Călimani. adică 
dintr-o zonă eare o bă-

pentru tineret
dată mă 
simt mai

sugestivă
nuiam numai poleită cu abu
rul legendei, 
astfel cite 
înțelesuri se 
tea sublimă 
tară.

Ceea ce retine atenția la en
tuziastul reporter este faptul 
că nu caută cu tot dinadinsul 
senzaționalul, faptul ieșit din 
comun, ci, dimpotrivă. îi alege 
pe eroii săi dintre cei care, 
anonimi și dîrzi. clădesc noua 
geografie materială și spiri
tuală a Bucovinei și • tării. în 
acest sens eleva Cornelia Bog
dan este un exemplu. Făcind 
școala la liceul cu profil mi
nier din Gura Humorului, ea 
se confesează cu o sinceritate 
dezarmantă. despre ceea ce 
este, despre ceea ce vrea să 
fie și se vădește. în felul său, 
o generoasă purtătoare și păs
trătoare de tradiții ale muncii 
și cintului, ale vieții și obice
iurilor acestui incomparabil 
ținut. La rindul său. inginerul 
Emil Butnaru. geolog-șef al 
Combinatul Minier „Sucea-

demonstrindu-ne 
noi și minunate 
urzesc sub pece- 
a muncii pentru

va" din Gura Humorului, este 
un pasionat al începuturilor, 
al marilor iscodiri spre inima 
pămîntului, dar si al oameni
lor. Astfel se face că Mircea 
Motrici nu desparte — spre 
meritul lui ! — munca de 
viață, idealul de realitate, că 
își vede eroii angajați într-o 
competiție încăpățînată și, 
mai de aceea, palpitantă 
faptele și cu ei insist

Nu mi se pare deloc 
prinzător că. spre sfîrșitul căr
ții sale. Mircea Motrici inse
rează, nu un conventional in
terviu, ci o discuție de suflet, 
de la om la om. purtată cu de
cență și admirație cu inegala
bila Sofia Vicoveanca. Aceas
tă artistă de excepție îi încre
dințează lui Mircea Motrici o 
adevărată profesiune de cre
dință : „Cîntecelor pe care le 
culeg le dau acea picătură de 
sinceritate la care eu tin foarte 
mult. Sigur, poposesc Ia vatra 
satului, pe la bătrîni. Apoi, 
foarte multi bătrini mă caută 
pentru a-mi oferi cîntece. Iată 
un strop de încredere și de 
simpatie pe care trebuie s-o 
îngrijim, s-o prețuim, deoare
ce este cu multă sudoare cîs- 
tigată. Dacă trebuie ani și 
ani pentru a culege un dram 
de încredere, dintr-o neaten
ție, totul se poate răsturna. 
Publicul este cel care ne ri
dică și ne stimulează, ne dă 
aripi, ne face să sorbim din 
izvorul cu apă vie. Dar tot pu
blicul este cel ce ne ia de sub 
picioare tot fundamentul în 
caz că l-am dezamăgit".

Să intîlnești asemenea oa
meni, asemenea interlocutori, 
nu-i un lucru greu. Principalul 
este să reușești a afla despre 
ei și a-i face șî pe cititorii tăi 
să afle lucrurile esențiale. 
Ceea ce, spre meritul său, 
Mircea Motrici face prin exce
lentă.

ȘERBAN CIONOF
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FERMA ÎNCREDERE
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încrederea în noi înșine. în 
propriile forte. încredere re
voluționară. ne apare validată 
de ceea ce face fiecare pen
tru obținerea unei noi calități 
a muncii, a unei eficiente 
economice superioare, ne apa
re demonstrată de spiritul 
gospodăresc, preocuparea pen
tru reducerea consumurilor 
materiale, a cheltuielilor, pen
tru contribuția ce și-o aduce 
la afirmarea unui climat de 
muncă serioasă, responsabilă.

un climat de disciplină și or
dine desăvârșite. Astăzi și aici, 
locul vorbelor și angajamen
telor formale trebuie să fie 
luat de faptele de muncă și 
creație, cea mai bună dovadă 
de încredere în idealurile 
noastre. In capacitățile noas
tre, in noi înșine, constituin- 
d-o creșterea permanentă a 
avuției naționale prin valorile 
materiale și spirituale rezul
tate din eforturile depuse.

Conștienti că dispunem de 
tot ce este necesar pentru a 
ne atinge scopurile, pentru a

accede la nivelele de dezvol
tare și progres fundamentate 
de partid, ne revine misiunea 
revoluționară și patriotică de 
a tace totul pentru ca baza 
economico-socială acumulată 
să dea maximum de rezulta
te. vaîorificînd-o cu răspun
dere, spirit creator, punînd în 
serviciul poporului și al tării 
tot ceea ce avem mai bun în 
noi. iar în această ordine de 
idei, trăind și muncind, actio- 
nind cu neclintită încredere 
în poporul căruia H aparținem 
și fată de care avem întot
deauna datoria imprescripti
bilă de a-1 sluji cu devota
ment și dăruire fără preget.

nare cu vopsea roșie. Ală
turi de ele o căruță cu co
viltir trasă de trei măgăruși.

Apoi iarăși camioane, rar 
cite un taxi.

O pionieră cu trese de co
mandant de detașament. Și 
cu pampoanc la urechi. Mă 
salută in grabă, retinut.

Traversează o sacosă 
transparentă plină cu cas
tane purtată de o uniformă 
cu un nasture lipsă.

„Mie imi place meseria 
de electronist, să repar tele
vizoare, 
foane" 
IV-a).

„Mie 
medicului pentru că 
face bine pe om" 
la T„ cl. a IV-a).

Gheorghită R. (măruntei, 
ager la matematică.) vrea 
să devină nimic altceva de
cît „subt ofițer" iar Gabrie
la B. și-ar dori să lucreze 
Ia „Flora" .„..nentru că este 
o fabrică milionară !“

radio, magneto- 
(Bogdan D„ clasa a
îmi place meseria 

medicul 
(Mihae-

In curtea școlii 
nuci risipite de vini, 
vag intepăior de 
Cimpul ce-si are începutul 
peste drum de școală poate 
să pară melancolic unui 
bucureștean convins.

Peste cîteva minute mă 
voi restitui pulsului real al 
orașului. De fiecare dată 
impresia este aceea a reve
nirii dintr-o călătorie. Din
tr-o călătorie intr-un ținui 
cu care incă nu m-am de
prins și probabil înainte de 
a mi-1 asimila se va asimi
la el insuși efervescentei 
metropolei.

Vreme incertă, cîteva pi
cături răzlețe.

„Soarele
„Soarele 

puternic".
„Soarele 

mină".
„Soarele 

copiilor".
Și, probabil, noi înșine 

sintem planetele propriului 
nostru univers interior.

cîteva 
Miros 

otet.

este o planetă", 
este un arzător

este care dă Iu-

este zimbetul

(Urmare din pag. I )
Dar. nu este suficient să vrei! 

Ori, doar să-ți propui. îți tre
buie și spirit de acțiune, forță 
de mobilizare. La acest capitol 
cooperatorii din lanca. tineri si 
vârstnici, ar fi în stare să scoată 
producții și din piatră seacă. 
Anul acesta s-au situat printre 
fruntașii care au trecut granița 
celor 23—24 t de porumb la hec
tar. Dar la campionii porum
bului ne vom referi în con
tinuare. aducînd în centrul a- 
tenției și pe crimpoieni. din Con
siliul unic agroindustrial Stoi- 
cănești.

Maria Pavăl are 31 de ani și 
este de profesie inginer agro
nom. Este în egală măsură o 
prezentă agreabilă, o interlocu
toare competentă. In consiliul 
unic agroindustrial este respec
tată și apreciată pentru stilul de 
muncă revoluționar promovat 
cu consecventă, astfel ca toate 
unitățile agricole să realizeze 
recolte înalte, sigure și stabile. 
Ne împărtășește, in timpul foar
te scurt care 11 are la dispozi
ție, cîteva lucruri semnificative.

„La noi, doar Cooperativa A- 
gricolă de Producție Stoicănești 
obținea cele mai bune rezulta
te. Nenumăratele ordine si me
dalii cu care a fost distinsă co
operativa ani de-a rindul pro

bează meritele ce i se s-au cu
venit. Iată, însă că și Coopera
tiva Agricolă de Producție Crim- 
poia a venit puternic din urmă 
cu cele 25 700 kg de porumb 
realizate in medie la hectar. 
Cele mai productive sole s-au 
dovedit a fi în zona Brăneasa. 
Recolta despre care vorbim a 
fost obținută pe 270 ha în con
diții de neirigare. La floarea 
soarelui, aceeași unitate a rea
lizat 4 280 kg la hectar. Sînt 
amănunte care vorbesc de la 
sine despre modul cum se lu
crează la noi. Deși, a fost se
cetă, intervenția oamenilor a 
fost hotărîtoare.

Considerăm, de asemenea, ro
lul specialistului determinant în 
obținerea producțiilor record. în 
consiliul nostru, eu excepția a 
două cazuri, toți specialiștii sînt 
tineri, media de vîrstă situin- 
du-se între 30—35 de ani. Anga
jamentele și sarcinile asumate 
au putut fi îndeplinite si de cele 
mai multe ori depășite. Să fa
cem o singură comparație: dacă 
în anul 1975. C.A.P. Stoicănești 
realiza 6 406 kg boabe de po
rumb la hectar, în 1986, aceeași 
unitate și altele din consiliu au 
ajuns să producă in medie peste 
18 000 kg boabe la hectar, 
cantitativ este mai mult 
concludent".

„Sigur, la baza întregii

Saltul 
decît

noas-

tre activități a stat o intensă 
muncă politico-organizatorică. 
Apoi, cea mai mare parte a in
ginerilor și tehnicienilor noștri 
sînt fii ai satului. Cunosc bine 
locurile, structura solului, con
dițiile climaterice ale zonei. A 
urmat investiția de încredere în 
capacitatea lor profesională. Și, 
bineînțeles, respectarea fiecărei 
verigi tehnologice, tinîndu-se 
cont de particularitățile terenu
lui, efectuarea prașilelor ma
nuale la timp, asigurarea nutri
ției tuturor plantelor prin ferti
lizarea rațională, atît organică 
cit și chimică. în cele din urmă, 
importantă rămine și stringerea 
rapidă a producției. De pildă, 
în săptămînile „de foc" ale po
rumbului. tinerii au muncit in 
schimburi prelungite la cules si 
depănușat. 
cenii, iar 
întorceau 
mința".

Privim terenurile din consiliul 
unic agroindustrial. Arată ca-n 
palmă. Orzul și griul au încolțit 
viguros. Știm cu cită greutate 
s-a înfăptuit totul. Dar mai 
știm că tinerețea izbutește și în
vinge oriunde. Este imaginea 
care ne-a însoțit pretutindeni 
într-un județ în care munca te
nace și încărcată de responsabi
litate a devenit legea obliga
torie, prezentă a pămîntului.

Noaptea se tăiau co- 
dimineața plugurile 
brazda și se însă-

MIRACOLUL ROMÂNESC
(Urmare din pag. I)

perimenta, de a face încercări 
tocmai acum cind etc., etc. (ca 
și cum. viața, realitatea îi aș
teptau pe ei să „cujete". să se 
adune într-o comisie, care co
misie analizînd cazul să întoc
mească un referat și așa mai 
departe). Sigur că a fost și un 
risc, că ■ au fost mai multe 
riscuri. Dar de ciștigat s-a câș
tigat (riscurile răminind numai 
ipoteze de lucru, foarte nimeri
te pentru a fi luate în calcul și... 
a le înlătura !) s-a ciștigat ime
diat un an de zile la această lu
crare (economisindu-se 10 zile 
pentru fiecare deschidere a via
ductului, și cum viaductul are 
40 de deschideri asta înseamnă 
40 x 10 — 400 de zile, deci mai 
mult de un an). S-a ciștigat și 
pentru viitorul apropiat o teh
nologie (pină cind și el. lansa
torul, va da de o greutate care 
nu se va putea înălța cu el și 
va fi înlocuit cu altceva care va 
putea). Și s-a mai ciștigat o bă
tălie importantă, dovedindu-se 
că ..nu se poate" este un „se 
poate" pus la treabă, că fără a 
încerca, nu ai voie să declari 
„nu se poate".

„Să încercăm", a mai zis Mi
hai Margine și la Vlădeni. De
cît să stăm cu brațele încruci
șate și să ne justificăm, arătind 
apa care crește (și care nu ar 
fi trebuit să crească în acea pe
rioadă a anului, dar cine va ga
ranta vreodată că o lucrare se 
va desfășura în - condiții — na
turale și tehnice — ideale ? !), 
mai bine să încercăm. Se turna 
chesonul din mijlocul albiei la 
acest pod. Turnare la uscat, cum 
e numită, adică fără apă, pe 
Ialomița. Așa impunea tehno
logia. Dar a venit Dunărea 
mare și a crescut și Ialomița 
(care a început să aducă apă 
către 
oprim turnarea și o luăm de la 
capăt cind s-o retrage apa (so-

luție simplă : nu se poate alt
fel 1) sau nu oprim turnarea 
(soluție incomodă : se poate 
turna și sub apă !) Cineva tre
buia să-și asume riscul unei 
decizii. Rapide. Mihai Margine 
a hotărit continuarea lucrării. E 
nebun, au zis unii. Nu e. dom
nule, și-au retractat ei vorbele 
cînd au văzut că „merge", că 
„se poate 1“
METROU - BUCUREȘTI 

ROMÂNIA

lucrare). Alternativa :

Dacă istoria unei idei 
istoria, adesea, a luptei 
„se poate" și „nu se poate" (ar
gumente pro sau contra fiind, 
uneori, superb înduioșătoare), 
atunci realizarea, întruparea ei 
in practică este o permanentă 
luptă a noutăților cu comodita
tea.
na 
este 
zeci 
teva rînduri. 
ne-am entuziasmat, emoțiile ni 
s-au mai topit : păi. este foarte 
normal să se întimple așa, doar 
trebuie să afli tot soiul de alte 
soluții pentru fiecare element, 
pentru fiecare componentă a 
sa ! Rezolvarea tuturor acestor 
„amănunte" a îrisemnat adesea 
principala piedică în transpune
rea in practică a unei idei. Este 
și cazul metroului bucureștean, 
gîndit de mai multă vreme, dar 
rămas in faza de frumos vis al 
bucureșteanului tocmai pentru 
că nu se dădea de capăt „amă
nuntelor". în vremea cînd au a- 
părut primele panouri delimi- 
tind un șantier cu o inițială 
(,,M“) se găseau destui „specia
liști" care-ti puteau susține că 
„nu se poate". Nu se poate că 
nu tine solul Bucureștiului. nu 
se poate că nu avem noi expe
riența celor care... etc. Și-apoi. 
și Ia urma-urmelor, de ce me-

este 
intre

Ni se spune adesea : mași- 
(utilajul. agregatul) care 
o invenție a înglobat alte 
de invenții. După ce. în eî- 

ne-am mirat și

trou ? 1 Pentru că. iată un sin
gur răspuns suficient de con
vingător — cercetări la scara 
marilor orașe au dat în vileag 
o știre luată azi ca axiomă : 
singurul mijloc eficient de 
transport urban în orașele de 
peste 500 000 locuitori este me
troul. Rămine doar să ti-1 poți 
permite, iar din cele 250 de o- 
rașe ale lumii în care trăiesc 
peste 1 milion de locuitori, doar 
o treime și l-au dorit și permis, 
iar printre ele și orașul Bucu
rești. România. Dacă ideea a 
fost îndrăzneață, construcția a 
fost și mai îndrăzneață. învin- 
gînd numeroase dificultăți. Una 
dintre acestea a fost cea a tra
seului. Pentru a înțelege, să fa
cem cîteva precizări : Dîmbo
vița curge pe un fost fund de 
mare, caracterizat prin exis
tenta unui strat de balast și ni
vel al pinzei freatice destul de 
ridicat, adică 9 metri de la sol, 
iar în unele locuri, calea ferată 
pentru trenul subteran se așa- 
ză la o adîncime de 14 m de la 
sol (pe traseul dintre Crtngași 
și Gara de Nord, de exemplu). 
Fără a fi făcut vreodată mine
rit. veți înțelege care a fost di
ficultatea. Apoi, o bună parte 
a traseului primei magistrale se 
învecinează cu Dîmbovița. Dar 
toate aceste dificultăți au fost 
învinse prin munca inteligentă, 
prin marea experiență a con
structorilor români care se ..an
trenaseră" la Bicaz sau Tureeni, 
Ia Lotru sau Someș. S-au adop
tat soluții ingenioase și cu mare 
grad de complexitate (în zona 
Titan. în vecinătatea lacului, te
renul de lucru a fost înghețat 
artificial; s-a coborît nivelul 
pinzei freatice ; tehnologia de 
excavare a fost și ea adaptată 
după Ioc. fie că s-a folosit lu
crul Ia zi, fie că s-a făcut mi
nerit în cartierul Balta Albă, 
după toate regulile meseriei). 
Lista dificultăților continuă cu

traversarea Dîmboviței de trei 
ori. a mănunchiului de căi fe
rate din dreptul podului Grant, 
iar, mai nou. intersecția, la ni
veluri diferite, desigur, dintre 
două linii de metrou, cu statii 
purtînd același nume, dar pe 
două linii și două niveluri : „U- 
nirea". „Gara de Nord". „Piața 
Victoriei".

„Întîlnirea" Dîmboviței cu 
metroul a avut momentele ei de 
mare tensiune, momente in care 
soluțiile de rezolvare a incom
patibilității dintre riu și me
trou au fost atît de îndrăznețe 
încît s-a spus iar „nu se poate", 
în iunie 1984, Piața Șerban 
Vodă a fost luată cu asalt de 
panourile alb-roșii ale organi
zării de șantier. Pe aceste pa
nouri vopsite scria T.A.G.E.C. 
(Trust Antrepriză General E- 
nergoconstructia), iar dacă nu 
te opreai numai ca un bucureș
tean curios înaintea lor, ci pă- 
trundeai (și) cu treabă dincolo, 
aflai că aici șe afla un punct 
de lucru al brigăzii 2 „Metrou" 
al numitului Trust. Sub condu
cerea inginerului Ovidiu Stăn- 
ciulea se mai executau lucrări 
și in alte puncte, dar aici treaba 
era foarte clară : era cazul să 
se pună la uscat un traseu de 
250 m al rîului Dîmbovița, lu
crare necesară pentru următo
rul motiv : Dîmbovița trebuia 
să curgă printre două linii de 
metrou situate pe nivele dife
rite 1 Constructorii au luat ca 
bază de măsură planșeul podu
lui existent și. atunci, „oglinda" 
apei se află la —4 m, iar baza 
tunetelor la —18 metri. Tune- 
lele trebuiau săpate cu un uti
laj pretențios (scutul) și pen
tru a feri înaintarea acestuia de 
surprize, posibile în solul nisi
pos. era bine ca măcar acest ni
sip să nu mai fi fost îmbibat 
eu apă. Pentru aceasta s-au 
montat trei conducte metalice 
pe o lungime de 250 metri. Dîm
bovița a 
meră de 
vile alea 
printt-o
noul ei curs situîndu-se la

fost captată intr-o ca- 
priză. dirijată prin te
și aruncată în albia ei 
cameră de debușare,

■2

metri. Dacă ati urmărit cu a- 
tenție soluția, ați sesizat că nou) 
curs este cu 2 metri mai sus 
decît vechiul traseu ! Dar cum 7 
Prin niște pompe de vid care 
vor face ca apa să circule, cu 
un foarte mic consum de ener
gie electrică, între cele două 
capete ale țevii, pe principiul 
vaselor comunicante. Inginerul 
Emil Semenescu explică toate 
acestea accentuînd : pentru pri
ma oară s-au folosit pompele 
de vid pentru o astfel de ope
rație. O parte din lucrările de 
aici au necesitat cunoașterea 
perfectă a structurii podului, 
acesta fiind integrat in noul 
peisaj și chiar s-au folosit pen
tru integrările necesare vechi 
proiecte. Pe planurile noi și-au 
pus semnătura inginerul Dragoș 
Bâlcu (fost inginer șef la con
strucția Bieazului), arhitectul 
Gheorghe Beznilă și încă alții 
care, cu toții, au crezut că se 
poate.

Emil Semenescu este un ingi
ner tînăr, un inginer în plină pu
tere dacă-i socotim locurile 
unde-a arătat ce pot, împreună, 
mintea, brațul și încrederea o- 
mului. La „Metrou" a întîlnit 
alți oameni care, în alte părți 
ale tării, și-au dovedit și au do
vedit că nu se poate este o pre
judecată. Ce au lăsat în urma 
lor. ce vor mai lăsa de aid 
înainte sînt dovezi clare că nu 
există gind al omului, oricît de 
îndrăzneț, care să nu se poată.

Să ne întoarcem de unde am 
plecat ? De la ceea ce s-a numit 
miracolul românesc ? Dacă am 
detalia istoria fiecărei mari re
alizări din anii noștri, dacă am 
socoti cu de-amănuntul fiecare 
obiectiv, dacă am înmulți nu
mărul exemplelor, numărul oa
menilor care nu cred in miraco
le. dar nu cred nici în imposi
bil, am ajunge la concluzia, 
foarte simplă, că nu-i vorba de
cît de un fapt firesc. Spectacu
losul este în noi și în muncă. 
Dacă ai încredere în tine. în oa
menii din jurul tău, se poate I 
Și. mai ales, trebuie să fîi tu 
însuți convins că se poate i
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au reconfirmat... promisiunile!
în cadrul „Daciadei" de per

formanță. Sala Floreasca din 
București a găzduit, de vineri 
și pînă duminică, finalele 
Campionatelor naționale de 
gimnastică ritmică rezervate 
maestrelor. gimnastelor de ca
tegoria I și a Ii-a. O compe
tiție așteptată cu interes, chiar 
dacă a fost reprogramată, 
ajungînd să se desfășoare nu 
înainte, ci după cele două 
mari competiții internaționale 
ale anului, care au fost „eu
ropenele" șl „Cupa Mondială". 
Astfel, într-o întrecere de cel 
mai înalt nivel, în care s-ar 
fi testat la vremea potrivită 
stadiul de pregătire a sporti
velor noastre de vîrf. „națio
nalele" au devenit un concurs 
de închidere a sezonului, cu 
toată suita de implicații, re
flectate mai ales în dispoziția 
fizică a competitoarelor. Din 
păcate, acest capitol — extrem 
de Important pentru o disci
plină olimpică, cum este gim
nastica ritmică — a lăsat mult 
de dorit, inclusiv la nivelul 
sportivelor de lot, cum a fost 
cazul Alinei Drâgan. cu multe 
kilograme peste greutatea 
optimă de concurs. Si n-a fost 
singurul caz. ci doar unul din 
multe altele !... Nici cadrul or
ganizatoric nu s-a ridicat la 
nivelul unei întreceri cu pre
tenții, dacă avem în vedere 
cele două piane dezacordate, 
afișajul manual al notelor 
ș.a.m.d. Un lucru lăudabil, 
însă: accesul gratuit al spec
tatorilor, care a permis iubito-

rilor gimnasticii ritmice, dar 
mai ales copiilor, să asiste la 
întreceri. Ne-a surprins, in 
schimb, absența unor factori 
cu atribuții din Secția Perfor
manță a C.N.E.F.S.. care ar fl 
trebuit să asiste la „naționa
le", cu atît mai mult cu cît 
rezultatele „europenelor" și 
locurile modeste de la „Cupa 
Mondială" impuneau (și im
pun) o analiză a stării acestei 
discipline olimpice și măsuri 
in consecință.

Sigur, erau multe de văzut, 
mai ales în privința gimnas
telor de perspectivă, care sînt 
tinerele si talentatele Floren
tina Butaru, Francisca Dumi
trescu, l'etruța Dumitrescu și 
Adriana Stoenescu.

Detașîndu-se lejer și firesc 
de restul competitoarelor, ele 
au dominat copios întrecerile 
de la cele trei categorii, re- 
confirmîndu-și calitățile și, 
mai ales, frumoasele perspec
tive. Florentina Butaru a cîș
tigat pe toată linia, cum se 
spune, obținînd titlul absolut, 
la maestre, și 6 titluri in fi
nalele pe aparate, de două ori 
(cerc si „fără obiect") la ega
litate cu Petruța Dumitrescu. 
Reprezentanta clubului „Viito
rul București", provenită de la 
profesoara Ana Motet, dar 
pregătită, la lot. de antrenoa- 
rea Maria Gîrbă. a probat 
multă precizie în mînulrea 
obiectelor, pe fondul unei pre
gătiri artistice de finețe și ra
finament. în care totul ni s-a 
părut bine pus la punct, pen-

Francisca Dumitrescu Florentina Butaru

tru cei numai 15 ani ai gim
nastei. Firește. însă, e loc in 
continuare de progres...

La fel de frumos se poate 
vorbi și despre Francisca Du
mitrescu, reprezentantă a C.S. 
Școlar 2 București, pregătită 
și ea la lotul reprezentativ. Cu 
excelente disponibilități fizice, 
cu gratie și expresivitate. 
Francisca a cîștigat tot ce era 
de cîștigat la categoria a Il-a, 
la Individual compus detașin- 
du-se cu peste două puncte de 
următoarea clasată ! în fine, 
Adriana Stoenescu, de la C.S. 
Școlar 1 București, a dominat 
întrecerile categoriei I (tot 6 
titluri din 6). demonstrînd și

ea calități și perspective reale 
de progres. Pe echipe, aplauze 
pentru titlurile cucerite da 
CA Școlar Triumf București, 
la categoria a Il-a. Spartae 
Oradea, la categoria I. și Vii
torul București, la
Nu în ultimul rînd. ținem să 
evidențiem obiectivitatea ar
bitrajelor (deși, poate, un pic 
cam... darnice cu notele) șl 
faptul că pentru prima dată 
la „naționale" a apărut In pos
tura de arbitră și fosta cam
pioană Doina Stăiculescu.

maestre.

H. ALEXANDRESCU 
Foto: lORGU BĂNICĂ

FOTBAL X Un recul care impune analiză și acțiune

CRONICAnoutăților
■ Surprinzător de slabă, comportarea luptă

torilor noștri, la Campionatele mondiale de la 
Budapesta. După ce la „libere" nu s-a cucerit 
nici o medalie, s-a pășit cu stîngul și la gre
co-romane ■ Federația Internațională de Te
nis a confirmat că finala ediției 1986 a „Cupei 
Davis" se va desfășura la Melbourne, intre 26 
și 28 decembrie, urmând să opună echipele 
Suediei și Australiei ■ In postul de secre
tar responsabil al F.R. Handbal a fost numit, 
săptămina trecută, fostul internațional Mihai 
Marinescu. Maestru 
multiplu campion 
Marinescu preia 
cel mai vechi și 
tar federal din 
Lucian Grigorescu, ajuns la anii de 
nare. Aplauze și tot respectul pentru activita
tea fostului secretar, succes celui nou și aș
teptăm revirimentul I t La numai 24 de ani, 
internaționalul galez Jan Rush, de la Liverpool, 
a depășit cifra de 200 de goluri înscrise in ca
rieră, ajungînd la 201, cu cele două reușite in 
meciul de campionat, cu Oxford United. Rea
mintim că, din sezonul viitor, Rush va juca 
la Juventus ■ Apropo de handbal, la Editura 
Sport-Turism a ieșit de sub tipar lucrarea de
dicată acestei discipline, în colecția „Mică en
ciclopedie". Datorată regretatului nostru con
frate, excepționalul gazetar sportiv care a 
fost Hristache Naum, cartea este o reușită 
absolut remarcabilă, atît în ceea ce privește 
conținutul — interesant, documentat și bine 
scris —, cît și grafica, deosebit de atrăgătoare 
■ Se. anunță ca foarte posibilă supunerea at
letei britanice Zola Budd unei intervenții 
chirurgicale la nivelul șoldului. Decizia 
luată astăzi de profesorul dr. Cilliers, 
a anunțat deja că nu este nimic foarte 
și că în consecință, Zola își va putea 
activitatea fără probleme, chiar și după 
rație ■ Pe ușa multor federații sportive din 
C.N.E.F.S. continuă să se păstreze vechea or
tografie, de exemplu Federația Romină de 
Tenis. Măcar inscripția de pe ușă să se schim
be, dacă nu altceva !.„ ■ Federația Interna

emerit al sportului și 
mondial, profesorul 

astfel ștafeta de la 
mai apreciat secre- 
C.N.E.F.S., profesorul 

pensio-

va fi 
care 
grav 

relua 
ope-

țională de Autompbilism a dictat amenzile 
împotriva tuturor organizatorilor de „Grand 
Prix“-uri care s-au abătut intr-un fel sau 
altul, de la litera regulamentului. Destul de 
piperate, amenzile s-au ridicat la cite 5 000 
de dolari pentru „Marile Premii" ale Italiei, 
Canadei și San-Marino, 10 000 — pentru cel al 
Ungariei și nu mai puțin de 20 000 pentru 
„Grand Prix“-ul Mexicului ! ■ Săptămina 
trecută a vut loc la Galați o frumoasă fes
tivitate, prilejuită de retragerea din activitate 
a maestrei internaționale a sportului, Fița 
Lovin. După 19 ani de performanță, atleta gă- 
lățeancă — pregătită inițial de profesoara 
Ștefania' Constantin și, după aceea, de antre
norul emerit Nicolae Mărășescu — se retrage 
cu un bilanț splendid, fiind laureată a Jocu
rilor Olimpice, Campionatelor mondiale, ce
lor europene, Universiadelor și Balcaniade
lor. Mulțumim Fița Lovin, pentru ce ai dăruit 
atletismului românesc și succes in activitatea 
ta viitoare, de profesoară ! ■ Presa din Mon
tevideo anunță ca probabilă venirea antreno
rului Cesar Luis Menotti la cîrma echipei na
ționale de fotbal a Uruguayului ■ Un gest inex
plicabil petre.cut la Campionatele naționale de 
gimnastică ritmică: pianista Nona Stanciu, 
corepetitoare la lotul reprezentativ, a refuzat 
să asigure pe timpul campionatelor acompa
niamentul sportivelor Francisca Dumitrescu și 
Petruța Dumitrescu, chipurile pentru că in
tervenea problema concurenței între cluburi. 
Ambele gimnaste sînt, insă, sportive de tot șl, 
drept urmare, se pregătiseră pînă atunci cu 
respectiva pianistă. O pianistă pe care sîntem 
convinși că federația va ști s-o sancționeze, 
inclusiv cu renunțarea la serviciile ei, pentru 
echipa națională. Oricum, un gest cum nu se 
poate mai urit ! ■ Diego Maradona va fi pre
zent, la vară, in Emirate, unde a fost invitat 
să joace cîteva partide amicale, in echipa 
Al-Wasl, contra lui Bayern Munchen. Pentru 
fiecare joc, Diego ar urma să primească o 
primă de 35 000 de dolari ! ■ De două săptă- 
mîni, un concurs atletic de juniori se amină 
la București, din cauza ploii. Noi știm că de 
plouat a plouat și la Campionatele naționale 
de seniori, ca și la „europenele" de la Stut
tgart, dar ar trebui să știe și Comisia munici
pală de specialitate, la conducerea căreia s-ar 
mai putea schimba cite ceva și cite cineva I

■ La Campionatele mondiale 
de lupte greco-romane de la 
Budapesta sportivul român Va- 
site Andrei, categ. 100 kg, a ob
ținut medalia de argint, după 
ce a întrecut in preliminarii pe 
sovieticul Fedorenko si pe bul
garul Vasiliev.

Mai intii cîteva ginduri despre eșecurile 
din „cupele europene". Cei din lumea fot
balului continuă să se întrebe cum a fost 
posibil ca toate echipele noastre să capo
teze de-o manieră atit de categorică și 
neașteptată.- Firește, primele explicații re
zida in modul cum s-au pregătit echipele — 
deci neeorespunzător — și in valoarea de 
moment a acestora — care este intr-o ac
centuată scădere. Argumente ? Pentru că 
ce altceva poate să sugereze faptul că toate 
cele trei echipe - Steaua, Sportul studen
țesc și Universitatea Craiova — au fost 
marcate de o cădere fizică și psihică spre 
finalul partidelor ? N-au făcut față ritmului 
de joc, solicitării nervoase și fizice, n-au 
găsit soluții pentru a se impune, pentru a 
contracara forțele adversarilor. Adevărul 
mai trebuie, insă, căutat și in stările de 
fapt ale activității fotbalistice. Reactuall- 
zind unele observații critice, s-o spunem 
deschis, prestația și valoarea internațională 
a echipelor noastre sint așa cum le reflectă 
„performanțele" de miercurea trecută ca 
de altfel și calitatea fotbalului practicat în 
campionatul nostru intern. La ora de față 
fotbalul nostru se află in suferință. Un 
campionat diluat, cu multe echipe slabe, cu 
prea multe aranjamente de culise, un cam
pionat in care o echipă schimbă de două- 
trei ori antrenorii — multora le place, insă, 
acest statut de „păsări călătoare" și știm 
noi de ce — n» poate crea valori și, de-aici, 
chiar dacă două, trei sau patru dintre par
ticipante au o valoare mai ridicată acestea 
din urmă nu se pot menține intr-o perma
nentă stare de competiție, de solicitare la 
nivel international, de vreme ce n-au ad
versari pe măsură, care să le pună proble
me. Există, apoi, o serie de anomalii care 
subminează responsabilitatea antrenorilor 
și jucătorilor pentru rezultatele — bune sau 
proaste - obținute, tncepind eu modul cum 
se angajează jucătorii. în efort și dăruire, 
la antrenamente si meciuri, și terminînd cu 
viața sportivă sau nesportivă pe egre o 
duc. Se tot bate monedă pe educație, pe 
formarea de caractere, pe conștientizarea 
pregătirii și a reprezentării prestigioase a ■ 
fotbalului nostru în arena internațională, 
dar nu ie întreprinde nimic concret, clar, 
eficient. Aceeași situație o găsim și la lo
turi unde antrenorii s-au schimbat mereu. 
Despre ce fel de concepție și tdei de joc 
mai poate fi vorba cind un antrenor trece 
doar In vizită pe la loturile naționale. 
Eșecul juniorilo- la recentul turneu final 
al C. E. din Iugoslavia (6— 3 cu R.F.G., 0—5 
eu Iugoslavia), vine să confirme starea de 
non-performanță, la ora de față, a fotba-

lului nostru și din cauzele arătate mai sus. 
Cum s-a intimplat că 11 fotbaliști juniori 
s-au prezentat, la această intrecere de ni
vel continental, aproape inapți de foc, din 
punct de vedere al sănătății ? Cum se face 
că echipa care a dus greul calificării pen
tru turneul final a fost schimbată ? Sînt 
întrebări pe care și le pun iubitorii fotba
lului, și le punem și noi Federației de 
specialitate. Federației care sub forța 
unor presiuni și intervenții neprincipiale, 
cedează, inclusiv in ceea ce privește pro
priile hotăriri și regulamente, permițînd o 
serie de derogări cu efecte nedorite, păgu
bitoare asupra climatului de muncă, de

(2 noiembrie, ora 14)

CLASAMENTUL
1. Steaua 9 8 1 0 22— 3 17
2. Dinamo 8 5 3 0 27— 5 13
3. F.C. Argeș 10 6 1 3 13— 6 13
4. F.C. Olt 9 6 1 2 12— 8 13
5. Petrolul 10 4 3 3 11- 7 11
6. S.C. Bacău 10 5 1 4 14—15 11
7. Sportul Stud. 9 4 2 3 14— 8 10
8. Victoria 10 4 2 4 13—11 10
9. Corvinul 10 4 2 4 14—13 10

10. Oțelul 10 2 5 3 9- 6 9
11. „U“ Cluj-N. 10 4 1 5 12—13 9
12. Univ. Craiova 9 2 4 3 9—10 8
13. F.C.M. Brașov 10 4 0 6 6—13 8
14. Rapid 10 3 2 5 7-15 8
15. Chimia 10 3 1 6 15—23 7
16. Flacăra 10 3 1 6 7—19 7
17. Gloria 10 3 0 7 9—31 6
18. Jiul 10 1 a 7 8-18 4

ETAPA VIITOARE

Dinamo—F.C. Argeș ; F.C. Olt—Steaua; 
S.C. Bacău—Petrolul Ploiești, „U“ Cluj- 
Napoca—Victoria București ; Jiul Petro
șani — Sportul Studențesc ; Rapid—Fla
căra Moreni ; Chimia Rm. Vllcea—Univ. 
Craiova ; F.C.M. Brașov — Oțelul Galați

răspundere și moralitate din fotbal. Atita 
vreme cit in fotbal — la cluburi sau în or
ganismele sale — s-au aciuat, cu intenția de 
a trăi ușor, unii chiar de a se căpătui — 
persoane incompetente și dubioase din 
punct de vedere al caracterului și profi
lului moral, fotbalul nostru nu se poate de
barasa 
produc 
spațiul 
asupra 
semnal 
cu alte prilejuri pentru

de techelele sale, de viciile care-i 
atita rău. N-avem ta dispoziție 
necesar, acum, pentru a insista 
unora dintre ele, dar tragem un 
de alarmă, cum am mai făcut-o și 

intrarea pe un făgaș

al, muncii responsabile, plină de dăruire, 
care să conducă la rezultatele pe care le 
dorim și pentru care s-au creat condiții 
optime, iar pentru alții chiar privilegiate. 
Se impun, de urgență, întărirea și preci
zarea responsabilităților activutui federa
ției, în toate structurile și acțiunile sale. 
Eșecurile din „cupele europene", compor
tarea total necorespunzătoare a juniorilor 
trebuie analizate temeinic și persoanele 
vinovate trase la răspundere. Fotbalul nu 
este numai activitatea unui club sau a 
Federației; este o activitate socială, și cind 
nu merge cum se cere, trebuie văzut și 
analizat de ce, luindu-se măsuri in conse
cință. Sînt de apărat șansele în returul 
„cupelor europene" — pentru că există, 
realmente șanse — echipele au datoria să 
se pregătească cu maximă exigență și res
ponsabilitate.

Plecind de la aceste considerații — su
biecte pentru cei chemați să analizeze fe
nomenul fotbalistic, repere pentru analizele 
sugerate — să aruncăm o privire fugară 
peste etapa desfășurată ieri. Lipsită de 
cele două derbiuri, ea a fost lipsită și de 
interesul major al iubitorilor fotbalului. 
Situația in clasament nu poate da, nici ea, 
naștere la comentarii aprinse. S-au epuizat 
unele restanțe, dar s-au produs altele. To
tuși, cantonîndu-ne în perimetrul etapei, si 
observăm scorurile mari înregistrate in 
unele partide. Piteștenii au învins cu 4—0, 
pe Gloria, urcind pe locul trei in clasament, 
ca și Corvinul, care s-a detașat, cu același 
scor, de F.C.M. Brașov, Oțelul a înscris de 
cinci ori în poarta Rapidului, Chimia a 
obținut o prețioasă victorie in fața „șepci
lor roșii" clujene, care înregistrează al trei
lea eșec consecutiv. Flacăra a făcut efor
turi să învingă, la limită, pe Jiul, o altă 
echipă aflată in derivă, iar Petrolul n-a 
putut trece, pe teren propriu, de F.C. Olt, 
care confirmă marele salt. calitativ, expri
mat prin joc și puncte. Un meci frumos, 
cu ritm alert și faze numeroase și specta
culoase de poartă, am urmărit pe stadionul 
Dinamo, unde. Victoria a primit replica 
formației din Bacău. Ambele echipe s-au 
angajat într-un joc ofensiv, demonstrînd 
omogenitate, o tehnică bună, forță și spirit 
colectiv. Gazdele, care se află intr-o vizi
bilă creștere, s-au distins, in plus, prin 
reușita combinațiilor și eficacitatea acțiu
nilor ofensive. Așteptăm programarea der- 
biurilor și cuvintul factorilor de răspun
dere, vizavi de acel 0—8 al juniorilor și 
acel 0--9 din „cupele europene".

VASILE CĂBULEA

AL. HORIA

Pe marginea partidei de rugby România Diagrama etapei

PROMISIUNI NEONORATE
Eșecul echipei reprezentative 

a ROMÂNIEI, sîmbătă după- 
amiază pe stadionul „Ciulești" 
din Capitală, in fata formației 
FRANȚEI în campionatul eu
ropean de rugbi.. ca și evoluția 
cu totul necorespunzătoare a 
XV-lui nostru în actuala ediție 
1985—1986 ne pun pe gînduri 
și ne întristează.

Infringerea pe teren propriu, 
cu scorul de 20—3 (14—0) favora
bil echipei „cocoșului galic", in 
condițiile în care se puneau 
mari speranțe în formația tării 
noastre. întinerită și dornică de 
afirmare, a constituit pentru 
spectatori un fiasco supărător. 
Desigur, am fi dorit. în partida 
de simbătă o victorie, o depă
șire a stadiului de „joc al in- 
tîmplării". un meci al afirmării 
noii generații de rugbiști. a unei 
concepții moderne bazate pe 
experiența acumulată si dove
dită cu ani în urmă. Dar. spre 
surprinderea noastră, prestația 
tricolorilor a dezamăgit total. 
Am revăzut același joc de 
uzură, surd, al unei Înaintări 
depășite în mai toate momen
tele de joc si o linie i‘ 
sferturi ștearsă, nulă, 
știut, pe parcursul întîlnirii, nici 
să atacăm și nici n-am putut 
să ne apărăm corespunzător. 
Au fost situații de joc de-a 
dreptul penibile, cînd. ca să 
dăm un singur exemplu, funda
șul Gh. Florea nu a știut ce să

de trei-
N-am

facă cu balonul scăpindu-1 din 
mină ca un începător. Din nou 
elementele de bază — pasa, re
punerile din marginea terenu
lui. precum și placajul — nu au 
funcționat la capacitatea lor 
maximă, iar atunci cind am 
reușit să controlăm unele ba
loane. în loc să 
ne-am angajat 
nici un orizont, 
rare au fost 
ne-am impus jocul, iar către 
sfîrșitul partidei jucătorii noștri 
au cedat și fizic.

Se pune întrebarea : a exis
tat pentru meciul cu Franța o 
idee tactică, sau deficientele 
amintite sînt o consecință a 
partidelor slabe dintr-un cam
pionat mediocru 7 Pentru că, la 
rindul lor. victoriile cu Tunisia 
și Portugalia din această lună 
nu puteau constitui meciuri de 
referință pentru naționala noas
tră. Or. în această situație, por- 
nindu-se cu o formație nouă, 
întinerită, partida cu Franța 
trebuia să constituie momentul 
afirmării echipei noastre națio
nale. după o perioadă destul de 
îndelungată de insuccese inter
naționale și în perspectiva 
participării la prima ediție a 
„Cupei Mondiale" de anul vii
tor. Timpul nefavorabil, un te
ren greu nu constituiau motive 
pentru ca rugbiștii noștri să 
practice un joc dezordonat și cu 
prea multă „timiditate". De alt-

desfacem jocul 
în acțiuni fără 

De asemenea, 
acțiunile cînd

tei. oaspeții au jucat în același 
condiții, au arătat mai multă 
fermitate în jocul „la mină" și 
tenacitate în repunerile mingii- 
lor în grămadă șî la tușe.

Referindu-ne la echipa Fran
ței, trebuie să remarcăm că ea 
s-a prezentat la București cu 
cîteva noutăți în formație, dar 
cu aceeași „veche" concepție 
ofensivă de joc. cu aceeași sete 
de victorie. Probleme au exis
tat. de asemenea, și in echipa 
Franței. înfrîngerile din ultimul 
turneu creînd conducerii tehni
ce incertitudini în găsirea unei 
formații ideale chiar pentru 
jocul de sîmbătă. Dar. atît noii 
veniti. cît și „senatorii de 
drept" au luptat exemplar.

Revenind la meciul propriu- 
zis, ne gîndim desigur si la 
proporțiile scorului, dar și la 
faptul că de cîțiva ani buni nu 
am mai pus „probleme" france
zilor.

tn aceste condiții, considerăm 
că este o datorie de 
pentru toți componentii echipei 
naționale, cît și pentru 
cerea tehnică ca pentru 
rele întîlniri internaționale să 
se treacă la o pregătire cores
punzătoare. depășindu-se odată 
pentru totdeauna starea medio
cră în care se desfășoară acti
vitatea rugbistlcă internă si in
ternațională.

onoare
condu- 
viitoa-

GABRIEL FLOREA

■ F.C. ARGEȘ — GLORIA BU
ZĂU 4—9 (1—0). Au marcat Ștefan 
(min. 34), Radu II (min. 62 — din 
lovitură de la lt m), Balaur I 
(min. 87) și Bănută (min. 89).

■ OȚELUL — ’ RAPID BUCU
REȘTI 5—0 (3- 0). Scorul etapei a 
fost realizat prin punctele înscrise 
de Ralea (min. î șl 12). Antohi 
(min. 28 și 77) și Valșcovicl (min. 
S2 — din penalty).

■ FLACARA - JIUL PETRO
ȘANI 1—0 (0—0). Unicul gol al 
partidei a fost înscris de C. Pană 
(min. 52).

■ CHIMIA — UNIVERSITATEA 
CLUJ-NAPOCA 3—1 (2—0). Pentru 
gazde au marcat Treschin (min. 
4), Lazăr (min. 43) și Coste! 
Gheorghe (min. 53), oaspeții re-

duetnd scorul tn min. 85, prin 
Popicu.

■ CORVINUL — F.C.M, BRA
ȘOV 4—a (2—0). Golurile au fost 
înscrise de Mateut (min. 19). Șer- 
bănică (min. 27 — In propria 
poartă), Petcu (min. 64) și Gabor 
(min. 70 .

■ PETROLUL — F.C. OLT 0—0.
■ VICTORIA — S.C. BACAU 

S—2 (2—0>. Au Înscris Balaur II 
(min. 9), Augustin (min. 35 și 83). 
Țălnar (rzln. 50) și Iordache (min. 
58). respectiv Artenie (min. 63) și 
Andries (min. 85, din lovitură da 
la 11 m).

Meciurile Universitatea Craiova— 
Sportul studențesc București și 
Steaua — Dinamo București au 
fost amtnate.

Rezultatele diviziei B
Rezultate înregistrate dumini

că în campionatul diviziei B la 
fotbal : SERIA I : Poiana Cîm- 
pina — C.S.M. Suceava 0—1 ; 
F.C. Constanta — Steaua Mizil 
6—2 ; C.S. Botoșani — Unirea 
Slobozia 1—1 ; Aripile Victoria 
Bacău — Prahova C.S.U. Plo
iești 2—0 ; Minerul Gura Hu
morului — Unirea Focșani 2—0 ; 
C.F.R, Pașcani — F.C.M. Delta 
Dinamo Tulcea 4—1 ; Politehni
ca Iași — FEPA ’74 Bîrlad 3—2; 
Olimpia Rm. Sărat — Ceahlăul 
Piatra Neamț 1—0 ; Dunărea 
C.S.U. Galați — F.C.M. Pro
gresul Brăila 0—1; SERIA A 
1I-A : Autobuzul București — 
Tractorul Brașov 1—0 ; I.C.T.M. 
Brașov — Mecanică Fină Steaua 
București 2—0 ; Automatica 
București — Gaz Metan Mediaș 
1—1 ; A.S. Drobeta-Turnu Se-

verin — Progresul Vulcan 
București 3—0 ; Gloria Pandurii 
Tg. Jiu — Chimica Tîrnăveni 
1—0 : Carpați Mirșa Electropu- 
tere Craiova 3—1 ; ROVA Ro
șiori — INTER Sibiu 3—0 ; 
Sportul muncitoresc Slatina — 
,IMASA Sf. Gheorghe 4—1 ;
A.S.A. Tg. Mureș — C.S. Tîr- 
goviște 3—0 ; SERIA A III-A : 
C.I.L - - ■ ~ ~ '
3—1 ; 
Mare 
poca
UNTO Satu Mare 1—0 : Metalul 
Bocșa — Minerul Paroșeni 1—0 ; 
Politehnica Timișoara Armă
tura Zalău 4—2 ; Olimpia Satu 
Mare — Aurul Brad 5—0 ; Mi
nerul Cavnic — Strungul Arad 
0—0 ; C.S. U.T. Arad — Dacia 
Mecanica Orăștie 2—0; F.C. 
Bihor — Mureșul Deva 4—0.

Sighet — Gloria Bistrița 
F.C. Maramureș Baia 

— Steaua C.F.R. Cluj-Na- 
3—1 ; C.S.M. Reșița —

/

INTERVIUL NOSTRU
— Tovarășe Marin Iliescu, 

In calitatea dumneavoastră de 
președinte al Federației Ro
mâne de Atletism, cum apre- 
ciați rezultatele obținute de 
sportivii noștri la Campiona
tele europene de la Stuttgart 
și, prin această prismă, cum 
ați primit dezbaterea reali
zată de „Scînteia tineretului"?

— Nu incape nici o îndoială 
că bilanțul cu care atleții 
noștri s-au întors de la Stutt
gart este total nesatisfăcător 
și că, pe lingă neîndeplinirea 
obiectivelor stabilite, întreaga 
comportare a lotului a nemul
țumit. Nimeni nu are nici-o 
scuză, pornind de Ia sportivi 
și antrenori, pînă la activul re
tribuit al federației, la toate 
organismele federale și la noi, 
cei investiți cu sarcina de a 
conduce activitatea. In raport 
cu condițiile de pregătire și 
concurs asigurate de conduce
rea partidului și statului nos
tru, atît atletismului, cît șl în
tregului sport românesc, rezul
tatele de la Stuttgart s-au si
tuat departe de cerințe și de 
așteptări, de posibilități și de 
obligații. Iată de ce consider 
că dezbaterea realizată de 
„Scînteia tineretului" a fost nu 
numai perfect justificată, dar 
chiar binevenită, întrucît a 
adus în discuție numeroase 
probleme reale și spinoase, cu 
care atletismul românesc se 
confruntă și pe care trebuie 
să le rezolve cit mal grabnic. 
Tocmai acest lucru am și în
ceput să-1 facem, împreună cu 
conducerea Consiliului Națio
nal pentru Educație Fizică și 
Sport.

—» Ne puteți spune ce anu
me s-a făcut ?

— In primul rînd, s-a pro
cedat la o analiză temeinică 
și exigentă, în cadrul Birou
lui federal. Cu acest prilej 
s-au numit principalele erori 
comise în procesul de pregă
tire, s-au pus față în față an
gajamentele asumate cu ne- 
realizările, s-au nominalizat 
vinovății șl s-au luat măsurile 
corespunzătoare.

— Vorbeați despre erori. 
Care au fost ele 7

— După cum s-a arătat șl 
în materialul de analiză pre
zentat Biroului federal, cea 

mai gravă eroare a fost neres- 
pectarea planului-cadru de 
pregătire elaborat inițial și a- 
probat de organismul decizio
nal al federației. îndeosebi în 
prima parte a sezonului com- 
petițional de vară au existat 
abateri repetate de la planu
rile individuale, fiind evitate 
concursuri cu obiective inter
mediare, la care nu s-a parti
cipat fie din indisciplină, fie 
din alte motive, la fel de ne
justificate. încă de atunci, tre
buia să luăm măsuri ferme și 
să sancționăm exemplar aces
te abateri ; n-am fi ajuns 
unde am ajuns ! în aceeași 
perioadă, indicatorii de volum 
și intensitate au fost scăzuți, 
în mod nepermis și inexplica
bil, dar deveniți posibili prin 
îngăduința manifestată de fe
derație, prin, lipsa unui control 
ritmic și sever, dar și prin de
lăsarea unor sportivi și antre
nori, care șl-au permis acest 
lux la adăpostul angajamente
lor pompoase. Am avut destule 
cazuri de sportivi care n-au 
muncit decît cu jumătăți de 
măsură — și i-aș cita aieî pe 
Liviu Giurgian, Mihaela Pogă- 
ceanu, Mariana Stănescu șî 
Daniela Costian —, cum am 
avut, la polul opus, atleti care, 
încâlcind planurile de pregă
tire, au mers din concurs în 
concurs, ajungînd la Stuttgart 
complet surmenați și Incapa
bili, deci, să-și îndeplinească 
obiectivele, cum s-a intimplat, 
mai ales, cu Maricica Puică șî 
Doina Melinte.

— O clipă, vă rog. Ne puteți 
explica, in cîteva cuvinte, ca 
rol a avut „Grand Prix“-ul 
I.A.A.F.-Mobil, din punctul de 
vedere al federației noastre ?

— Să nu credeți că F.R.A. 
a privit „Marele Premiu" alt
fel decît au făcut-o cele
lalte federații europene. Și 
pentru noi, ca pentru toată lu
mea, obiectivul prioritar a fost 
anul acesta competiția de la 
Stuttgart și, după cum a pre
cizat clar în ședința Biroului 
federal chiar conducerea 
C.N.E.F.S., nici un fel de alte 
sarcini sau obiective nu au 
fost și nu vor fl puse niciodată 
Înaintea celor prioritare 1 Iată 
de ce, „Grand Prix"-ul a fost 
privit și inclus în planuri ca 

un mijloc de pregătire, în ve
derea vinei cit mai bune repre
zentări la Campionatele euro
pene ; în nici un caz n-a fost 
un obiectiv de performanță și 
nimeni nu poate susține că un 
loc fruntaș în „Marele Pre
miu" ar scuza cu ceva neîm- 
plinirile de la Stuttgart sau că 
ar putea ține loc medaliilor 
necucerite acolo ! De altfel, 
prelungițea sezonului compe- 
tițional internațional pînă în 
pragul C.E. a fost o greșeală 
de nepermis, comisă cu sau 
fără voia noastră, dar cu re
percusiuni extrem de serioase 
în întrecerile continentale. Ne- 
glijînd acumulările și pregă-

„ATLETISMUL ROMÂNESC ARE CONDIȚIILE Șl VALOAREA 
PENTRU A REVENI IN ELITA INTERNAȚIONALĂ!"

De vorbă cu președintele Federației Române de Atletism, MARIN ILIESCU

tirea în liniște, de acasă, în fa
voarea unui periplu nesfîrșlt 
la concursuri, s-a ajuns inevi
tabil la diminuarea resurselor, 
a capacității și, deci, a valorii. 
Dar, așa ceva nu se va mai 
întîmpla! Calendarul interna
țional va fi astfel alcătuit îneît 
să slujească efectiv pregătirea, 
în funcție de obiectivele fie
cărui sportiv în parte, d« mo
mentul cînd trebuie să atingă 
vîrful de formă și mai ales 
de interesele și obiectivele lo
tului național ! în concluzie, 
„Grand Prix“-ul a fost și va 
fi o competiție atrăgătoare, de 
palmares, pe care o vom ono
ra cum se cuvine, dar nu va 
suplini niciodată întrecerile 
internaționale oficiale pro- 
priu-zise, care sînt Jocurile 
Olimpice, Campionatele mon
diale și europene !

— Să ne-ntoarcem la cau
zele eșecului, dacă nu le-ați 
epuizat...

— în lot au pătruns non-va- 
lori, atît în lotul inițial, de 
„europene", cît și în cel care 
a făcut deplasarea la Stutt
gart. Dacă, însă, în privința 
formulei lărgite, inițiale, de 
vină a fost tot îngăduința și 

credulitatea federației, în al 
doilea caz, vă poate surprinde, 
dar nu Biroul federal poartă 
răspunderea. Pur și simplu, 
componența echipei care a fă
cut deplasarea la „europene" 
a suferit modificări de ultim 
moment, fără știrea și aproba
rea Biroului federal și chiar 
împotriva celor stabilite de 
membrii săi ! Așa a devenit 
posibil ca sportivi lipsiți de 
valoare — mă gindesc la Vio
leta Beclea, Paula Ivan sau 
Nicoleta Căruțașu — să ajun
gă să reprezinte culorile atle
tismului românesc într-o com
petiție de cel mai înalt nivel, 
cum sînt „europenele"...

— înțelegem, deci că în lot 
au existat sportivi nepregâ- 
tițl corespunzător, alț'ii supra
solicitați fi ajunși la oboseală 
tocmai înaintea C.E., cum au 
existat, iată, și non-valori. 
Ne-a scăpat ceva ? '

— Au mai rămas cauzele, 
deloc neglijabile, numite și de 
dezbaterea ziarului : cerceta
rea științifică și medicina 
sportivă, A face, astăzi, sport 
de performanță este o știință, 
care presupune o anumită teh
nologie, o metodologie preci
să, bazată pe date exacte și pe 
cunoașterea permanentă a tu
turor indicatorilor. Or. lipsa 
unei asemenea asistențe cu a- 
devărat științifică s-a simțit 
foarte mult, vizitele episodice 
ale echipelor de specialiști la 
loturi venind, de fapt, în fla
grantă contradicție cu condiția 
primordială a unei temeinice 
munci științifice, care este ac
tivitatea continuă și efectivă. 
Noi așteptăm ca echipele com
plexe de specialiști să fie cu 
cel puțin un pas înaintea cu
plului antrenor-sportiv, dar 
iată că ele nu sînt nici măcar 
în același pas, ci cu unul... in 
urmă 1 Antrenorilor noștri le 

trebuie modele de pregătire, o 
metodologie modernă și con
cretă, nu teorie și constatări 
tardive ! Nu stăm mai bine 
nici cu medicina, care a ne
glijat pînă și efortul elemen
tar de a educa sportivii în spi
ritul respectării riguroase a 
regimului de pregătire, a me- 
dicației de susținere a efor
tului și al menținerii sănătății. 
La Stuttgart ne-a lipsit o 
Anișoara Stanciu, care plătește 
tribut unor gafe ale medicinei, 
la Stuttgart a ajuns o Daniela 
Costian, care era accidentată 
încă de la „naționale", la 
Stuttgart a existat intoxicația 
alimentară a Mihaelei Loghin, 

iar șirul exemplelor poate 
continua cu multe alte nume. 
Supraveghează, oare, medicii 
noștri, în mod individualizat 
și permanent, toți sportivii de 
lot ? în nici un caz, cum tot 
așa stau lucrurile și cu datele 
medicale absolut necesare an
trenorului, in fiecare etapă de 
pregătire,, in fapt chiar la fie
care lecție în parte ! Atletis
mul modern nu mai poate fi 
eonceput fără un om de știință 
permanent ancorat în nou și 
fără un medic de înaltă com
petentă !
- Perfect de acord cu dum

neavoastră. Cum se explică, 
totuși, că atitea aspecte im
portante, decisive chiar, sint 
descoperite abia acum, în loc 
să fl fost sesizate de Biroul 
federal în timp util 7 !

— Firește, e vina Biroului 
federal, dar nu competența sa 
trebuie pusă sub semnul în
doielii. ci prea marea încre
dere pe care a arătat-o acti
vului retribuit al federației. 
Concret. Biroul a căutat să 
analizeze permanent, etapă de 
etapă șî ședință de ședință, 
stadiul de pregătire a lotului, 
numai că — și aici intervine 

eroarea, apărînd explicația ! — 
datele pe care s-au bazat a- 
ceste analize erau neconforme 
cu realitatea ! 1! . în mod siste
matic, antrenorii federali și 
secretarul federației prezentau 
Biroului federal indicatori 
falși, aducînd în sprijinul lor 
și „argumentele" cercetării ști
ințifice și ale medicinei spor
tive, de care ne-am lămurit 
înainte. Noi am greșit cre- 
zîndu-i, pentru a constata tîr- 
ziu, mult prea tîrziu, că ne-au 
indus în eroare, cum s-au în
șelat în același timp pe ei 
înșiși ! Din necunoașterea 
exactă a potențialului real s-a 
ajuns și la „umflarea" lotului 

și la pătrunderea non-valorilor 
în echipa națională și la cre- 
ditai'ea unor antrenori de fac
tură îndoielnică și chiar la in
corecta stabilire a obiective
lor. Sigur, nu scuz prin aces
tea Biroul federal și pe mine 
însumi, care am manifestat 
îngăduință, desfășurînd o in
suficientă muncă de control și 
îndrumare, Ia pregătire.

— Care sint măsurile luate 7
— Aș cita, întîi, decizia con

ducerii C.N.E.F.S. de elibera
re din funcție a secretarului 
federației. Eugen Ignat, și a 
antrenorului federal. Adrian 
Samungi, ca urmare a neajun
surilor manifestate în condu
cerea activității atletice și, în 
mod special. în pregătirea ne
corespunzătoare a participării 
noastre la C.E. de la Stutt
gart. S-a decis, de asemenea, 
revederea componențelor Bi
roului federal și ale Colegiului 
Central al Antrenorilor, fjind 
sancționat! absolut toți tehni
cienii care au activat la lot. 
Printre aceștia, amintesc de 
excluderea antrenorilor Teșu, 
Vălimăreanu, Grozescu, Nagy 
și Beregshazi de la lot, sanc
ționarea pe timp de un an a 

antrenorilor Sabău. Crișan, 
Mușat, Mugoci și Serafim și 
pe cite 6 luni a profesorilor 
Puică, Melinte, Benga, Mără
șescu, Zaharia, Soter și Mihail. 
Urmează să fie date și alte 
sancțiuni tuturor sportivilor 
care nu și-au îndeplinit obiec
tivele, nu vor rămîne nesanc- 
ționate gafele comise de cer
cetarea științifică și de medi
cina sportivă, cum nu vor ră
mîne fără urmări nici lacunele 
foarte serioase existente în 
munca din unele secții, cum 
sint cele de la Dinamo, Steaua, 
I.E.F.S., Metalul și Rapid. 
Avem în vedere revizuirea te
meinică și așezarea pe baze 
noi a muncii comisiilor jude
țene de specialitate și, după 
cum sublinia în Biroul federal 
președintele C.N.E.F.S., sîntem 
deciși să curmăm orice act de 
indisciplină și orice manifes
tare de vedetism, tntronînd în 
atletismul românesc o atmos
feră de muncă intensă» propi
ce marii performanțe.
- Ce t-a hotărît, concret, 

pentru îmbunătățirea activi
tății loturilor ?
- în primul rînd, restructu

rarea si reașezară garniturilor 
pe grupe de probe, acest lucru 
însemnînd nu numai înlătura
rea concurentei nesportive 
dintre unii atleți și unii antre
nori, dar și crearea cadrului 
organizatoric firesc pregătirii 
unui lot național, după o con
cepție unitară și o strategie 
comună. Planurile de pregă
tire vor fi respectate integral, 
intensifieîndu-se munca de 
control și îndrumare, centrele 
de pregătire se vor reduce 
substanțial, cum va fi redus 
la valorile efective si Ia spe
ranțele certe numărul de spor
tivi și numărul antrenorilor de 
Iot. Se va introduce obligati
vitatea participării la toate 
campionatele naționale si la 
Întrecerile cu earacter repu
blican. orice absență atrăgind 
de la sine suspendarea, nu 
vor mai ft luate în considera
re cifrele realizate accidental, 
în concursuri lipsite de rigo
rile oficiale, cum vom primeni 
substanțial echipele de asis
tență științifică si vom soli
cita la loturi cei mai buni me
dici sportivi.
- S-au hotărit toata acesta 

lucruri ? I
— NU fac decît să vă pre

zint cele stabilite în Biroul fe
deral, la ședința de analiză 

unde a participat tovarășul 
Haralambie Alexa, președin
tele C.N.E.F.S., care — în spi
ritul exigenței și fermității — 
a cerut Biroului federal, în
tregului activ al atletismului 
nostru să manifeste un anga
jament plenar și o maximă 
responsabilitate în îndeplini
rea sarcinilor trasate de con
ducerea partidului. Nu încape, 
deci, nici o îndoială că tot 
ceea ce s-a stabilit în acel ca
dru va fi tradus în fapte, cum 
de altfel s-a și început.

— Salutînd seriozitatea ana
lizei efectuate, fermitatea mă
surilor luate și decizia acti
vului de conducere a atletis
mului nostru de a pune în
treaga activitate de perfor
manță pe baze noi, științifice 
și moderne, ne exprimăm con
vingerea că, in aceste condiții, 
anul 1987 va însemna un im
portant. pas înainte, pe drumul 
spre viitoarea ediție a J.O.

— Și noi dorim același lu
cru, cu atit mai mult cu cît, 
nu pot omite un aspect impor
tant. în 1986 atletismul româ
nesc a marcat creșteri specta
culoase la nivelul tinerei ge
nerații. mărturie stînd fru
moasele succese repurtate la 
Campionatele mondiale de ju
niori șl la Concursul Prietenia. 
De altfel. cei mai buni dintre 
laureații acestui an au fost 
deja promovați tn lotul repre
zentativ, cum vor fi promovați 
și unii antrenori care au acti
vat la acest eșalon. Dispunem 
de numeroase talente, iar atle
tismul românesc are toate con
dițiile și valoarea pentru a re
veni tn elita internațională 1 
Și, vă asigur, vom face totul 
pentru a reuși I

— Vă urăm succes, cum 
urăm tuturor atleților ?i an
trenorilor cart au înțeles că, 
numai prin muncă asiduă, 
prin disciplină, seriozitate și 
devotament față de culorile 
patriei, pot fi îndeplinite inal- 
tela obiective puse In fața 
atletismului, a sportului româ
nesc, de conducerea partidu
lui și statului nostru I

Interviu consemnat de 
HORIA ALEXANDRESCU



Noua inițiativă de pace a României, 
a președintelui Nicolae Ceaușescu — o strălucită 

contribuție la cauza dezarmării și păcii, 
la făurirea unei lumi mai bune și mai drepte

Apelul Congresului al lll-lea 
al oamenilor muncii din Republica 

Socialistă România pentru dezarmare 
nucleară și generală, pentru pace 

difuzat ca document oficial la O.N.U.
NAȚIUNILE UNITE (Agerpres) — N. Chilie transmite : La 

șediul O.N.U. a fost difuzat ca document oficial Apelul Con
gresului al III-iea al oamenilor muncii din Republica Socialistă 
România pentru dezarmare nucleară și generală, pentru pace.

Noua inițiativă de pace a președintelui 
României, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
hotăririle istorice luate de Plenara Comi
tetului Central al Partidului Comunist 
Român și de Marea Adunare Națională a 
Republicii Socialiste România, magistrala 
cuvintare rostită de conducătorul partidu
lui și statului nostru la înalta tribună a fo
rului legislativ suprem al țării sint pe larg 
reflectate de agențiile de presă din dife
rite țări ale lumii, in paginile presei inter
naționale, in emisiunile de radio și tele
viziune.

Prezentînd hotărîrea țării noastre de a 
trece unilateral la reducerea cu 5 la sută 
a armamentelor, efectivelor și cheltuielilor 
militare, mijloacele de*  Informare în masă 
de peste hotare apreciază că aceasta 
constituie o nouă și grăitoare dovadă a 
vocației de pace a României, expresia 
hotăririi poporului nostru de a contribui 
concret la realizarea dezarmării, la înfăp
tuirea programelor de propășire multilate
rală a patriei, la făurirea unei lumi mai 
bune și mai drepte, In care toate po
poarele să poată acționa pentru progres 
și bunăstare.

Este scoasă în evidență strălucita ana
liză a situației internaționale actuale fă
cută de tovarășul Nicolae Ceaușescu în 
deschiderea lucrărilor sesiunii Marii Adu
nări Naționale, sînt înfățișate aprecierile 
sale referitoare la marile probleme ale 
contemporaneității, demersurile consec
vente privind oprirea cursei înarmărilor și 
trecerea la dezarmarea nucleară și con
vențională, chemarea adresată pentru 
continuarea negocierilor în vederea înche
ierii în cel mai scurt timp posibil a unor 
acorduri corespunzătoare în acest do
meniu.

DE PESTE HOTARE
—(^« știri,note,comentarii «știri,note,comentarii • )

Plenara Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român 
a anunțat organizarea, in 
cursul lunii noiembrie, a unui 
referendum, în cadrul căruia 
întregul popor român să se 
pronunțe asupra trecerii la re
ducerea unilaterală, de către 
România, a armamentelor, 
efectivelor și cheltuielilor mi
litare cu 5 la sută încă în acest 
an — subliniază agenția 
TANIUG-Președintele Nicolae 
Ceaușescu, inițiatorul noii pro
puneri românești, a lansat o 
chemare către întreaga națiune 
pentru a sprijini această idee, 
care va contribui la ameliora
rea climatului internațional și 
la dezarmare pină cînd cele 
două mari puteri vor ajunge 
Ia un acord final.

Plenara Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român 
a adoptat în unanimitate o 
hotărîre cu privire la reduce
rea cu 5 la sută a armamente
lor, efectivelor și cheltuielilor 
militare — informează agenția 
FRANCE PRESSE.

Agenția arată, de asemenea, 
că plenara Comitetului Central 
s-a pronunțat în legătură cu 
organizarea în cursul lunii no
iembrie a unui referendum, in 
cadrul căruia întregul popor 
român să-și spună părerea a- 
supra trecerii la reducerea 

* unilaterală de către România a 
armamentelor, efectivelor și 
cheltuielilor militare, încă în 
acest ân«

Plenara și-a exprimat acor
dul deplin și a susținut cu toa
tă hotărîrea apelul adresat de 
președintele Nicolae Ceaușescu 
tuturor țărilor europene, Sta
telor Unite ale Americii și 
Canadei, privind adoptarea 
unor măsuri reale de dezar
mare — subliniază A.F.P. In 
context, agenția amintește că 
președintele Nicolae Ceaușescu 
a lansat un apel țărilor euro
pene, cerîndu-le ca fiecare in 
parte să-și reducă cu cel puțin 
5 la sută armamentele, efecti
vele și cheltuielile militare, 
chiar înaintea unui acord de 
dezarmare.

Comitetul Central al Parti
dului Comunist Român s-a 
pronunțat pentru organizarea 
unul referendum în legătură 
cu trecerea la reducerea cu 5 
la sută a armamentelor, efecti
velor și cheltuielilor militare 
ale țării — relevă agenția 
REUTER.

Sub conducerea președintelui 
Nicolae Ceaușescu. România
— membră a Tratatului de la 
Varșovia — a înghețat cheltu
ielile de apărare timp de mai 
mulți ani, arată agenția.

Marea Adunare Națională a 
României a aprobat propu
nerea conducătorului partidu
lui și statului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, cu privire 
la reducerea cu 5 la sută, pînă 
Ia sfîrșitul acestui an, a arma
mentelor. efectivelor și cheltu
ielilor militare ale României
— informează agenția iugo
slavă TANIUG.

Agenția relevă că parlamen
tul a hotărît, de asemenea. 
Ia propunerea președintelui 
României, să fie organizat un 
referendum la care toți ‘cetă
țenii români să se poată pro
nunța asupra acestei propu
neri. Este scoasă in evi
dență aprecierea președintelui 
Nicolae Ceaușescu potrivit că
reia România este hotărîtă 
să-și aducă contribuția la 
lupta pentru pace și dezarmare 
în lume. După ce arată că în 
cuvîntarea rostită la sesiunea 
Marii Adunări Naționale pre
ședintele României a făcut o 
amplă analiză a situației inter
naționale, agenția relevă: Pre
ședintele Nicolae Ceaușescu a 
reafirmat în cadrul sesiunii 
M.A.N., că pe baza rezultatelor 
obținute pînă acum se poate 
aprecia că în acest an Româ
nia va realiza o producție in
dustrială cu peste 7 la sută 
mai mare față de anul trecut 
și că în agricultură s-a realizat 
o recoltă de peste 28 milioane 
tone cereale. Aceasta înseamnă 
că în acest an România a ob
ținut un nou record în produc
ția de cereale.

Marea Adunare Națională a 
adoptat cuvîntarea președinte

PE SCURT 

lui Nicolae Ceaușescu ca „do
cument programatic al politicii 
externe a României" — evi
dențiază Taniug.

România este gata să-și re
ducă în mod unilateral cu 5 la 
sută armamentele, efectivele și 
cheltuielile militare, a decla
rat președintele Nicolae 
Ceaușescu în cuvîntarea rostită 
la sesiunea Marii Adunări Na
ționale — evidențiază agenția 
CHINA NOUA, adăugind că 
poporul va fi consultat in le
gătură cu aceasta.

Conducătorul României a 
declarat că propunerile pre
zentate de U.R.S.S. la lntîl- 
nirea din Islanda vor exerci
ta fără îndoială o influență în 
lupta pentru dezarmare și 
pace. Afirmînd că sovieticii și 
americanii trebuie să-și con
tinue intîlnirile. inclusiv să 
aibă o nouă întîlnire la nivel 
înalt. președintele Nicolae 
Ceaușescu a subliniat in ace
lași timp că cele două mari 

Puternic ecou internațional 

al magistralei cuvîntări rostite 

de conducătorul partidului și statului 

nostru, al hotărîrilor adoptate 

de Plenara C.C. al P.C.R.

si de Marea Adunare Națională

puteri nu pot soluționa singu
re toate problemele lumii, ci 
este necesară participarea tu
turor statelor și popoarelor — 
evidențiază agenția.

Pe de altă parte, in relata
rea agenției China Nouă se 
arată că România consideră 
necesar să se treacă și la re
ducerea radicală a armamen
telor convenționale, astfel in
cit pînă în anul 2 000 să se 
realizeze o reducere cu cel 
puțin 50 la sută a armamente
lor. efectivelor și cheltuielilor 
militare.

Din cuvîntarea rostită la se
siunea Marii Adunări Națio
nale de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu. ziarul sovietic 
„PRAVDA" pune în evidentă 
aprecierea făcută de șeful sta
tului român în legătură cu 
faptul că propunerile Uniunii 
Sovietice demonstrează o abor
dare nouă a dezarmării nu
cleare. deschid o perspectivă 
pentru desfășurarea cu succes 
a luptei pentru realizarea 
dezarmării și pentru pace în 
întreaga lume. Se relevă, de 
asemenea, considerentul ex
primat că. în general, trebuie 
să se treacă la o nouă abor
dare a problemelor, pornin- 
du-se de la faptul că un răz
boi nuclear nu poate fi cîști- 
gat și trebuie făcut totul pen
tru eliminarea completă și 
pentru totdeauna a armelor 
nucleare de pe planeta noas
tră.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a arătat, de asemenea, că, 
după cum reiese din declara
țiile participanților la întîlni- 
rea din Islanda, cauza princi
pală a nerealizării unei înțe
legeri asupra problemelor pri
vind armele nucleare și a 
altor probleme o reprezintă 
poziția Statelor Unite ale 
Americiî de a continua reali
zarea programului asa-zisului 
„război al stelelor", ceea ce 
înseamnă de fapt trecerea la 
militarizarea Cosmosului — 
evidențiază ziarul sovietic.

Ziarul „NEPSZABADSAG" 
din R.P. Ungară a relatat des
pre desfășurarea sesiunii Ma
rii Adunări Naționale, eviden
țiind că pe agenda lucrărilor 
s-au aflat probleme ale acti
vității internaționale a Repu
blicii Socialiste România, mo
dificarea unor prevederi ale 
Constituției țării. Se subli
niază că secretarul general al 
Partidului Comunist Român, 
președintele României, tova
rășul Nicolae Ceaușescu. a 

rostit o cuvintare consacrată 
politicii externe a tării noas
tre. cu precădere poziției fată 
de principalele probleme ale 
dezarmării.

în cadrul sesiunii Marii 
Adunări Naționale au fost 
dezbătute activitatea interna
țională a României, problema
tica privind dezvoltarea rela
țiilor politiCo-economice si 
colaborarea multilaterală cu 
toate statele, pe baza cuvîn- 
tării rostite de secretarul ge
neral al Partidului Comunist 
Român, președintele Republi
cii Socialiste România, tova
rășul Nicolae Ceaușescu — in
formează ziarul cehoslovac 
„RUDE PRAVO".

Despre cuvîntarea rostitâ de 
tovarășul Nicolae Ceaușescu 
la sesiunea M.A.N. cu privire 
la activitatea internațională a 
României informează, la rîn- 
dul său. ziarul ..NEUES 
DEUTSCHLAND" din R.D. 
Germană.

Președintele Nicolae 
Ceaușescu a declarat că 
România consideră necesară o 
reducere radicală a armamen
telor convenționale, astfel in
cit pînă în anul 2000 să se rea
lizeze o diminuare cu cel pu
țin 50 la sută a armamentelor, 
efectivelor și cheltuielilor mi
litare. paralel cu negocierile 
cu privire la dezarmarea nu
cleară — evidențiază agenția 
FRANCE PRESSE.

Se relevă, in continuare, că 
în cuvîntarea rostită la sesiu
nea Marii Adunări Naționale 
conducătorul partidului și sta
tului a reînnoit apelul său 
către toate țările europene, 
precum și către Statele Unite 
ale Americii și Canada pentru 
trecerea, de către fiecare. în 
mod unilateral, la o reducere 
cu 5 la sută a armamentelor 
și cheltuielilor militare.

Pe de altă parte — subli
niază agenția — președintele 
Nicolae Ceaușescu a declarat 
la sesiunea Marii Adunări Na
ționale că România consideră 
posibil să se ajungă în cel mai 
scurt timp la un acord intre 
Tratatul de la Varșovia și 
N.A.T.O. la negocierile de la 
Viena cu privire la reducerea 
unor efective militare în cen
trul Europei. Potrivit pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu, 
un asemenea acord ar avea 
nu atît o însemnătate militară, 
ci mai mult o însemnătate 
politică, demonstrînd încă o 
dată că este posibilă realiza
rea de înțelegeri concrete pe 
calea dezarmării.

Se arată, de asemenea, că 
președintele Nicolae Ceaușescu 
s-a pronunțat din nou pentru 
transformarea Balcanilor în- 
tr-o zonă a păcii șl colaboră
rii. fără arme nucleare și chi
mice.

Marea Adunare Națională a 
României a adoptat legea cu 
privire la reducerea cu 5 la 
sută a armamentelor, efecti
velor și cheltuielilor militare 
și la consultarea poporului în 
legătură cu aceasta. în cadrul 
unui referendum, inițiativă 
care aparține președintelui 
Nicolae Ceaușescu — infor
mează agenția ASSOCIATED 
PRESS, subliniind preocupa
rea constantă a președintelui 
Nicolae Ceaușescu fată de 
problemele dezarmării.

Poporul român va decide în 
cadrul unui referendum dacă 
tara va proceda pînă la sfîr
șitul anului la o dezarmare 
unilaterală, a relevat condu

cătorul partidului li statului, 
Nicolae Ceaușescu. în cadrul 
sesiunii parlamentului — evi
dențiază agenția D.P.A. Pro
punerea de dezarmare, apro
bată anterior de Comitetul 
Central al partidului — adaugă 
agenția — prevede reducerea 
cu 5 la sută a armamentelor, 
efectivelor și cheltuielilor mi
litare.

Este amintit, totodată, ape
lul adresat da președintela 
Nicolae Ceaușescu tuturor sta
telor europene, precum și Sta
telor Unite ale Americii și 
Canadei de a urma exemplul 
României și de a trece fie
care. în mod unilateral, la o 
reducere cu 5 la sută a arma
mentelor și cheltuielilor mili
tare.

TELEVIZIUNEA AUSTRIA
CĂ a prezentat imagini de la 
lucrările sesiunii Marii Adu
nări Naționale, lnsistînd asu
pra cuvîntării rostite de tova
rășul Nicolae Ceaușescu. în 
comentariul prezentat cu acest 
prilej s-a subliniat că Româ
nia a hotărit să treacă In mod 
unilateral la măsuri concrete 
de reducere a armamentelor, 
efectivelor și cheltuielilor 
militare. •

De asemenea, POSTURILE 
DE RADIO AUSTRIECE au 
informat despre noua iniția
tivă de pace a României, care 
consideră că este necesară o 
abordare mai îndrăzneață, 
pornind de la noile realități, 
a problemelor dezarmării, pen
tru a avansa în direcția reali
zării păcii.

România a lansat un apel 
tuturor statelor din Europa 
pentru a trece la o reducere 
cu cel puțin 5 la sută a arma
mentelor, efectivelor și cheltu
ielilor militare — evidențiază 
„JORNAL DE BRASILIA", 
menționînd că tara noastră 
este decisă să procedeze la o 
reducere unilaterală, incă din 
acest an, organizing în acest 
scop un referendum la nivel 
național.

Președintele Nicolae 
Ceaușescu a subliniat că în 
prezent nu există problemă 
mai importantă decît dezarma
rea și pacea și nu există nici 
o justificare pentru creșterea 
cheltuielilor militare — relevă 
ziarul. Trebuie să înceteze ori
ce acțiune vizînd militarizarea 
Cosmosului — a relevat pre
ședintele Nicolae Ceaușescu.

Ziarul brazilian arată în con
tinuare că România a reafir
mat sprijinul său fată de pro
gramul, de dezarmare în trei 
etape, pînă la sfîrșitul seco
lului, propus de Uniunea So
vietică și a salutat, totodată, 
hotărîrea U.R.S.S. de a prelungi 
moratoriul asupra experiențe
lor nucleare. în același timp, 
România consideră că o serie 
de propuneri ale S.U.A. și al
tor state reprezintă, la rîndul 
lor, o bază reală pentru înche
ierea unor acorduri de dezar
mare. După părerea României, 
este timpul ca nu numai S.U.A. 
și U.R.S.S., ci și celelalte state 
care posedă arme nucleare să 
participe la negocieri în a- 
ceastă problemă.

Președintele Nicolae 
Ceaușescu apreciază că în pre
zent nu există problemă mai 
importantă ca dezarmarea și 
pacea — relevă și ziarul 
„CORREIO BRAZILIENSE". 
Sprijinind programul în trei 
etape de dezarmare pînă la 
sfîrșitul secolului, propus de 
U.R.S.S., România se pronunță 
pentru reducerea în continuare 
cu cel puțin 50 la sută a ar
mamentelor convenționale și 
consideră necesară organiza
rea de negocieri între ma
rile puteri, la care să participe 
toate statele europene, pentru 
a face posibilă realizarea unui 
program și a unor acorduri co
respunzătoare privind arma
mentele nucleare — subliniază 
ziarul. In articol se arată că 
președintele Nicolae Ceaușescu 
consideră important ca atît 
țările europene, cit și celelal
te state ale lumii să participe 
activ la realizarea unor acor
duri privind încetarea expe
riențelor nucleare, reducerea 
armelor nucleare și demilita
rizarea Cosmosului.

La Națiunile Unite, noile de
mersuri românești In favoarea 
dezarmării și păcii cuprinse in 
Apel au fost primite cu un 
deosebit interes, apreciindu-se 
că ele se Înscriu organic în an
samblul activităților și iniția
tivelor României, ale președin
telui ei — dintre care multe se 
află pe agenda de lucru a ac
tualei sesiuni a Adunării Ge
nerale — vizînd întărirea lega
lității internaționale, reduce
rea bugetelor militare, dezvol
tarea unor relații de bună ve
cinătate intre etate, reglemen
tarea exclusiv prin mijloace 
pașnice a diferendelor și con
flictelor existente în lume, 
creșterea rolului și eficaci
tății O.N.U. !n soluționarea în 
chip nou, democratic, a pro
blemelor ce preocupă lumea 
contemporană, între care 
dezarmarea șl pacea ocupă un 
loc central.

Anul Internațional
Noi acțiuni pentru apărarea

• •vieții
NAȚIUNILE UNITE 26 (A-

gerpresh — In plenara Adunării 
Generale a O.N.U. au hiat 
efîrșit dezbaterile asupra „Anu
lui Internațional al Păcii", în 
cadrul cărora au luat cuvîntul 
27 de reprezentanți ai statelor 
membre ; aceștia au cerut ma
rilor puteri să înceteze cursa 
înarmărilor și să depună eforturi 
sporite pentru salvgardarea pă
cii mondiale.

A fost examinat un raport al 
secretarului general al O.N.U. 
și ău fost adoptate două rezo
luții care recomandă organiza
ției mondiale să continue și în 
anii ce vin eforturile sale in 
favoarea păcii.

Raportul afirmă că Anul In
ternațional al Păcii a evidențiat 
rolul pe care O.N.U. îl poate 
juca în promovarea și menți
nerea păcii și securității inter
naționale, în rezolvarea conflic
telor internaționale. Documentul 
pune accentul pe necesitatea 
soluționării problemelor cruciale 
ale dezarmării și prevenirii unei 
catastrofe nucleare, pe interre- 
lația dintre pace și dezvoltare ; 
pacea trebuie, de asemenea, 
privită și în contextul exercită
rii drepturilor și libertăților 
fundamentale ale omului, al 
necesității abolirii apartheidului 
și discriminării rasiale.

BRUXELLES 26 (Agerpres) - 
La Bruxelles și în alte orașe 
din Belgia au avut loc ma
nifestații ale organizațiilor an
tirăzboinice de tineret și de 
femei, care s-au desfășurat sub 
egida Comitetului național de 
acțiune pentru pace și dezvol
tare, sub deviza „Să desfășu
răm acțiuni comune pentru 
pace".

La Universitatea din Bru
xelles au avut loc dezbateri 
consacrate problemelor dezarmă
rii și întăririi securității europe
ne. Participanții au adresat un 
apel către toate forțele iubitoare 
de pace să participe intens la 
lupta împotriva cursei înarmă
rilor.

HELSINKI 26 (Agerpres) — 
La Helsinki s-au încheiat lu
crările celei de-a treia Univer
sități internaționale a păcii, 
care s-a desfășurat în cadrul 
Săptămînii acțiunilor pentru 
dezarmare. In spiritul tradițiilor 
forumurilor precedente, oamenii 
de știință și numeroasele cadre 
didactice care au participat la 
lucrările universității au discu
tat probleme privind activizarea 
rolului instituțiilor de învăță- 
mînt superior în lupta pentru 
dezarmare și pace.

BUDAPESTA 26 (Agerpres) 
— La Budapesta s-au încheiat 
lucrările sesiunii „Comisiei Pal
me", avînd ca obiectiv proble
mele dezarmării și securității. 
Cunoscute personalități politice 
Si activiști pe tărîm social din

Situația din Salvador
SAN SALVADOR 26 (Ager

pres) — Forțele insurecționale 
salvadoriene, grupate în Frontul 
Farabundo Marti pentru Elibe
rare Națională-Frontul Demo
cratic - Revoluționar (F.M.L.N.- 
F.D.R.), au ocupat timp de trei 
ore localitatea Santa Elena, din 
departamentul Usulutan, unde 
au ținut un miting, expunind 
poziția F.M.L.N.-F.D.R. privind 
soluționarea stării conflictuale

Noile inițiative românești, 
care poartă amprenta gîndirii 
politice strălucite a tovarășului 
Nicolae Ceaușescu și se bucură 
de adeziunea fermă a întregu
lui popor român, fac din nou 
dovada preocupărilor constan
te șl acțiunilor stăruitoare ale 
României, ale conducătorului 
partidului și statului nostru 
pentru oprirea actualei evoluții 
a evenimentelor spre confrun
tare și război, pentru o schim
bare radicală ■ cursului vieții 
internaționale în direcția unei 
politici de destindere, dezar
mare și pace, a încrederii ne
strămutate ta capacitatea po
poarelor, a forțeloT realiste, 
înaintate ale contemporanei
tății de a edifica o lume a în
țelegerii, colaborării șl păcii, în 
care fiecare popor să-și poată 
făuri propriul său viitor.

pe planeta noastră
diferite țări au discutat pro
bleme majore ale actualității 
internaționale, îndeosebi rapor
tul între dezarmarea nucleară 
și securitatea europeană.

LISABONA 26 (Agerpres) — 
La Porto a avut loc un mara 
marș al păcii. Mii de demon
stranți au parcurs străzile cen
trale ale orașului, pentru a-și 
exprima protestul împotriva 
cursei înarmărilor. Manifestația 

a fost urmată de un miting de 
masă, în cadrul căruia vorbito
rii au exprimat sprijinul po
porului portughez față de adop
tarea unor măsuri eficiente de 
dezarmare.

sindicale, 
militanți

WASHINGTON 26 (Agerpres) 
— Purtînd lozinci ca „Să lichi
dăm armele nucleare, să înce
teze cursa înarmărilor!", „Opriți 
experiențele nucleare militare!", 
„Case, școli, spitale, nu bom
belor nucleare !“, mii de locui
tori ai orașului New York și 
participant la „Ștafeta Păcii", 
care a traversat de la Vest Ia 
Est teritoriul Statelor Unite, au 
luat parte la o impunătoare 
manifestație antirăzboinică.

Demonstrația s-a încheiat ta 
piața din fața sălii Maddison 
Square Garden, unde a avut loc 
un miting, relatează agenția 
T.A.S.S.

Mari demonstrații de pace, 
împotriva militarizării spațiului 
cosmic au avut loc, de aseme
nea, ta 18 dintre cele mai mari 
orașe ale S.U.A., între care 
Chicago, Los Angeles, Seattle.

Acțiunile de pace au fost ini
țiate de coaliția națională „Pen
tru pace, locuri de muncă și 
pehitate", care Reunește peste 
50 de organizații antimilitariste, 

religioase, numeroși 
pentru drepturi civile.
26 (Agerpres) — In 

Senatului din Paris a 
un colocviu al femei-

PARIS 
clădirea 
avut loc ,__ __ _
lor franceze consacrat proble
melor păcii și dezarmării, re
latează agenția T.A.S.S. In ca
drul dezbaterilor a fost con
damnată cursa înarmărilor, în- 

din Salvador — transmite agen
ția Prensa Latina, citind postul 
de radio „Venceremos", care 
emite din zonele de est salva- 
doriene aflate sub controlul 
permanent al F.M.L.N.-F.D.R.

In cursul schimburilor de 
focuri cu trupele guvernamen
tale trimise în regiune, forțele 

«insurecționale au provocat ina
micului pierderi ta oameni și 
tehnică de luptă.

ORIENTUL
BEIRUT 26 (Agerpres). — 

După eșuarea eforturilor între
prinse de reprezentanții părților 
aflate în conflict de a se ajunge 
la o înțelegere privind înceta
rea focului, formații ale miliții
lor „Amal" au lansat duminică 
dimineață o ofensivă de mare 
anvergură împotriva taberei de 
refugiați palestinieni de la Ras- 
hidiyeh, situată la sud de 
Tyr. Se precizează că în 
cursul acestui atac au fost fo
losite rachete sol-sol, pentru 
prima dată de la lansarea ase
diului asupra taberei respecti-

Condamnare a acțiunilor represive 
ale autorităților sud-coreene

PHENIAN 26 (Agerpres — 
Grupul parlamentar al R.P.D. 
Coreene a dat publicității o 
declarație denunțînd arestarea 
de către autoritățile sud-coree
ne a unui deputat care se pro
nunțase, în „Adunarea naționa
lă" de la Seul, in favoarea 
reunificării Coreei. In declarația 
citată -de agenția A.C.T.C. sînt 
condamnate acțiunile represive 
ale autorităților sud-coreene îm
potriva forțelor democratice și 
se exprimă speranța că parla
mentele tuturor țărilor lumii, 
instituțiile și organizațiile in
ternaționale care aspiră la pace, 
democrație și reunificarea paș
nică a Coreei vor acorda o 

deosebi a celei nucleare, st s-a 
cerut încetarea experiențelor 
nucleare.

LONDRA 26 (Agerpres) — 
Sub deviza „Să ne unim în nu
mele păcii !“, în marele centru 
Industrial britanic Birmingham 
au început manifestările anti
războinice organizate în cadrul 
Săptămînii de luptă pentru în
cetarea cursei înarmărilor, re
latează agenția T.A.S.S. Scopul 
principal al acțiunii constă în 
unirea eforturilor forțelor mili
tare pentru pace în vederea ob
ținerii unei cotituri spre destin
dere și dezarmare.

Săptâmina de solidaritate cu poporul Namibiei

Cauza dreaptă a poporului
namibian va triumfa

In lupta sa eroică pentru înlăturarea dominației rasiș
tilor sud-africani, pentru obținerea independentei naționale, 
a dreptului la o existență de sine stătătoare, poporul nami
bian se bucură de sprijinul larg și de simpatia forțelor 
democratice de pretutindeni care cer cu tot mai multă in
sistență ca una din marile probleme ale contemporaneității 
— accesul Namibiei la independentă — să-și găsească o re
zolvare corespunzătoare. Acest deziderat — reafirmat cu pu
tere în cadrul Sesiunii speciale din septembrie a Adunării 
Generale a O.N.U. consacrate Namibiei de către reprezen
tanții comunității internaționale — a evidențiat necesitatea 
imperioasă de intensificare a eforturilor pentru urgentarea 
accesului la independență al Namibiei, administrată ilegal 
de Republica Sud Africană. „Anul 1986, declara Javier Pe
rez de Cuellar, secretarul general al O.N.U., nu trebuie 
să se încheie fără ca independența Namibiei să fie pro
clamată". Sint din nou exprimate în aceste zile, odată cu 
declanșarea, începind de Ia 27 octombrie, a „Săptămînii de 
solidaritate eu poporul Namibiei", cu organizația sa de eli
berare S.W.A.P.O., simpatia și sprijinul întregii comunități 
internaționale față de cauza dreaptă a poporului namibian. 
Desfășurată pe baza unei rezoluții a Adunării Generale a 
Organizației Națiunilor Unite din anul 1976, această manifes
tare este menită de a atrage din nou atenția asupra fap
tului că Africa de Sud,al cărei mandat de adminis
trare a Namibiei cu toate că s-a încheiat în urmă cu peste 
20 de ani, sfidînd rezoluțiile O.N.U. continuă ocupația ilegală 
a acestui teritoriu, împiedictad înfăptuirea aspirațiilor legi
time ale poporului namibian la independență. Republica 
Sud Africană prin poziția sa obstrucționistă, total ostilă in
tereselor legitime ale poporului namibian, nu numai că a 
torpilat procesul negocierilor, dar a transformat acest teri
toriu cu o suprafață de 824 292 kmp și o populație de circa 
1,5 milioane de locuitori într-o adevărată anexă, încercind 
pe toate căile să-și perpetueze controlul asupra teritoriului, 
exploatînd mai departe marile bogății ale subsolului Na
mibiei, în primul rînd uraniu. în ultimul deceniu, efectivele 
forțelor sud-afrlcane în Namibia au crescut continuu, ajun- 
gînd la peste 100 000 de oameni , ocupant» reprimind stageros 
orice formă de protest al populației locale, țar mii de pa
triot! namibieni sînt arestați și torturați.

Consecventă politicii sale de solidaritate cu toate po
poarele africane, cu toate popoarele care luptă pentru a se 
dezvolta de sine stătător. România socialistă a fost și este 
alături de poporul namibian. acordîndu-i sprijin politic, 
diplomatic și material. Țara noastră a fost primul stat care 
a încheiat un document oficial cu S.W.A.P.O., ceea ce a 
reprezentat o contribuție de seamă la recunoașterea și afir
marea acestei organizații pe arena mondială. România socia
listă sa pronunță, de asemenea, în favoarea adoptării unor 
măsuri hotărîtoare, care să ducă la urgentarea accesului 
Namibiei la independență, în baza rezoluțiilor Organizației 
Națiunilor Unite, pentru o acțiune concretă a întregii co
munități internaționale în vederea realizării idealurilor de 
libertate ale poporului namibian.

Cu prilejul „Săptămînii de solidaritate cu poporul Nami
biei", poporul român, tineretul patriei noastre îsi exprimă 
ferma convingere că lupta eroică, plină de sacrificii a 
poporului namibian, dusă sub conducerea S.W.A.P.O.. va fi 
încununată de succes și că nu va fi departe ziua cînd acest 
popor, greu încercat, se va număra printre popoarele libere 
și independente.

MIJLOCIU
ve, la 30 septembrie a.c. Noile 
ciocniri au ridicat la 22 numă
rul persoanelor ucise în această 
lună.

Concomitent, au fost semna
late puternice schimburi de 
focuri între miliții Amal și 
combatanți palestinieni în ju
rul altor tabere de refugiați pa
lestinieni, Niyeh Miyeh și Ain 
Al-Hilweh, situate în apropie
rea localității Saida. Potrivit 
unui bilanț provizoriu, 17 per
soane și-au pierdut viața și 60 
au fost rănite.

atenție profundă evenimentelor 
tragice din Coreea de Sud, luptei 
populației sud-coreene pentru 
încetarea represiunilor și pentru 
democrație.

• LA ULAN BATOR au în
ceput convorbirile între Jam- 
bîn Batmunh, secretar general 
ai C.C. al P.P.R.M., președin
tele Prezidiului Marelui Hural 
Popular al R.P. Mongole, și 
Erich Honecker, secretar gene
ral al C.C. al P.S.U.G., președin
tele Consiliului de Stat al R.D. 
Germane, sosit într-o vizită 
oficială de prietenie la Ulan 
Batar.

la oAccident survenit 
mind din R.S.A. din cau
za lipsei unor măsuri e- 
lementare de protecție

PRETORIA 26 (Agerpres) — 
32 de mineri sud-africani, în 
majoritate de culoare, au căzut 
duminică dimineață la o adîn- 
cime de 800 metri ta puțul mi
nei aurifere de la Randfontein, 
situată la 45 km vest de Johan
nesburg — relatează agențiile 
France Presse și A.P. Cu toate 
că în fundul puțului se obser
vă lumina unor lămpi, se crede 
că nu există supraviețuitori. 
Observatorii apreciază că acci
dentul se datorează lipsei unor 
măsuri elementare de protecție 
a muncii.

Luna trecută, 177 de munci
tori au pierit într-un incendiu 
survenit la o mină de aur din 
Kinross, la circa 140 km est de 
Johannesburg.
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• ÎN urma unei operațiuni 
• armatei angoleze în provin
ciile Benguela, Huambo și Mo- 
xioo, 80 de contrarevoluționari 
au fost scoși din luptă sau 
capturați, informează agenția 
ANGOP. Din aceeași sursă se 
precizează că printre prizonieri 
■e află și 'un ofițer.

Ca urmare a operațiunii mi
litare a armatei angoleze, au 
fost capturate arme și muniții, 
iar 86 de persoane au fost eli
berate din captivitate.
• INTR-O declarație făcută 

In capitala Boliviei, președinte
le Parlamentului Andin, Jullo 
Garret, s-a pronunțat pentru 
reactivarea cooperării regionale, 
ca una din măsurile cele mai 
adecvate pentru depășirea difi
cultăților generate de menține
rea, la cote înalte, a datoriei 
externe regionale — transmite 
agenția Prensa Latina. El a

(ubllniat, totodată, necesitatea 
unei „acțiuni politice hotărîte 
privind relansarea procesului 
de cooperare în zona andină, 
proces confruntat în prezent cu 
o serie de dificultăți care afec
tează dezvoltarea social-econo- 
mică a țărilor din regiune".
• CAMERA SUPERIOARA 

A PARLAMENTULUI FRAN
ȚEI (Senatul) a aprobat proiec
tul de lege guvernamental cu 
privire la rearondarea circum
scripțiilor electorale. In acest 
fel. proiectul a căpătat putere 
de lege, relatează agenția 
T.A.S.S.

Partidul Comunist Francez a 
criticat adoptarea legii respec
tive care va diminua posibili
tatea comuniștilor de a fi aleși 
în Parlament, facilitînd, totoda
tă, alegerea candidaților ce fac 
parte din majoritatea guverna
mentală.

Pentru a obține aprobarea 
proiectului de lege, guvernul a 
recurs de două ori la vot de 
încredere în Parlament, subli
niază agenția.
• COMUNICATUL dat pu

blicității la încheierea convor
birilor dintre premierii Spaniei 
și Portugaliei, Felipe Gonizalez 
și Anibal Cavaco Silva, relevă 
că au fost abordate în special 
probleme ce decurg din adera
rea celor două țări la Comuni
tatea • Economică Europeană, 
subliniind că cele două țări ibe
rice trebuie să dezvolte regiu
nile _ lor rămase în urmă — 
transmite agenția E.F.E. Părți
le au convenit să-și dezvolte 
cooperarea în domeniul indus
triei, comunicațiilor, transpor
turilor, turismului, culturii, 
protejării mediului înconjurător 
și să organizeze, sistematic,

contacte la nivel guvernamen
tal.
• DIRECTORUL GENERAL 

al Organizației Națiunilor Unite 
pentru Alimentație și Agricul
tură (F.A.O.), Edouard Saouma, 
a declarat că declanșarea cam
paniei, la nivel internațional, 
împotriva lăcustelor și altor 
dăunători pe continentul african 
a condus la bune rezultate în 
combaterea unui teribil flagel. 
In acest sens, el a relevat că 
în vestul Africii eforturile au
torităților din țările situate în 
această zonă s-au soldat cu 
salvarea a 90 la sută din pro
dusele agricole cultivate. O si
tuație mai dificilă cunoaște, in 
schimb, sudul Africii, amenin
țat cu valurile de lăcuste ma
ronii, care va reclama un al 
doilea an de eforturi în vederea 
combaterii insectelor devora
toare.

Televizor de buzunar
Specialiștii firmei electronice nipone 

„Citizen" au anunțat începerea producției 
de serie la un nou tip de televizor de bu
zunar, cu diametrul ecranului de... 7 cm. 
In construcția noului minitelevizor sint 
folosite circuite integrate din ultima ge
nerație cu pelicule ultrafine, iar in cali
tate de material semiconductor — arseni- 
dul de galiu, căruia specialiștii ii prezic 
un mare viitor în microelectronică. Tele
vizorul firmei „Citizen" este dotat cu un 
radioreceptor cu tranzistori cu toate lun
gimile de undă, arată revista sovietică 
„Tehnika Molodioji".

Aparat
Specialiștii Institutului tehnic superior 

din Moscova au pus la punct un aparat 
automat pentru controlul calității sudurii 
tuburilor de diverse dimensiuni. Noul 
aparat va putea fi folosit la conductele

de petrol și gaze, ln‘ industria aviatică 
etc. El va emite semnale asupra oricăror 
defecțiuni legate de fisurarea metalului și 
a unei suduri defectuoase, arată agenția 
T.A.S.S.

Fenomen
Astronomii americani au ajuns la con

cluzia că strălucirea Soarelui s-a redus 

de teste
in ultimul timp și acest fenomen conti
nuă. Măsurătorile efectuate cu ajutorul 
aparatelor amplasate la bordul unor sate
liți, rachete și aerostate au arătat că la 
toate oscilațiile de intensitate a luminii, 
legate de cantitatea de pete solare, stră
lucirea Soarelui se reduce cu 0,015—0.019 
procente anual. Diminuarea a fost obser

vată incă din 1978, cînd au început mă- * 
surătorile. Dacă această tendință va con- i 
tinua cițiva ani, ea va avea unele rever- } 
cusiuni asupra climei Pămîntului, apre- ) 
ciază experții, citați de revista „Science".

Statui i
La o altitudine de 2 200 metri, pe cui- | 

mile care străjuiesc localitatea Nemrud 1 
Dagi, din estul Turciei, se află 10 statui ’ 
de mari dimensiuni cdre străjuiesc ceea I 
ce se crede a fi monumentul funerar al i 
regelui Antioh I (secolul al Il-lea e.n.). 1 
Analele susțin că el ar fi avut o stranie 4 
descendență, ajungînd pînă la Alexandru ! 
Macedon și rggele Darius al Persiei. Tre- ț 
cînd peste legende, care fac un bun ser- ’ 
viciu publicitar, arheologii consideră locul 4 
respectiv o excelentă și echilibrată îmbi- J 
nare a arhitecturii și sculpturii grecești, ) 
romane și persane. Up fascinant exemplu 1 
de sincretism, care ciștigă în măreție ăa- J 
torită renumitelor răsărituri ale astrului 1 
zilei — notează agenția Associated Press. 1
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